
Jožefov sejem 
v Petrovčah
Kmetijska zadruga Savinjska doli
na -  TZO Petrovče in Kmetijsko 
svetovalna služba Žalec v  letoš
njem letu organizirata že četrti Jo
žefov sejem. Sejem bo kot vsako 
leto v  Petrovčah (v okolici zadruž
nega doma) na Jožefa, to je 19. 
marca.

P R O G R A M  SEJM A
-  od 6. do 9. ure blaga in pripravadovoz 

stojnic
uradna otvoritev sejma (poz
dravni govor) 
sejemska prodaja blaga 
licitacija rabljene kmetijske 
mehanizacije
demonstracija manjših kme
tijskih strojev
razstava ročnih izdelkov sa
vinjskih kmetic, ocenjevanje 
in prodaja dobrot iz kmečke 
kuhinje (kruh in suhomesni iz
delki)
razglasitev rezultatov ocenje
vanja in degustacija 
kmečka veselica s srečolovom 

Vabimo kmete in domače mojstre kmečke obrti, da 
pridejo svoje izdelke in pridelke prodajat tudi na Jožefov 
sejem.

Prijave sprejemamo na telefon 776-618 ali 776-811.

-  ob 10. m i

-  od 10. do 18. ure
-  od 10.30

-  ob 11. uri

-  od 10. mre dalje

ob 15. uri 

od 16. ure

V  kn jigo  ob iskovalcev se je  
p rva vpisala K lem enčičeva 
žena.

pomembnejši, če bi se zgodil 
lani ob 80-letnici Doreta Kle- 
menčiča-Maja. Sicer pa za 
umetnost čas ni najpomemb
nejši. Savinjska dolina in Ža
lec sta imela pomembno mesto 
v slovenskem narodovem pre
bujanju v preteklosti, s tem 
dogodkom pa ga ohranjamo 
tudi za bodočnost. Risto Savin 
in Dore Klemenčič-Maj pa po
osebljata bogastvo in lepote 
Savinjske doline, na kar smo 
lahko ponosni vsi Slovenci. 
Kultura je slaba, če je sama 
sebi namen, ta galerija pa 
oživlja duh Savina in Klemen
čiča,« je dejal slavnostni go
vornik dr. Matjaž Kmecl.

jk

Doslej pregledali že 
120 vozil

Združenje šoferjev in avtomehanikov 
skupaj z Avtošolo in Svetom za preven
tivo bi varnost v  cestnem prometu or
ganizira na avtopoligonu v Ločici vsa
ko soboto med 10. in 14. uro brezplačne 
tehnične preglede osebnih vozil. Teh
nični pregled je po obsegu takšen kot 
tisti v Celju.

Januarja so v okviru te akcije pregle
dali 120 osebnih vozil. Ker bodo z njo 
nadaljevali tudi v februarju in marcu, 
je prav, da brezplačno uslugo izkoristi
te in preverite brezhibnost svojega vo
zila.

Brezplačni tehnični pregledi še do 
konca marca

Zaupanje: da ali ne
Š te v iln i d ev izn i in  to la rsk i va rčeva lc i so g lede  

na s labe  izku šn je  v  p re tek lem  le tu  prece j neza
u p lj iv i do  bančn ih  ustanov. Čeprav  za  vse n iso  
k r iv e  le  bančne ustanove, sa j la h ko  m ars ika j 
p r ip išem o  tud i b iv š i d ržav i, sta nezaupanje in  
p rev id nost varčeva lcev ra zum ljiva . T ild i nate
govanje v  re p u b liš k i skup šč in i o jam stvu  države  
ne spodbuja varčevalcev. R azvese ljivo  pa je, da 
so v ljudna p ism a L ju b lja n sk e  banke p r iv a b ila  
varčeva lce  in  da so m nog i p r ih ra n k e  ponovno  
za u p a li banki. D a  so p r ih ra n k i v  nogavicah  
na jm an j k o r is tn i za  d ržavo  in  n jeno gospodar
stvo, vemo vsi. Pom agati s i bom o m o ra li sami, 
tuja pom oč ne bo poceni. In ke r sm o v  teh težkih  
časih  pom oč i še k ako  po trebn i, bom o p a tr io t i
zem  m o ra li še posebej negovati. Čep rav  je  bese
da varčevanje povsem  zb lede la , pa  brez n je  ne  
bo tako težko p r iča kovane  bo ljše  p rihodnosti. 
Zaupanje , k i  ga bomo g ra d il i m nogo dlje, ko t 
smo s i ga za p ra v ili, bo m o ra lo  im e t i p rece j trdne  
temelje in  p ra k t ičn e  učinke. M o rda  p a  spom in i 
na zgodov ino denarn ištva v  S a v in jsk i d o lin i le  
n iso  šh  č isto  v  pozabo. .,

Največji 
zaseg orožja 
v žalski občini

S hitro in učinkovito akcijo 
so pred tedni žalski policisti 
zasegli do sedaj največjo koli
čino orožja v zadnjem letu.

V sodelovanju s celjskimi kri
minalisti so žalski policisti 
trem občanom zasegli 1 komad 
avtomatske puške M70 z 221 
naboji kalibra 7.62, 15 koma
dov ročnih bomb M75, pištolo 
neznane znamke kalibra 7.65, 
eno pištolo M57 CZ, revolver 
REC Cobra kalibra 38 special 
ter tri puške PUMP z 38 nabo
ji, zrnati 12 mm.

Izvedena akcija dokazuje, 
da tudi v naši občini posamez
niki posedujejo ilegalno kup
ljeno orožje in municijo, strah 
zbujajoč pa je podatek, da se 
v takem arzenalu najdejo tudi 
močna eksplozivna sredstva, 
kot so bombe in dinamit. Tre
ba se je namreč zavedati, da je 
vsako orožje namenjeno ubi
janju.

LB

več kot 60 različnih vrst čajev

BAR CAFFE 100 g 46,90 SLT

BOGATA 
IZBIRA DARIL 
ZA 8. MAREC

Klemenčičeva galerija

Foto : T. T A V Č A R

Februar je bil tako bogat 
z dogodki, da smo jim že težko 
sledili. Začelo se je s počitni
cami; sneg je po nekaj letih 
zopet poskrbel, da so ga malč
ki lahko stisnili v pest, oživeli 
pa so mnogi hribčki. Pravnih 
smučarjev je bilo letos na smu
čiščih precej manj. Drage 
smučarje si pač ne more pri
voščiti vsak, je bilo najpogo
steje slišati.

Kulturni praznik, 8. febru
ar, je bil tokrat prvič dela 
prost dan. V naši občini smo 
ga počastili s pomembno pri
dobitvijo Klemenčičevo gale
rijo, ki domuje v obnovljeni 
Savinovi hiši.

Prvič pa smo letos z večjo 
pozornostjo počastili Valenti
na, ki je prvi spomladin in ima

ključ od korenin. V teh nič kaj 
prijetnih časih nas je Valentin 
vsaj za dan zmotil s prijetnej
šimi občutki.

V političnem življenju pa je 
zopet počilo, neodvisni po
slanci so republiškemu parla
mentu predlagali novega man
datarja mag. Marka Voljča. 
Strankarski vihar je na obrež
ju zopet pustil svoje sledi. Loj
ze Peterle je izjavil, potem ko 
nezaupnica ni bila sprejeta, da 
se je skupščina odločila pred
vsem v dobro ljudi in države! 
To bomo lahko kmalu tudi ob
čutili.

Na domačem pragu pa naj
bolj grmi v Gramesu. Delavci 
so brez plače že od decembra, 
delavke grozijo sekretarju, di
rektor pa jim obljublja boljše 
čase. Koliko delavcev Grame- 
sa se bo pridružilo 1700 iskal
cem zaposlitve v občini, bo 
najbrž kmalu znano.

Ce se ne bo zgodilo še kaj 
presenetljivega, nas čaka samo 
še pust. jjj

V  občinski m atični kn jižn ici so na Valentinovo m ladi v rtnarji p rip rav lja li cvetične šopke, 
Pav lika  K ovač  iz  Hraniš pa je ož iv lja la  staro ljudsko obrt -  ustvarjala cvetje iz  papirja .

N ajveč ja  
izb ira  č a je v
TAHEBO ČAJ 
Sir Winston Tea -  angleški čaji 
CEYLON Tea -  cejlonski čaji 
Čaji patra AŠIČA

V Savinovi hiši tudi
»Z  velikim zadovoljstvom 

ugotavljam, da se je nekajlet
na želja o postavitvi stalne ga
lerije slikarja Doreta Klemen- 
čiča-Maja končno uresničila. 
Tako sta v tem lepem objektu 
dobila svoje pravo mesto skla
datelj in slikar, na oba pa smo 
Savinjčani ponosni. Strokov
na urejenost tega hrama pa je 
namenjena obiskovalcem me
sta, ki se tako ponaša s po
membno pridobitvijo. Vsem, 
ki ste z veliko vnemo in tudi 
materialno pomočjo sodelovali

pri tej pomembni nalogi, is
krena hvala,« je v pozdravnem 
govoru na svečanosti ob kul
turnem prazniku dejal pred
sednik občinske skupščine Mi
lan Dobnik.

Član predsedstva Republike 
Slovenije dr. Matjaž Kmecl je 
izrekel priznanje ob tej za 
umetnost pomembni pridobi
tvi. »Ta dogodek pa bi bil še
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Valentin, prvi spomladin



Dohodnina in napoved zanjo
Dohodnina je  osebni davek, kar pomeni, da 

zadeva vsakega posameznika, k i prejema do
hodke. Zavezanec za p lačilo  dohodnine in 
s tem tudi za oddajo napoved i za odmero 
dohodnine je  vsak posameznik, k i im a stalno 
prebivališče na območju Republike Sloven ije 
in  ki je  v  preteklem  koledarskem  letu na nje
nem območju dobival dohodke.

Osnova za dohodnino je  seštevek celoletnih 
obdavčljiv ih  dohodkov posameznika, zm anj
šan za plačane prispevke za  socialno varnost 
in  posebne prispevke po zakonu.

V  osnovo za dohodnino se vštejejo: letn i 
znesek plače, zmanjšane za prispevke; pre
jem ki za priložnostno opravljene storitve 
v  bruto znesku, zmanjšani za norm irane stro
ške; letn i znesek bruto pokojn ine, zmanjšan 
za fik tivno  obračunane prispevke; katastrski 
dohodek od kmetijskih in  gozdnih  zem ljišč, 
zmanjšan za prispevke; dobiček, dosežen 
z opravljanjem  dejavnosti, v  višin i, od katere 
je  b il odmerjen davek iz dejavnosti; dobiček, 
dosežen s prodajo kapitala; dohodki, doseženi 
z udeležbo pri dobičku, in  dohodki, doseženi 
z oddajo premoženja v  najem , v  višini, od 
katere je  b il odmerjen davek od  dohodkov iz  
premoženja.

Po zakonu o dohodnini sta m ožn i dve vrsti 
olajšav, s katerim i se zm anjšuje osnova za

dohodnino, in  sicer:
Osnova za dohodnino se lahko zmanjša za 
največ 10%, če se del dohodkov m ed letom  
porabi za  13 skupin izdatkov. Te skupine so 
navedene na obrazcu za napoved za  odmero 
dohodnine, za to  jih  skrbno proučite.

D odatno olajšavo, 8% od povprečne letne 
bruto p lače, im ajo posamezniki, k i so dopoln i
li 65 let, o la jšavo v  višin i celoletne bruto plače 
pa im ajo 100% invalid i.

Zarad i vzdrževan ja  družinskih članov se 
osnova za  dohodnino lahko zmanjša, in  sicer 
za 8% povprečne letne bruto plače za  prvega 
otroka in  ostale družinske člane, za vsakega 
naslednjega otroka se olajšava poveča za 2%. 
Za otroka, k i se šola in hkrati b iva izven  kraja 
stalnega bivališča , je  še dodatna ola jšava v  v i
šini 4%  povprečne letne bruto plače.

Po zakonu o dohodnini je  treba pristojn i 
upravi družbenih prihodkov v  napoved za od
mero dohodnine za leto 1991,prijaviti vse prej 
naštete dohodke. K azn i za nenapovedano in 
nepravilno napovedano davčno osnovo, kar 
velja  tud i za  nepravilno napovedane davčne 
olajšave, so visoke.

Obrazce za napoved dohodnine lahko dob i
te v  sprejem ni pisarni na občini v  Žalcu  in 
v  k n jigam i M ladinske knjige.

Kako do podatkov za napoved 
dohodnine?

Zaposleni prejm ejo podatke v  svojih  pod jet
jih  ozirom a pri svo jih  delodajalcih. Upokojen
ci bodo podatke p re je li po pošti od SP IZ -a , 
prejem niki avtorskih honorarjev pa od izp la 
čevalcev. Banke pa so tudi že pripravile p re
gled prometa na ž iro  računih.

Zgora j navedeni prejem niki dohodkov lah
ko svojo napoved za odm ero dohodnine izp o l
nijo takoj, ostali pa m orajo počakati, da p re j
m ejo podatke od  pristojn ih  uprav za družbene 
prihodke, nakar so dolžn i v lo ž it i napoved za 
odmero dohodnine v  15. dneh po prejemu od- _ 
ločbe.

-  Lastn ik i zem ljišč razberejo podatke iz  
odmerne odločbe za  leto 1991, tisti, k i odločbe 
niso prejeli, ker je  b il njihov katastrski doho
dek n iž ji od osnove, k i se obdavčuje, m orajo 
počakati na obvestilo  pristojne uprave za 
družbene prihodke.

-  Obrtn ik i dob ijo  podatke iz  odločbe o od 
meri davka od dohodka iz dejavnosti.

-  Prejem nik i dohodkov iz  premoženja (od 
oddajanja zem ljišč, stanovanj in  podobno.

v  najem ) z odločbo o odm eri davka na prem o
ženje.

-  Prejem nik i dob ičkov iz  kapitala (npr. 
prodaja neprem ičnine pred pretekom desetih 
let oziroma osebnega avtom obila pred prete
kom dveh let) z od ločbo o odm eri davka od 
dobička iz  kapitala.

P ri izpoln jevanju napoved i posebej pazite, 
da na p rv i strani p raviln o vpišete enotno ma
tično številko občana (EM ŠO ), natančno vp i
šite svoje dohodke. N a  tre tji strani skrbno 
preberite spisek ola jšav in  jih  vpišite v  celot
nih zneskih, ne pozabite na zadn ji strani vp i
sati vzdrževan ih  družinskih članov in se na 
koncu podpisati.

Izpoln jen obrazec napovedi za odm ero do
hodnine za le to  1991 m orate oddati najkasne
je  do 31. marca 1992, in  sicer pri upravi za 
družbene dohodke tiste občine, kjer im ate pri
javljeno stalno prebivališče.

Zadnjih štirinajst dni p red  potekom  roka za 
oddajo napovedi bodo sprejemali napovedi 
tudi po krajevn ih skupnostih in  v  večjih  po
djetjih, o čemer bodo davkoplačeva lci pravo
časno obveščeni.

Prejem niki pokojn in iz  tujine ter p lač in 
pokojnin iz  JA  naj izp išejo  zneske dohodkov 
in akontacij po mesecih in  se z njim i oglasijo 
na upravi za  družbene prihodke, k jer bodo 
dob ili tabele za izračun bruto letnega zneska 
plače ozirom a pokojnine, prispevkov in  davka 
iz  osebnih prejem kov.

Zakon o dohodnin i je ob javljen  v  Uradnem 
listu RS, št. 48/90 in  34/91.

LAKOTA, NEZAPOSLENOST IN KRIMINAL

Bo država sposobna zagotoviti socialno varnost?
Center za socialno delo kot akcijski instrument države

V  času, ko m nogi teoretik i že več let govorijo  o k riz i d ržav 
b lagin je (lep  zg led  zanjo predstavlja stanje v  skandinavskih 
državah in državah zahodne Evrope, k i so b ile  nekdaj steber 
socialne b lagin je), navsezadnje v  času, ko S loven ija  p ridob iva  
tako željeno mednarodno priznano subjektiviteto, se vedno več 
ljud i zateka za pomoč na centre za  socialno delo. Število  p ros il
cev denarne pomoči, da vsaj nekako p reživ ijo  iz  meseca v  mesec, 
število  kurativnih posegov delavcev socialnega skrbstva na 
področjih , k i zadevajo delo z družino, nasilje nad o trok i in 
zagotavljan je n jihovih p ravic, kaže na vse večjo  pato log ijo  soci
alne politike v  novi državi. K ak o  vse skupaj deluje v  nekem  
konkretnem okolju, kakor je  obm očje občine Žalec, pa smo 
poizkušali izvedeti na Centru za  socialno delo v  Žalcu, k jer smo 
se pogovarja li z  direktorico, diplom irano sociologin jo Ireno 
Pražnikar.

V  žalskem  centru je  zaposle
nih 15 ljudi, v  ve lik i večin i 
z  visoko ali v iš jo  izobrazbo 
ustreznih humanističnih sme
ri. N jihovo  delovno področje je 
ze lo  široko saj se razteza od 
asistence kazenskemu sodišču 
do izvajan ja javnih del in  or
ganiziran ja skupin sam opo
moči. Lahko pa bi v  grobem  
razdelili n jihovo delo na kura- 
tivo, kamor spadajo vsi ukrepi 
Centra za socialno skrbstvo, k i 
so določeni v  zakonu, vključno 
z  odm erjanjem  denarne pom o
či, in  na preventivo, k i b i naj 
b ila  namenjena prav zm anjše
vanju kurativnih ukrepov.
Preventivna dejavnost naj bi, 
a li bolje, b i morala dob iti 
v  novi zakonodaji mesto pa
radnega konja, sicer bodo m o
ra li delavci v  službah socia l
nega skrbstva še vedno ig ra ti 
v logo  poklic(a)n ih  gasilcev - 
v  službi države, ki, resn ici na 
ljubo, zaenkrat ne ve  (ali pa se 
vsaj tako kaže), kaj b i p ravza
prav rada storila s socialno 
politiko, če pa j i  je  to v  grobem  
jasno, pa resorni m ožje v  v lad i 
nikakor ne m orejo uskladiti 
mnenj, na kak način b i vsem  
državljanom  zagotovili k o li
kor to liko stabilno socialno 
varnost. Pa si poglejm o stvar
nost, s katero smo se srečali na 
Centru za socialno delo v  Ž a l
cu. N jihovo  delo smo za ta  se
stavek strn ili v  nekaj umetno 
ustvarjenih vsebinskih
sklopov.

Delo z otroki in 
mladoletniki

M lada človeška bitja, kakor 
antropologi p ravijo  otrokom  
in m ladoletnikom , so predm et 
(pre)pogoste obravnave d e lav 
cev žalskega Centra. D elo  
z  otroki in m ladoletn ik i je  vsa
kodnevno opravilo, s katerim  
se srečujejo delavci v  Centru. 

Svoje mnenje povedo ob  raz
vez i zakoncev, ko je  treba 
otroka dodeliti enemu izm ed 
staršev. Sodelu jejo tudi v  po 
stopku, k i ga poznam o kot do
ločanje očetovstva, ko je  treba 
zagotov iti preživn insko va r
stvo otrok. Eno izm ed področij 
dela iz  tega vsebinskega sklo
pa se nanaša tudi na oddajo  
otrok in m ladoletn ikov v  re j
ništvo. M nogokrat se nam reč 
izkaže, da družinsko okolje, 
v  katerem  m ladostnik odrašča, 
n iti slučajno ne ustreza okolju , 
k jer naj b i se bodoči d ržav ljan  
z volilno pravico  razv il v  nor
malno izoblikovano osebnost. 

N asilje  v  družini, spolna z lo 
raba otrok, a lkoholizem  star
šev in  zanemarjanje dolžnosti 
starševstva so le  nekateri iz 
med vzrokov, k i p rip e lje jo  do 
usodne od ločitve, da se otroka 
vzam e in ga odda v  rejn ištvo 
v  drugo, zanj socialno ugod
nejše okolje. V  žalski občin i je  
lansko leto tako odšlo v  re jn i
štvo okoli 50 otrok in m lado

Višje cene vode in ogrevanja
Izvršn i svet je  sprejel p red log  Kom unalnega pod jetja  

o podražitv i vodarine in  ogrevanja. Tako bo treba odšteti 
16,38 S L T  za  m3 vode, nova cena ogrevan ja  pa je  38,28 
S L T  za  m2. Pred lagatelj je  nove cene ob likova l na osnovi 
rasti živ ljen jsk ih  stroškov. T e  cene pa ne pokriva jo  vseh 
stroškov enostavne reprodukcije, za razširjeno pa tre
nutno sploh ni sredstev. Cena vode je  b ila  namreč drugo 
polovico lanskega leta zamrznjena. Ob 280-odstotni rasti 
cen v S loven iji je  razum ljivo, da se kom unalci že otepajo 
z izgubo, k i znaša mesečno več kot dva m ilijona to larjev. 
Posledice pa bomo najbolj čutih potrošniki. jk

letnikov, k i so svoj n ov i dom 
dob ili nekje v  S loven iji. P ri 
tem  pa se delavci v  Centru 
zavzem ajo za  oddajo o trok  po 
sorodstvenem principu, tako 
da se trudijo na jti rejn iško 
družino m ed sorodnik i neu
spešnih staršev. S tem  vsaj ne
koliko ublažijo travm o pri 
m ladostniku, k i jo  predstavlja 
rejništvo. S tem pa se delo 
z otrok i in  m ladoletn ik i ne 
konča. Veliko skrbi posvetijo 
tudi invalidn im  otrokom , tako 
telesno kakor tudi duševno 
motenim. V  Centru pom agajo 
tudi p ri razvrščanju teh otrok 
in po potreb i pom agajo p ri na
m estitvi v  ustrezni zavodski 
ustanovi. Veliko časa in ener
g ije  pa posvetijo tudi delu 
z m ladoletnim i prestopniki, 
med katere spadajo otroci in 
m ladoletniki, k i so s torili kaz
n ivo dejanje, kakor tudi m la
dostniki z  vzgojn im i m otn ja
mi. P ri storilcih  kazn ivih  de
janj intenzivno sodelu jejo 
s kazenskim  sodiščem in  po
m agajo pri določanju kazen
skega ukrepa, večkrat pa jim  
je  izvršitev kazenskega ukrepa 
tudi zaupana (izva jan je strož
jega nadzorstva in  sprem ljanje 
otroka in m ladoletnika). Vse
kakor pa njihovo de lo  n i ome
jeno zgo lj na to dejavnost. Ve
liko več se ukvarjajo s sveto
vanjem, sodelujejo z  osnovni
m i šolam i in  s starši, včasih pa 
se zgodi, da se po pom oč k de
lavkam  Centra za socialno de
lo zatečejo sami o troci ah pa 
m ladoletniki. Nenazadn je pa 
ob dodeljenem  skrbništvu za 
odrasle in otroke varu je jo tudi

koristi in  pravice o trok  in m la
doletn ikov. Za prim er napiši
mo, da pod ta naslov spada 
tudi delovanje v  prim eru V ale
rije  Čvan, o kateri ste med 
drugim  lahko pred  le ti bra li 
tudi v  našem časopisu.

Denarna pomoč in 
skrb za starejše osebe

L ju d je  so še pred  kratkim, 
če si jim  om enil C enter za soci
alno delo, znali takoj reči: »T o  
pa je  tam, k jer dobiš denarno 
pom oč.« Res je, kakor nam je 
povedala Irena Pražnikar, da 
so jih  ljud je do sedaj poznali 
ravno po tem. » In  obseg tega 
našega dela v  zadn jih  letih  
skokovito narašča.« L jud i, ki 
v  Center priha ja jo po razhčno 
denarno pomoč, od  tega, da re
šijo trenutno stisko, do tega, 
da jim  »soc ia ln i« denar pom e
ni ed in i denarni v ir  za  p reživ
ljan je, je  iz- dneva v  dan več. 
Stanje se tako h itro spreminja, 
da je  težko vod iti statistiko, k i 
b i ustrezala dejanskemu sta
nju. Nezaposlenost, n izk i me
sečni osebni p rejem ki vedno 
večjega dela p reb iva lstva  ter 
vedno dražje ž iv ljen je  pa ne 
da je jo optim ističnih napovedi 
za b ližn jo  prihodnost. V  nači
nu dosedanjega dela in  p ri se
danji socialni p o lit ik i (pogoje
no z  m akroekonom sko p o lit i
ko in  m ikropodjetn iško uspeš
nostjo) ni v ideti izhoda. Z d i se, 
da bo m oral zap ihati nov 
veter.

Nasledn je področje delova
nja, k i ga lahko uvrstim o pod

kurativo, tako kot vse doseda
nje, pa je  skrb za starejše ose
be. P ri tem  je  delo Centra v  ve
lik i m eri zreducirano na po
moč pri nameščanju starejših 
občanov v  domove, kakršna 
sta Dom  upokojencev Po lze le  
ter Dom »N in e  P ok o m « G r
movje. V  žalsk i občini je  tre
nutno 190 starejših ljudi, k i so 
nameščeni v  tak ih  domovih.

Skupine samopomoči, 
javna dela, telefon za 
pomoč v stiski

Po nekaterih p ričevanjih  naj 
b i zakonodajalec v  novem  za 
konu, k i bo u reja l socialno po
litiko, ve liko  več prostora na
menil preventivnem u delova
nju. In ravno v  vsebinski sklop 
preventive spadajo načini de
lovanja, k i so omenjeni v  na
slovu tega razdelka. Javna de
la, k i so jih  izvenzakonsko 
op rav lja li že  pred  leti, so na
čin, s katerim  se v  prvotnem  
smislu zago tov i delovna mesta 
in  om ogoči zaslužek, po. drugi 
strani pa se z javn im i deli de
lu je tudi preventivno, saj je  
poskrbljeno za  visoko kako
vostno izvedbo. Javna dela 
s področja sociale, k i jih  letos 
organizira jo v  žalski občini in  
katerih izva ja lec  je Center za 
socialno delo, so om ogočila za 
poslitev desetim  občanom za 
čas enega leta. P ri tem pa je  
pomembno vedeti, da gre tudi 
za zahtevnejša dela, p ri kate
rih je  potrebna višja  in  visoka, 
izobrazba. Z  javn im i deli so 
v  Žalcu začeli dokazovati, d a 1 
sociala ne pom eni samo kura- 
tive.

Jim je  pa pred  časom spod
lete l te le fonsk i pro jekt Pom oč 
v  stiski, k i jim  ga je  pom agala 
organ izirati znana strokovnja
k inja dr. C vije ta  Pahlina iz  Ce
lja. Okoh 25 udeležencev izo 
braževanja iz  Žalca (sodelova
l i  so d elavci Centra za  socialno 
delo, Zdravstvenega doma in ' 
učite lji) je  v  prostorih D ruštva ! 
p rija te ljev  m ladine dežuralo j 
dvakrat tedensko. Po štirih 
mesecih so s to dejavnostjo 
prekinili, saj n i b ilo  klicev. 
Vzroke lahko poiščemo v  čud
nem (dvakrat tedensko) obra
tovalnem  času, k i so ga pogo
jevale tehnično -  prostorske 
om ejitve, ve lik o  pa je  na neu
spešno delovanje telefona 
vp liva lo  tudi dejstvo, da so, 
m ožnosti uporabe telefona 
v  žalski občin i močno om eje
ne. Ponovna vzpostavitev te le 
fona te vrste bo po besedah 
Irene Pražn ikar možna šele ob

vzpostav itv i optim alnih pogo
jev za  delo, kar pomeni pred
vsem  tehnično in prostorsko 
zm ožnost opravljan ja te po
m oči ter zadostna obveščenost 
občanov, da se lahko tudi na 
tak način obrnejo po pomoč.

Skupine za  samopomoč so 
tisti način delovanja, k i v ža l
ski občin i še najbolje uspeva. 
V  Dom u upokojencev Polzela 
delu je tako pet skupin starih 
za samopomoč, ena taka sku
pina pa delu je tudi v  K S  Žalec 
in im a sedež v  Kulturnem  do
mu. Za  prem ostitev formule 
prostorsko b lizu  -  duhovno 
oddaljen i se skupine za  samo
pom oč trud ijo  pod strokovnim  
vodenjem  dr. Jožeta Ramovša 
in kot kaže, jim  to  dobro 
uspeva.

In  kaj povedati na koncu? 
Verjetno ne bo rečeno nič no
vega, če bom o skupno spozna
li, da m ora v  slovenskem soci
alnem  delu p rit i do prevredno
tenja vrednot. Trend delova
nja je  seveda v  prehodu od ku
rativnega k preventivnem u 
delovanju. Je pa čas, v  kate
rem  živ im o, temu nenaklo
njen. Vse bolj se m i namreč 
zdi, da bom o ljud je na centre 
za socialno delo še vedno in 
m nogo pogosteje prihajali 
p rav po denarno pomoč. Na 
žalost. Brane Lobn ikar
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Z VINKOM  DEBELAKOM O DENACIONALIZACI)!

V občini dve komisiji
Zakon o denacionalizaciji je 

sprejela slovenska skupščina 
v  m inulem  letu, ob javljen  pa je 
b il v  Uradnem  listu RS, št. 28/ 
91. Tudi v  našem glasilu smo 
že od  začetka sprem ljali to 
problem atiko, k i bo s konkret
nim i uresničitvam i prinesla še 
ob ilo  zapletov, tožb, veselja pa 
tudi neodobravanj. Da b i b ilo  
tega čim  manj, so v  občini 
ustanovili dve kom isiji, k i bo
sta v  skladu z zakonom  o de
nacionalizaciji skrbeli za do
sledno uresničevanje in  reše
van je vseh v lo g  vlagateljev. 
Več o tem  pa v  intervjuju 
z V inkom  Debelakom , sekre
tarjem  sekretariata za  ureja
nje prostora in  varstvo okolja.

K o lik o  v lo g  pa je  že prispelo 
na naslov obeh sekretariatov?

»Točne številke trenutno ni 
m ogoče vedeti, ker se stanje iz  
dneva v  dan spreminja. Jih pa 
je  že  prek sto, vprašanje pa je  
seveda, če so vse popolne ali 
jih  bo potrebno še dopolniti.

K o lik o  časa bo potrebno, da 
bo postopek za posameznega

vlagatelja  končan?
»P ravzparav  bo od  prim era 

do prim era različno, seveda pa 
sam zakon nalaga zakonske 
roke, v  katerih moramo stran
ki odgovoriti, ji povedati, da je 
njena v loga  pom anjk ljivo ali 
dobro napisana in da postopek

lahko steče. Od zahtevnosti, 
ustrezne dokumentacije in  še 
drugih dejavn ikov pa je odvis
no, v  kakšnem času bo možno 
posamezen prim er zaključi
t i . . .  K da j, kako in na kakšen 
način bodo dob ili vrnjeno na
cionalizirano premoženje, pa 
bo odvisno v  mnogih primerih 
od  m orebitn ih postopkov na 
sodišču, ko si bodo dediči deli
l i  vrn jeno prem oženje.«

K je  bodo po vašem večji 
problem i, p ri vračanju zem lje 
a li p ri objektih?

»K o t  sedaj kaže, bodo zap le
ti kar na vseh področjih. Prav 
gotovo pa bo še nekoliko bolj 
problem atično pri objetkih, 
saj je  kar dvesto stanovanj 
v  nacionaliziran ih objektih, k i 
so vk ljučen i v postopek zako
na o denacionalizaciji. T o  pa 
tudi pom eni, da bo v  dogled
nem  času vsaj nekaterim  sta
novalcev potrebno priskrbeti 
nova stanovanja. To pa ob dej
stvu, da jih  že sedaj težko za
gotavljam o, ne bo lahko.«

D. Naraglav

Kako do otroškega dodatka?
Glede na to, da se sprejem  predpisov, k i 

bodo urejali socialnovarstvene pravice 
v  novem  sistemu socialnovarstvenih in 
družinskih dajatev, odmika, je  potrebno 
opraviti preizkus upravičenosti do otro
škega dodatka za  leto 1992, in  sicer glede 
na dohodek iz leta 1991 po dosedanjem 
SaS o uresničevanju socialnovarstvenih 
pravic.

Center za socialno delo Ža lec zato ob
vešča vse upokojence, kmete, zaposlene pri 
obrtnikih in nezaposlene, k i že  prejem ajo 
za svoje otroke otroške dodatke, da lahko 
do 15. marca letos v lo ž ijo  na centru za 
socialno delo izpoln jen obrazec SPN-2, 
sprememba podatkov v  v lo g i za  uveljavlja
n je socialnovarstvenih pravic.

N a  osnovi tega obrazca bo strokovna 
služba centra ugotovila  upravičenost pre
jem anja denarne pomoči, otrokom  in sicer 
od  1. maja dalje za vse tiste, k i že prejem a
jo  otroški dodatek.

P r i ugotavljanju dohodkovnega položaja 
družin bodo upoštevali neto dohodke za 
čas od januarja do vk ljučno decembra 
1991, p ri pokojninah pa tudi vse poračune 
za leto 1991.

Upokojencem  ni potrebno vp isovati v iš i
ne prejem kov pokojninskega in  inva lid 
skega zavarovanja, ker bodo upoštevali 
podatke SP IZa . V  obrazec naj vp išejo le 
ostale dohodke, k i j ih  prejem ajo kot upra
vičenci, a li jih  prejem ajo ostali člani dru
žine.

Km etje vp išejo višino katastrskega do
hodka in dohodek od poseka lesa iz  odloč
be o ugotovljen i davčni osnovi za le to  
1991, k i so jo p reje li od Uprave za  družbe
ne prihodke. Zaposlenim  pri obrtnik ih 
vpišejo višino neto osebnega dohodka za 
leto 1991 delodajalci.

P r i ugotavljanju socialnih razm er bodo 
upoštevani vsi dohodki za preteklo leto (iz  
delovnega razm erja, pogodbenega in dru
gega dela, vse ob like nadomestil, dohodek 
od opravljan ja kmetijske in  samostojne 
dejavnosti, prejem ki iz pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja, dohodki od p re
moženja, kadrovske štipendije, preživn ina 
in vse že prej odobrene socialnovarstvene 
pomoči (ob odmeri).

Povprečna čista plača na Zaposlenega 
v  Republiki S loven iji v  letu 1991 je  znašala 
10.387 SLT . Tako znaša dogovorjena raven 
dohodkov (cenzus) za zaposlene 5.713 
SLT, za zmerno, teže in  težko duševno 
prizadete osebe 5.194 SLT , za  nezaposlene, 
nepreskrbljene odrasle osebe, otroke, 
učence in  študente pa 4.467 SLT .

Obrazce S P N  -  2 je  treba poslati Centru 
za socialno delo v  Žalcu, Pečnikova 1, do 
15. marca 1992.

Zaposleni v  podjetjih  uveljavlja jo o tro
ški dodatek tako kot doslej, v  strokovnih 
službah podjetja.

In form acije o otroških dodatkih lahko 
dobite tudi na telefonski številk i centra, in 
sicer 711-261 a li 711-249.

Jožica K ovačič

PREDSTAVNIKI SINDIKATA

Njihov položaj in
K o  delavstvo b ije  težko plat 

zvona, ko je  rezina njegovega 
kruha vedno tanjša, ko jim  iz  
rok uhaja težko prisluženo in 
z odrekanjem  pridobljeno pre
m oženje n jihovih  tovarn, de
lavnic, pod jetij, dobiva sindi
kat še bistveno pomembnejšo 
vlogo, kot jo  je  im el v  prete
klosti. S podpisom  kolektivnih 
pogodb je  nekako uresničena 
prva faza  na poti n jihovih 
pravic.

V  živ ljen je  pa še ne, a li zelo 
m alo vnašajo podjetniške po
godbe. V  takšnih razmerah je  
delo sindikalnih zaupnikov še 
posebno neprijetno, saj so ne
nehno na udaru, v  m nogih p r i
merih pa tudi izpostavljen i 
raznim  pritiskom  vodilnih. 
Zanim alo nas je, kakšno je  n ji
hovo delo in  položa j, zato smo 
obiskali tr i pod jetja  in  se o tem 
pogovorili s predstavnik i sin
dikata. In  kaj so nam pove
dali?

Jožica K ovač ič , Zarja  Skala 
Petrovče: »S  svojim  položajem  
sem kot sindikalistka trenutno 
povsem  zadovoljna. M orda 
imam to srečo, da delam  v  po
de tju, k jer zaenkrat n i p reve li

kih problem ov. Po drugi strani 
pa smo v  sindikatu na leteli na 
razum evanje tudi p ri vodstvu 
podjetja. K o t konfekcijska f ir 
ma delam o v  glavnem  za izvoz, 
dela je  dovolj, tako da je  po
trebno dela ti tudi kakšno so
boto. P lače so povprečne, tako 
da nezadovoljstva pri ljudeh 
ni. S tem pa je  tudi naše delo 
bistveno laž je  kot tam, kjer 
im ajo težave z  likvidnostjo, 
pom anjkanjem  dela, čakanjem 
na delo, odpusti ipd. P ri nas se 
kolektivna pogodba, kot tudi 
podjetniška, uresničuje. Če bo 
tako naprej, smo lahko kar za
dovoljn i . . . «

N ik o  Rak, S ip  Šempeter:
»K o t  sindikalni predstavnik 
v  podjetu nim am  problem ov, 
čeravno pa sindikat še ne igra 
povsem  vloge, k i jo  omogoča 
kolektivna pogodba. P rav tako 
še niso podpisane podjetniške 
pogodbe. M oram  pa reči, da 
vodstvo ne ovira  dela sindika
ta. Vsekakor pa ne uresničuje
mo vsega tistega, kar nam ko
lektivna pogodba om ogoča in 
določa. N ovem bra se je  delav
ski svet v  soglasju s sindika
tom  od ločil za 20% manjše OD 
kot jih  določa kolektivna po
godba, in  to  za  šest mesecev. 
R azlog  za  to pa je  b il predvsem  
v  tem, da n i predvidenih rezu l
tatov za izboljšan je lik v id 
nostne situacije podjetja. 
S tem smo izkoris tili zakonsko 
možnost, vendar pa vemo, da 
je  kar precej takšnih, k i ne do
segajo po dohodku niti tistega 
z 20% n iž jim i prejemki. Resni
ci na ljubo, p lače še dobivamo, 
vendar položa j ni z a v id lj iv . . . «

Jože H očevar, T N  Polzela:
»P redstavn ikom  tekstila in  us
njarstva je  v  teh časih večino
ma ze lo  težko. K o t predsednik 
obm očnega sindikata za  našo 
gospodarsko panogo sem v  po-

KONEC TABUIA O POLIČIH

Lani 18 mrtvih na cestah

Jože H očevar

delo

Na Polzeli 260 
krvodajalcev

Prva  letošnja krvoda jal
ska akcija v  naši občini je 
b ila  prejšnji petek n a 'P o l
zeli. Po besedah predseni- 
ka krajevne organizacije 
R K  Po lze la  M arjana P a lir- 
ja  je  b il na njej izredno do
ber obisk. K r i je  proti p r i
čakovanju dalo kar 260 kr
vodaja lcev, od tega jih  je  
kar 150 prišlo iz  Tovarne 
nogavic.

Po lic is ti vsako le to  pod svo
je  delo potegnejo črto, zberejo 
podatke in  analizira jo svoje 
delo. Za  lansko, 1991. le to  je 
značilno stanje, k i b i ga lahko 
označili kot stanje nihanja 
m ed m irom  in  vojno, kar se 
pozna tudi p ri policijskem  de
lu. A gres ija  na Slovenijo, reor
ganizacija  polic ijskega delo
vanja, nova družbena stanja in 
dejstva in  še m nogi dejavnik i 
so povzročili, da se statistika 
razliku je od tiste iz  leta 1990. 
Pa  si poglejm o stanje na po
dročjih  prometne varnosti, 
javnega reda in miru, krim ina
lite te  ter preventivnega delo
van ja  polic istov Po lic ijske po
staje Žalec.

gostem  stiku z njim i in vem, da 
se ubadajo z  težk im i problem i. 
Še posebno pa je  hudo tam, 
k jer se pojav lja jo  presežki de
lovne sile, ko odpuščajo delav
ce in  gredo v  stečaj. Najhuje 
pa je  v  zadnjem  času v  Topru. 
Socia lno stanje delavcev je  
vedno slabše in  v  takšnih po
go jih  živ ljen ja , ko smo padli 
s p lačam i pod 300 nemških 
mark, je  nezadovoljstvo vedno 
večje. S indikaln i predstavniki 
im ajo tako nehvaležno vlogo, 
spori z  vodstvi so neizbežni, 
vse pa se v rt i v  začaranem kro
gu, iz  katerega ni pravega 
izhoda. Obrem enitve so pre
hude, država hoče preveč, je 
predraga in tako delavcu ne 
ostane ve liko za življenje. V la 
da kakor da na to pozablja, že 
zdavnaj b i m orala spremeniti 
svoj odnos do gospodarstva in  
socialne politike, saj je  agonija 
iz  dneva v  dan večja. Vse to  pa 
se lahko vrne kot bumerang. 
Ž a l . . . «

K  vsem  tem izjavam  ni kaj 
dodati, ve lja  le  poudariti, da 
smo se pogovarja li s predstav
nik i pod jetij, k jer sorazmerno 
dobro delajo, verjetno pa b i 
b ila  slika b istveno drugačna 
v  nekaterih drugih organizaci
jah naše doline, d . N araglav

Prometna (ne)varnost
Stanje na področju prom et

ne varnosti je  skrbi vredno. 
V  letu 1991 se je na obm očju 
občine Žalec zgod ilo  175 pro
m etnih nezgod, dvanajst nez
god  več kot leto poprej. Se pa 
je  stanje v  p rim erjavi z letom  
1990 glede posledic b istveno 
poslabšalo, saj so poleg več 
prometnih nezgod hujše tudi 
posledice le-teh. Tako je v  p ro
m etnih nesrečah izgub ilo  ž iv 
ljen je  18 oseb (leta 1990 13), 86 
(99) 6seb je b ilo  huje telesno 
poškodovanih, 121 (117) pa je  
dob ilo  lažjo  telesno poškodbo. 
N a jveč ja  nevarnost za udele
žence v  prometu p reži na ma
gistraln i cesti M ed log -Z a ja - 
sovnik, saj se je  v  letu 1991 na 
tej relaciji p rip etilo  64 pro
m etnih nezgod, od  tega 12 ali 
75% vseh prometnih nezgod 
s smrtnim  izidom . Na lokaln ih  
cestah pa se je  zgod ilo  59 p ro
m etnih nezgod, kar je  g lede na 
gostoto prometa na teh cestah 
občutno preveliko število. 
N a jvečkrat so b ili povzročite
l j i  vozn ik i osebnih avtom obi
lo v  (112, leta 1990 95), sledijo 
jim  vozn ik i koles z  motorjem , 
na tretjem  mestu pa so vozn ik i 
tovorn ih  vozil. O troci so b ili 
•v lanskem  letu udeleženi v  12 
prom etnih nezgodah, in  sicer 
trik rat kot povzroč ite lji in  de
vetk rat kot udeleženci. M ed 
vzrok i najdemo neprimerno 
hitrost vožn je v  58 prim erih  
(leta 1990 53), nepravilno pre
hitevan je v  18 prim erih  (13), 
pod  vp livom  alkohola je  voz ilo  
deset povzročite ljev prometne 
nezgode, več kot leta  1990 (22), 
v  osmih prim erih pa je  p ro
m etno nezgodo povzroč ilo  ne
pravilno prečkanje. So pa na
šteti vzrok i le  delček m ed pa
le to  nepravilnosti, k i včasih

povzroča jo  tudi tragične izgu 
be življen j.

Po lic is ti pa so lan i izrek li 
ve lik o  manj kazni, verjetno 
zarad i svojega delovanja pri 
obram bi države. Pa so kljub 
temu sodniku za prekrške 
pred lagali 1125 kršiteljev 
cestnoprometnih predpisov, 
denarno so kaznovali 1135 
oseb, izrečenih pa je  b ilo  tudi 
1725 opozoril. Brez vozniških 
dovoljen j je  ostalo 185 vozn i
kov, 133 pa so vze li prometno 
dovoljen je.

Javni red in mir
Področje, k i ve lja  za prob le

matično, je  tudi delovanje pri 
vzdrževan ju  in  vzpostavljan ju 
javnega reda in  miru. Lansko 
le to  so polic isti obravnavali 
344 kršitev javnega reda in 
miru, kar pomeni 19 kršitev 
več kot leto poprej. Pod  v p li
vom  alkohola je  b ilo  208 krši
te ljev  a li 36 več kot leta 1990. 
Opazen je  ve lik  porast drznega 
vedenja, z  11 na 60 prim erov, 
narašča tudi število pretepov 
ter om alovaževanje pooblaš
čenih uradnih oseb, z  10 (1990) 
na 24 (1991). Po lic isti pa so 
podali tudi 10 pred logov zara
d i pijančevanja. N a jveč prekr
škov je  b ilo  storjenih m ed 22. 
in  6. uro (208), po spolu pa so 
močno prevladovali moški kr
š ite lji (305). Od vseh kršite ljev 
je  b ilo  87 nezaposlenih (leta 
1990 73), po narodnosti pa je  
na jveč Slovencev (294, leta 
1990 264). P o leg  zakona o ja v 
nem redu in m iru pa so po lic i
sti upoštevali tudi druge zako
ne in  so tako do konca leta 
podali 18 pred logov sodniku 
za prekrške po zakonu o  orož
ju, 21 pred logov po zakonu 
o osebni izkazn ici ter 6 p red lo
gov  po zakonu o mamilih.

Kriminaliteta
N a  obm očju občine Žalec je  

b ilo  v  letu  1991 obravnavanih 
832 (leta 1990 713) kazn ivih  
dejanj, kar pomeni 14,4% vseh 
kazn ivih  dejanj na Celjskem. 
K  tej številk i pa m oramo p ri
šteti tudi 46 kaznivih dejanj, 
ko so b ili osumljeni otroci. 
S lednji podatek je zaskrblju
joč, saj so polic isti leto poprej 
ugotovili samo 16 takšnih kaz
n ivih  dejanj, kar kaže na m o
čen porast. P r i podrobnejšem  
pregledu strukture kazn ivih  
dejanj pride med gospodarski 
krim inal 45 (leta 1990 31) kaz
nivih  dejanj, med splošni k ri
m inal pa 787 (672) takih de
janj. M ed gozdarsko krim ina

lite to  prevladujeta gozdna ta
tvina (16) ter izda ja  nekritih  
čekov (16), m ed splošno k rim i
naliteto pa tatvine (293, 127 
raziskanih kazn ivih  dejanj), 
ve like  tatvine (176, 61 raziska
nih), go lju fije  (64, 64 raziska
nih), odvzem  m otornega vozila  
(24, 20 raziskanih). Od skupno 
653 kaznivih dejanj splošne 
krim inalitete je  b ilo  lan i razi
skanih 338 teh dejanj, kar po
m eni 52% raziskanosti (leta 
1990 55%).

Polic isti so obravnavali eno 
kaznivo dejanje umora (ben
cinska črpalka v  Šentrupertu), 
16 K D  hude telesne poškodbe 
in 17 K D  lahke telesne po
škodbe. Razen ene telesne po
škodbe so vsa dejanja raziska
na. Je pa v  prim erjavi z  letom  
1990 opaziti naraščanje teh 
dejanj. Po lic is ti pa so obrav
navali tudi 5 kazn ivih  dejanj 
preprečitve uradnega dejanja 
uradni osebi in  dva napada na 
uradno osebo.

K o t  je  b ilo  že omenjeno, je 
opazen ve lik  porast kazn ivih  
dejanj p ri otrocih  (46 ali prek 
280%), p ri tem  pa so b ile  v  ve
lik i meri storjena kazn iva de
jan ja tatvine in  ve like  tatvine 
(vlom  in podobno). Porast je  
opazen tudi p ri m ladoletnikih, 
od 71 leta 1990 na 91 v  letu 
1991. Struktura kazn ivih  de
janj pa je  zelo podobna tisti, ki 
jo srečujemo p ri otrocih.

Preventivno
delovanje

V  policijsko teorijo  vse bolj 
prodira m išljenje, da je  pre
prečevanje krim inalnih dejanj 
ve liko  bolj učinkovita metoda 
delovanja kot pa sama represi
ja. Preventiva, k i pa ni skrb le  
polic ije, je  tisto področje, k i so 
mu na polic ijsk i postaji k o li
kor je to om ogočal čas in  raz
mere, povečali ve liko  pozor
nost. Eden izm ed ukrepov je 
b il tudi »dan  odprtih  vra t«, 
k jer so se polic is ti potrudili, 

da delo po lic ije  ne b i b ilo  več 
tabu. Sodelovanje z  V V Z  ter 
osnovnim i šolam i na področju 
prometne varnosti b i m oralo 
že v  kratkem  obrod iti sadove, 
k i b i se kazali v  manj ponesre
čenih na cestah. Po lic is ti pa so 
v  celem letu, posebno pa še 
v  času agresije, op rav ili 2000 
nadzorov varovanja družbene
ga prem oženja in prek 3000 
nadzorov pomembnih in v ita l
n ih objektov. LB



Ob tretji obletnici Slovenske 
demokratične zveze

Ob tretji obletnici ustanovitve Slovenske demokratične 
zveze je  b ila v  L jub ljan i slavnostna seja sveta stranke. 
Z vrstili so se slavnostni govori, za kulturni del je  poskrbel 
K lem en Removš s svojim  ansamblom  za izva jan je baročne 
glasbe, na koncu pa smo ob prigrizku  pokram lja li v  av li 
slovenske skupščine. O bu ja li smo spomine na začetku 
večstrankarskega sistema pri nas, na entuziazem, s kate
rim  smo se lo t ili dela. Takrat smo se pod streho S D Z  
zbrali skoraj vsi, k i smo že le li v  S loven iji narediti korak 
naprej. Sčasoma so se poleg  SD Z  ob likova le še druge 
stranke, k i so se vk ljučile  v  Demos. SD Z  pa je  še naprej 
družila zelo različne ljudi. V  njej smo b ili zbrani načelni 
nasprotniki samoupravnega socializma, k i prej sploh 
nismo m ogli do besede, pa tudi takšni, k i so nekoč delova li 
v  partiji, pa so b ili zarad i drugačnih idej, kot jih  je 
zagovarja lo uradno vodstvo, iz  nje izključeni. B ili smo 
etuziasti, k i nam je predstavlja la oblast samo sredstvo za  
dosego cilja  -  demokratično neodvisno Slovenijo. B ili pa 
so tudi takšni, ki jim  je  b ila  oblast cilj, dem okracija pa 
sredstvo, kako do nje priti. Ob takšni bistven i razlik i m ed 
nami je  kasneje tudi p rišlo do vedno večjih  trenj. T isti, k i 
proglašajo oblast za svoj c ilj in  k i jih  nostalgija še vedno 
v leče v  levo, kot pravijo , oz. k i se še vedno počutijo kot 
derivat partije, so se ocep ili in  ustanovili novo stranko, k i 
doživ lja  obilno podporo vseh včerajšnjih  ljudi.

Velika večina entuziastov nas je  ostala zvestih SD Z. 
Naša želja  je, da b i S lovenci ob osam osvojitvi izgub ili 
hlapčevski značaj in  ga sprem enili v  samozavestnega. 
Samozavest naj izv ira  iz  naše tradicije, iz  ponosa na to, 
kar smo in  to, kar imamo. M enim o namreč, da samzave- 
sten č lovek  lažje  sprejema izzive, k i jih  prinaša razvoj. 
Človek, k i je  samozavesten, je  sproščen in je  sposoben 
objektivno presojati druge in  sebe. Samozavestnemu člo
veku se ne m ore zgoditi, da b i za ta jil svoj narod, kot se je  
zgod ilo Cankarju, ki je  za ta jil svojo mater. Takšen človek  
bo tudi drugim  priznaval, da im ajo enake že lje  in  potrebe 
kot on. Tako med njim  in  svetom  ne bo napetosti, ampak 
se bo v  svet vk ljučeval enakopravno in uspešno.

P R E D S E D N IK  S D Z  O B Č INE  Ž A L E C  
M ilan  D obn ik

Neupravičene kritike  
zakona od denacionalizaciji

V  zadn jem  času s liš im o  in 
berem o razne k r it ik e  zakona 
o d en ac ion a lizac iji. K o t  n o
ben  zak on  tu d i ta n i popoln . 
T od a  če ga  proučim o, le  u go 
tovim o, da je  b ilo  v lo žen ega  
m n ogo tru da in  zn an ja  p ra v 
n ik o v  in  ekon om istov  p ra vo 
sodnega m in istrstva , da 
v  dan ih  p rilik ah  p o išče jo  
sp re jem ljiv e  reš itve  za  od 
p ra vo  storjen ih  k riv ic .

O snovn i m o tiv  zak on a  je, 
da se z  od p ravo  storjen ih  
k r iv ic  ne p o v zro č i n ov ih , da 
se č im  v e č  razlaščenega  p re 
m ožen ja  vrn e  v  n a ra v i te r  da 
se s tem  ne obrem en ju je  d r
žavn ega  proračuna. C e pa  to 
n i m ogoče, d en ac ion a lizac ija  
obsega odškodn ino v  ob lik i 
nadom estnega p rem ožen ja , 
vredn ostn ih  p a p ir je v  ah 
v  denarju . D enarna odškod 
n ina se d a je  le  up rav ičen cem  
slabšega p rem ožen jskega  
stan ja  in  v  lim it ira n i v red n o 
sti. K o t  p ro tiu tež  s to rjen im  
k riv icam  razlaščen cev  zakon  
nudi p ra vn e  rešitve, k i p a  ne 
bodo  od p rav ile  vseh  s to r je 
n ih  k riv ic , k er je  b il zak o n o 
da ja lec  p ris iljen  sp re je ti ta k 
šen zakon , k i ga  bo  m ogoče  
tu d i uresn ič iti.

T ak o  se razlaščencem  ne 
p rizn a  izgu b ljen ega  d ob ička  
za  čas m ed  n a c io n a liz a c ijo  in  
d en ac ion a lizac ijo , ne da je 
m ožn osti v rn itv e  v  n a rav i 
neprem ičn in , k i so v  la s ti f i 
z ičn ih  oseb. P ra v  ta k o  n i m o
goče  v rn it i v  n a ra v i n ep re
m ičn in , k i s lu ž ijo  za  op rav 
lja n je  d e ja vn os ti d rža vn ih  
organov, zd ravstva , izo b ra 
ževan ja  in  ku ltu re  oz irom a 
d ru gih  ja vn ih  s lužb , če  b i se 
s tem  b is tven o  o k rn ila  p ro 
storska k om p letn ost a li ek o
nom ska oz irom a  tehn ološka  
fu nkcion a lnost kom p leksov.

P r i  v račan ju  nep rem ičn in , k i 
jih  u p ra v lja jo  p o d je t ja , ob 
s ta ja jo  časovne om e jitv e , da 
ne b i p riš lo  do m oten j v  n j i
h ovem  poslovan ju .

Sp lošn o je  znano, kak o  se 
je  v  p re tek lo s ti ra vn a lo  in  
p rek u p čeva lo  z  razlaščeno 
im ov in o , kako so nekatere  
fiz ičn e  osebe p r iš le  d o  n a c i
on a liz iran ih  zem ljišč ,
zgradb , s tanovan j ipd . R a 
zlaščen c i v  teh  p r im e rih  ne 
b od o  d o b ili v rn jen ega  p re 
m ožen ja , tem več  le  odškod 
nino. Z ak on  d a je  le ga ln o  p o 
trd ite v  na sk len jen e  posle

k o t p ra vn e  p os le  v  »d o b r i 
v e r i« .

K lju b  tem u pa  se š irijo  
k rit ik e , da  b o  z vračan jem  
p rem ožen ja  razlaščencem  
ob rem en jen  d rža vn i p ro ra 
čun in s tem  d a vk op la čeva l
ci, kar sp loh  n i res. V rača lo  
se bo  tako, k o t  je  navedeno. 
U go vo r i, da  b o  s tem  p riš lo  
do  s labšega gospodarjen ja  
z  zem ljo  in  p o d je t ji, p ra v  ta 
ko  niso u tem eljen i, k e r  je  
lastn ik  v ed n o  b o ljš i gospo
dar. K a j se doseže  s p riva tn o  
in ic ia t ivo  je  z la s ti v id n o  
v  dosedan jih  d ržavah , k jer 
obsta ja  zasebna lastn ina.

L o č ite v  las tn in e  na m oje- 
tvo je -n aše  je  nu jno, če hoče
m o p o s ta v it i tem elje  p ravn e 
d rža ve  in  osn ovo  za  tržno 
gospodarstvo  k o t p redpogo j 
za  vstop  v  evropsk o  skup
nost. Če p a  n ek a te r i raz laš
čenci le  n e  b i m o g li a li zn a li 
gosp od a r it i v  n ov ih  pogo jih , 
pa  obsta ja  zakonoda ja , k i jih  
bo  usm erila  v  tak o  ob lik o  
gospodarjen ja , da  bo v  sk la 
du  z našim  gospodarsk im  si
stemom.

P red  k ra tk im  je  b il v  D e lu  
o b ja v ljen  č lan ek  Z ak on  b i 
b ilo  treba  v  c e lo t i r a zv e lja v i-

LDS USTANOVILA ODBOR ZA KMETljSTVO

Davek je  treba vrniti v proizvodnjo
Liberalno demokratska stranka Ža

lec je ustanovila odbor za kmetijstvo, 
pripravlja pa tudi ustanovitev podjet
niškega odbora. Da so takšni odbori 
potrebni in koristni, potrjuje delova
nje odbora za ekologijo. Na tiskovni - 
konferenci so predstavniki stranke in 
predsednik odbora za kmetijstvo Vla
do Kralj pojasnili namen ustanovitve 
odbora.

»Izh a ja li smo iz  tega, da je  občina 
pretežno km etijska in da zarad i p o li
tičn ih  razm er obstaja nevarnost spora 
m ed kmetom  in  delavcem. Sprtost ne 
koristi nikomur, ustvariti m oram o po

goje za  ž iv ljen je  obeh ,« je  deja l G regor 
Vovk, predstavnik LD S . Odbor, k i ga 
sestavljajo predvsem  strokovnjaki, je 
na p rv i seji obravnaval ekonomsko 
problem atiko kmeta, konverzijo  kre
d itov, po litiko  obrestnih m er in  vp ra 
šanje zaščitnih cen. Svo ja  stališča bo
do skušali u ve lja v iti v  skupščini prek 
delegatskih vprašan j in  pobud. K er 
obstaja bojazen, da bo zarad i vrača
nja odvzetega prem ožen ja prihajalo 
tudi do neobdelanosti zem lje, se bodo 
zavze li za preprečevanje takšnih po
javov. S icer pa bodo p revetrili zako
nodajo o denacionalizaciji, dedovanju

in zadrugah. K e r  m oratorij o sečnji 
lesa povzroča ogrom no škode, se bodo 
zavze li za  ustrezno rešitev, k i naj b i 
presekala gordijsk i vozel. L o t ili se bo
do tudi problem a polkm etov in  v iš in 
skih km etij, k i jih  je  v  občini precej.

»K m e tije  v  Savin jski dolin i m erijo  
povprečno 3 - ha; nemški kmet m ora 
im eti vsaj 10 hektarjev hm elja za  pre
živetje, p ri nas pa je  povprečje 1,5 ha 
hmelja. Pro izvodn ja  na naših km eti
jah je  razdrobljena, za dodatne p ro 
gram e pa ni sredstev. Tržn ih  pogo jev  
takšne km etije ne prenesejo. Zarad i 
padca kupne m oči in  vedno dražje

hrane so najbolj ogrožene prav majh
ne kmetije. Zato predlagam o, da b i 
vsaj pet odstotkov davka vrn ili za po
speševanje in  nove program e malih 
kmetij. Zadruge b i m orale razv ija ti 
nove ob like sodelovanja, om ejiti pa 
jih  je  treba stroškovno,« je  deja l pred
sednik odbora V lado K ra lj.

D elo odbora je odprto za vse pobu
de in  posameznike, k i jih  kmetijska 
problem atika zanima. Zato  L D S  vabi 
k sodelovanju vse, ne g lede na stran
karsko pripadnost.
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OD Izdelava športnih 
bombažnih nogavic

UoJUlits za kolesarje In za tiste
u

Šempeter 
telefon; 701-672

z velikimi stopali!

D o b ite  jih  la h ko  pri V itk i a li A lls p o rtu  v  Ž a lc u  in  
Z a n ie r ju  v  C e lju .

KONKURENČNE CENE

Srečanje socialdemokratov
20. feb ru ar ja  je  b i lo  v  d vo 

ran i G asilskega  dom a v  Ž a l
cu srečan je č lan o v  S D S S  
ža lske občine, na ka terem  
sta sod e lova la  č lan  g la vn ega  
od b ora  stranke M a rk o  S e lan  
in  Iren a  P ra šn ik a r, v o d ja  
s lužbe socia lnega sk rbstva  
obč in e  Ž a lec . S rečan je  je  o r 
g a n iz ira l obč insk i od b or 
S D S S  Ž a lca .

Trgovsko podjetje p. o.

” i Savinjski m agazin Ž a lec "

TEKSTIL, AKUSTIKA, ELEKTRIČNO 
ORODJE, SELA TEHNIKA, PEČ I ZA 
CENTRALNO KURJAVO

VSE TO LAHKO KUPUJETE NA

3 ČEKE BREZ OBRESTI
POHIŠTVO -  PO SOJILO NA 6 M ESECEV

-  BREZ POLOGA
-  FIKSNI PRIBITEK ZA OBRESTI IN TO  SAMO 6,3%  NA MESEC
-  BREZPLAČNA M ONTAŽA
-  BREZPLAČNA DOSTAVA DO 30 KM

PO TJLKŠNIH UGODNOSTIH LAHKO KUPUJETE LE V  
PRODAJALNAH SAVINJSKEGA MAGAZINA ŽALEC

N am en  srečan ja  je  b i l  p o 
novn o p red s ta v it i p rogram  
stranke in  soc ia ln o  Stanje 
v  obč in i. K o t  je  b i lo  p ou dar
jeno, stranka g ra d i svo je  d e
lo  na t r a d ic ij i  e v rop sk e  de
m ok rac ije  in  soc ia ln e  d ržave  
in  je  iz ra z ito  d e la vsk a  stran 
ka. Izh od išče  j i  je  evropska 
soc ia ln a  m isel, k i ob ravn ava  
neenakost m ed  lju d m i in  
strukturne k r iv ic e . Iz  n je  
izh a ja  e v ropsk i ra zsve tljen 
ski p rogram , k i zah teva , da 
si m ora jo  lju d je  u re ja t i svo je  
skupne soc ia ln e  odnose in  
ra zm ere  po  svo jem  razum u. 
Z a to  stranka tu d i sprejem a 
vse, k i jim  je  soc ia ln a  m ise l 
b lizu , s tem  d a  se p red  p r i
s topom  o trese jo  p op re jšn jih  
strankarsk ih  op red e lite v .

P red s tavn ica  soc ia ln ega  
skrbstva  je  p oved a la , da  so

c ia ln i p ro b lem  v  ob č in i sko
k o v ito  n a rašča jo  za rad i te ž 
kega  stan ja  gosp od arstva  in  
stalnega naraščan ja  b re zp o 
selnosti, k i bo  vsak  čas dose
g lo  š tev ilk o  2000.

V  sproščenem  k lepetu  so 
se p o g o v o r ili še o b ližn jem  
kongresu , k i b o  kon ec m arca 
v  M ariboru .
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Kdor želi kupiti

zastavo države 
Slovenije,

jo lahko dobi v pisarni SDZ- 
NDS, v gasilskem domu 
v Žalcu, Heroja Staneta 1, in 
sicer vsak dan od 12. do 14. 
ure, razen sobote.

Okrogla miza 
o
narkomaniji

M la d i krščansk i d em o
k ra ti ob č in e  Ž a lec , k i so 
im e li u stan ovn i občn i 
zb o r  19. feb ru ar ja , o rga 
n iz ira jo  skupaj s K rščan 
sk im i d em o k ra ti s P o lze le  
v petek, 6. marca, ob 18. 
uri v Domu Svobode na 
Polzeli okroglo mizo 
o narkomaniji.

S o d e lo va l bo  s trok ov 
n jak  s tega  p od roč ja , n a v 
zoč  pa  b o  tu d i eden  od  
zd ra v ljen ih  narkom anov. 
Vsi, k i vas ta  b o leča  tem a 
sodobnega  časa zan im a, 
v a b lje n i!

ti. N o v in a r  ob ja v lja  pog lede  
oz. an a lizo  dr. B a jta  o zak o 
nu o d en ac ion a liza c iji kot 
o zakonu , k i zan ika  zasebno 
lastn ino. Z la s t i o č ita  nerazu 
m evan je  lastn inskega  in  p re 
m ožen jskega  p ra va  oz. p ra 
v ic , n ep ozn avan je  ra z lik e  
m ed  v red n o s tjo  v ložen ega  
k ap ita la  in  n jegovo  tržn o  
vredn ostjo , da  je  treba  spo
š tova ti tak o  p ravn ega  kot 
p rem ožen jskega  las tn ika  in 
da je  p ra vn i las tn ik  nepo
m em ben  tu d i za  denaciona
liza c ijo . N a ja v a  p redvo jn o  
zad o lžen os t industrijsk ih  
p o d je t ij in  p rezado lžen ost 
km etijs tva . T od a  n acion a li
za c ija  je  b ila  izvršen a  po  v o j
ni, k o  je  b ilo  p rem ožen je  
skora j b re z  d o lgov . In fla c ija  
oku patorske  va lu te  je  nare
d ila  svo je , denarne v lo g e  in 
ob vezn o s ti so b ile  ra zv red 
notene, va lo r iza c ijsk ih  fa k 
to r je v  n i b ilo .

P r iz a d e t i so b i l i  v a rčeva l
ci, d o lžn ik i p a  so se ok o ris ti
li. K o t  osn ova  za  u go to v itev  
v red n osti, k i se u prav ičen 
cem  z  d en ac ion a liza c ijo  v ra 
ča, je  b ila  b ilan ca  sredstev  in  
obvezn osti, k i je  b ila  na
p ra v ljen a  ob  pod ržav ljan ju , 
v  z em ljišk ih  k n jigah  so v idn e  
vp isan e  h ipo teke . U p oš teva 
n je  m ed vo jn e  in fla c ije  n i iz 
v ed ljiv o . C e b i za  to  obsta ja l 
uspešen postopek , b i se lah
ko u g o to v ilo  tu d i bogaten je  
k o r is tn ik ov  g rad b en ih  in 
d ru g ih  k red ito v  po  vo jn i, k i 
jih  n iso  n ik o li rea lno  v rn ili. 
O d tega  so od s top ih  vsi, ban
ke, d rža v a  in  p o lit ik i, k e r  b i 
za  p ra v ičn o  reš itev  b ile  p o 
trebn e d odatn e  in stitu c ije  in  
p ra vn e  fak u lte te , ka r  p ra v i 
tu d i sam  dr. Bajt.

N a  sp lošno dr. B a jt, u g le
den p ro fe so r  in  akadem ik , 
d en ac ion a liza c ije  ne za v ra 
ča, tem več  nasprotno, š iri 
k ro g  p ra v ic  ra z laščen cev  tu
d i na v rn ite v  izgu b ljen ega  
dob ička . A la rm a n tn i naslov  
p ra v  g o to v o  n i v  skladu 
z  an a lizo  dr. B a jta , še manj 
pa  zah teva , da m ora  ustavno 
sod išče zak on  tako j ra zv e lja 
v it i  a li za  zače tek  zad rža ti 
n je g o vo  izva jan je . N e  vem o, 
kaj je  posred i?  Pričaku jem o, 
da se b od o  za rad i te  an a lize  
o g la s ili tu d i p rizn an i ekon o
m isti in  p ra vn ik i.

Iz  n aved en ega  je  razv idno, 
da g re  za  poizkus, da se iz v a 
jan je  zak on a  o d en ac ion a li
za c ij i  on em ogoči, razlaščen 
ce pa  p r ik a že  k o t p opu lac ijo , 
k i b o  z d en ac ion a lizac ijo  
p o v z ro č ila  zasto j v  gospo
darskem  ra zvo ju  naše d rža 
ve, k e r  b i z  od p ravo  k riv ic  
p riš lo  v  m n og ih  p rim erih  tu 
d i d o  n eu prav ičen e  v rn itv e  
p rem ožen ja .

R az la ščen c i takšno p r ik a 
zo va n je  zavračam o, k e r  nam 
je  b i lo  p ovzročen ih  p reveč  
k r iv ic  in  se nam  vra ča  le  del 
p o v zro č en e  škode, k a r  ne 
b rem en i n ik oga r, na jm an j pa 
tiste , k i b od o  še napre j k o r i
s tih  našo im ov in o , a im ajo  
zo p e r  d en ac ion ah zac ijo  na j
v eč  u govorov .

Z a k o n  o  d en ac ion a lizac iji 
je  p o treb n o  tako j uvesti 
v  ž iv lje n je , k e r  je  to  pom em 
ben  k o ra k  k  p r iv a t iza c iji 
d ru žb en ega  kap ita la . O rgan i 
d rža vn e  u p rave  m ora jo  v  p o 
s ta v ljen ih  rok ih  izd a ti 
ustrezna  n avod ila , da  bodo 
obč in ske  k om is ije  lah ko  p r i
če le  d e la ti. S ic e r  pa  je  toh ko  
en ostavn ih  p rim erov , k i b i se 
lah ko  r e š ili na p o d la g i ob 
s to ječ ih  zakonsk ih  do ločil. 
P o treb n a  je  sam o dobra 

■voija. iz v ršn i o d b o r  Z L R P  
Ž a lec



z novimi programi, ki jih bo 
narekoval trg. Za lesno proiz
vodnjo se že zanimajo tudi tuji 
partnerji. Z odprodajo dela 
opreme in z najemninami za 
poslovne prostore bi lahko up-

Zarja Lesna v stečaju

30 LET HMEZADA

Združeni smo uspešnejši
Na skromni slovesnosti so se 

zbrali predstavniki članic Po
slovnega sistema Hmezad, ki 
se je v treh desetletjih uvelja
vil v slovenskem in bivšem ju
goslovanskem prostoru pa tu
di na tujih tržiščih, da bi poča
stili ta pomemben jubilej.

»Zametki organiziranega 
kmetijstva sicer segajo v leto 
1945, ko je bila v Žalcu usta
novljena hmeljarska zadruga. 
Leta 1962 pa se je enajst de
lovnih organizacij združilo 
v Kmetijski kombinat Žalec. 
Z družbenimi spremembami 
smo doživljali številne reorga
nizacije, ki pa marsikdaj niso 
bile najbolj posrečene. Vedno 
pa so nas povezovali skupni 
interesi, in sicer razvoj kmetij
stva v Savinjski dolini in tudi 
drugod. Tako smo uspešneje 
previhrali mnoge težave, ki so 
nas spremljale. Lastno znanje, 
prodornost in vztrajnost pa so 
nas utrjevali na tržišču. V se
danjem Poslovnem sistemu, ki 
smo ga ustanovili leta 1989, je 
združenih kar 28 članic, prav
kar pa ustanavljamo svojo po
slovno banko, ki bo nadome
stila sedanjo hranilno-kredit- 
no službo in interno banko. Na 
razvoj poslovnega sistema bo 
v prihodnosti gotovo vplivala 
nova lastninska zakonodaja, 
zato se bodo večja podjetja 
preoblikovala v manjše družbe 
z omejeno odgovornostjo, del
niške, mešane in privatne

družbe. S Poslovnim sistemom 
pa želimo nadaljevati tradicijo 
Hmezada, ta je v združevanju 
znanja, kapitala in razvoja. 
Združeni smo namreč močnej
ši in uspešnejši,« je med dru
gim na slovesnosti dejal direk
tor Poslovnega sistema Hme
zad Franci Žužej.

Na slovesnosti ob 30-letnici 
so podelili priznanja za uspeš
no delo in sodelovanje. Kipec 
hmeljarja so dobili delavci ko
lektiva Export import ter 
predsednik svetovnega zdru
ženja za hmeljarstvo Jože 
Brežnik.

jk

Zaupanje v banko se vrača
»Ker republiška skupščina še vedno ni sprejela zakona 

o javnem dolgu in ker je nezadovoljstvo varčevalcev upra
vičeno, smo se se v Ljubljanski banaki splošni banki Celje 
odločili ponuditi deviznim varčevalcem nove devizne 
račune. Varčevalci bodo lahko devize do 500 DEM 
dvignili ali pa jih "pustili ha deviznem računu.

Devizni varčevalci, ki so se za varčevanje v banki 
odločili po 20. juniju 1991, razpolagajo z devizami, nove 
vloge pa obrestujemo s štiriodstotno obrestno mero. Pri
pravili pa smo tudi več novih in zanimivih oblik tolar
skega varčevanja. Upamo, da si bomo tako pridobili 
zaupanje varčevalcev, kar pa je pomembno tudi za 
narodno gospodarstvo,« je med drugim na novinarski 
konferenci dejal predstavnik banke Jože Veber.

Franci Tratar, direktor žalske enote, pa nam je povedal, 
da je precej varčevalcev devize prodalo za reševanje naj
nujnejših življenjskih potreb, več kot polovica pa se za 
dvig ni odločila. »Vsak dan pa je več novih deviznih 
varčevalcev, tudi iz tujih bank. Stimulativne obresti so že 
privabile več varčevalcev, kar kaže, da se zaupanje v našo 
banko vrača,« je dejal Franci Tratar.

jk

Temeljno sodišče v Celju je
27. 1. 1992 sklenilo, da se zač
ne stečajni postopek za Zarjo 
Lesna industrija Petrovče. Za 
stečajnega upravitelja je bil 
imenovan Lojze Posedel, ki je 
na žalski občini odgovoren za 
finance.

Na vprašanje, kateri so bili 
razlogi za uvedbo stečaja, nam 
je pred dnevi povedal: »For
malni razlog za uvedbo stečaja 
je bil predlog zbora delavcev, 
vsebinski pa imajo gotovo svo
jo zgodovino in jih je več. De
lavci so zahtevali stečaj zato, 
ker se nakopičeni problemi ni
so reševali, proizvodnja je sta
la, denarja za material, elek
triko in druge stroške pa ni 
bilo zaradi blokiranega žiro 
računa. Že več mesecev delav
ci niso dobili izplačanih oseb
nih dohodkov, ampak so pre
jemali le socialno pomoč.

Tako je imela v začetku le
tošnjega leta Zarja Lesna pro
izvodnja blokiran žiro račun 
v višini okoli šest milijonov to
larjev, nepokrita je bila izguba 
iz preteklega obdobja, delavci 
že od septembra niso prejeli 
osebnih dohodkov in ostalih 
prejemkkov (regresa), odnosi 
v kolektivu pa niso omogočali

reševanja nastalih problemov. 
Upniki so zahtevali plačilo 
terjatev.«

Ali so se ti problemi pojavili 
naenkrat?

»Nikakor, ampak so se pro
blemi pojavljali že dalj časa, 
na kar so vplivale razmere na 
tržišču, reorganizacija Zarje 
in kadrovska problematika. 
Tragika sedanjega trenutka je 
v tem, da ni urejenega sistema 
reševanja nakopičenih proble
mov v podjetjih. V prejšnjem 
sistemu jih je reševala občina 
s prisilno upravo, sedaj pa 
takšnih pristojnosti nima več. 
Poleg tega pa stvar zavira tudi 
sprejeti moratorij na stečaje. 
SDK bi namreč skladno z za
konom lahko sprejela sklep 
o uvedbi stečaja, če ima po
djetje neprekinjeno šestdeset 
dni blokiran žiro račun. Lesna 
proizvodnja v Zarji pa je imela 
blokiran žiro račun več kot 
250 dni. Probleme v tem po
djetju bi gotovo lažje reševali 
pred meseci, kot pa jih bo 
možno sedaj. Sicer pa je v Slo
veniji že okoli tisoč podjetij, ki 
jim grozi stečaj.«

Ali stečaj ni najbolj kruta 
oblika reševanja problemov?

Metla očitno m pomena na pravem mestu.

»Na žalost je to res, pred
vsem za delavca, saj mu avto
matično in skladno z zakonom 
preneha delovno razmerja 
z dnevom objave stečajnega 
postopka. Stečaji se pri nas 
vodijo še vedno na osnovi za
kona o prisilni poravnavi, ste
čaju in likvičfbciji, ki je bil 
sprejet v letu 1989. Pripravlja 
pa se nov zakon o stečajih, ki 
naj bi bil bolj »evropski«, saj je 
ugotovoljeno, da je stečaj naj
bolj uničevalni in najmanj 
učinkovit način poplačila up
nikov. Tako se uniči ogromno 
znanja, izkušenj, poslovnih 
odnosov, delovnih mest in je 
cena za poplačilo upnikov naj
večja. To se odraža tudi v pri
meru Zarje.«

Kako bo potekal stečajni 
postopek v vašem primeru?

»Menim, da se stečajni po
stopek lahko vodi tudi tako, 
da ne bo prišlo do razprodaje 
premoženja podjetja po delih 
in nerealnih cenah, kar je po
gost pojav. Postopek je treba 
voditi skladno z zakonom 
o prisilni poravnavi, stečaju in 
likvidaciji, vodi pa ga stečajni 
senat, stečajna sodnica in ste
čajni upravitelj. Najpomemb
nejšo in odločilno besedo pa 
bodo vsekakor imeli upniki.
Njihovih odločitev še ne poz
nam, saj rok za prijavo terja
tev še ni potekel. Ocenjujem 
pa, da bo interes vsaj nekate
rih, da se proizvodnja nadalju
je. Seveda pa obseg proizvod
nje in način dela v prihodnje 
ne bo takšen, kot je bil pred 
stečajem. Proizvodnja bo po
tekala v manjšem obsegu in 

programi, ki jih bo

nikom poplačali terjatve, z no
vo proizvodnjo pa zagotovili 
delovna mesta, ki so v tem tež
kem gospodarskem trenutku 
najbolj pomembna. Torej bo
sta končna odločitev in razplet 
predvsem v rokah upnikov.«

-ik

GRAMES NA RAZPOTIU

Nezadovoljstvo pripeljalo do reševanja krize
Agonija, ki tare marsikateri 

kolektiv, se je tudi v Gramesu 
vleče v nedogled. Nezadovolj
stvo zaposlenih narašča in 
končno je prekipelo. Sodu je 
bilo izbito dno in začeli so pro
ces resnejšega reševanja krize, 
v katerega so posegli delavci 
in občinska vlada. Za kaj 
pravzaprav pri vsej zadevi gre, 
smo poskušali zvedeti pri ti
stih, ki so sklenii temu naredi
ti konec. Pred mikrofon smo 
uspeli dobiti le predsednika 
stavkovnega odbora in pred
sednika sindikata.

Pa pojdimo lepo po vrsti. 
Vse se je začelo v  delovni enoti 
Servis 27. januarja, ko je bil 
sklican izsiljeni zbor zaradi 
neizplačanega osebnega do
hodka za mesec december in 
reorganizacije servisa. Sestan
ka se je udeležilo 27 delavcev 
servisa, sekretar podjetja Gra- 
mes, sekretar sindikata za 
gradbeništvo Celje ter vodja 
računovodskega sektorja po
djetja Grames. Na zboru so 
zahtevali, da se organizira 
stavkovni odbor v sestavi: Vili 
Ograjenšek, Danilo Gojzdnik, 
Branko Rojc in Ivan Skok, ki 
je itqgl nalogo organizirati 
stavko delovne enote Servis, 
če vodstvo podjetja Grames ne 
bo zagotovilo izplačila akon
tacije decembrskega osebnega 
dohodka v višini 80%, in sicer 
do 29. 1. 1992. Stavka naj bi 
trajala do izplačila akontacije. 
V prisotnosti sekretarja za 
gradbeništvo so zahtevali pla
čo za mesec december, uredi

tev razmer v servisu, preklic 
podpisov za dolg Servisa, do
ločitev dejanskega dolga po 
zaključnem računu, registra
cijo podjetja, stanje podjetja 
International (podjetje, usta
novljeno v Egiptu). O vsem 
tem naj bi razpravljal stav
kovni odbor prvi dan, ko bo 
prisoten v. d. direktor Grame- 
sa Vladimir Podbregar. V na
daljevanju so se delovni enoti 
Servis pridružili še del. enota 
Uniprom in delavci Strokov
nih služb, ki so na sestanku 10. 
februarja sprejeli še dodatne 
zahteve: kdo je odgovoren za 
nastalo stanje v DE Ljubljana, 
Egipt, Free Shop, sestavo sa
nacijskega programa in izpla
čilo OD za mesec januar.

Vili Ograjenšek, predsednik 
sindikata nam je povedal, da 
nezadovoljstvo delavcev na
rašča že od julija, da so kore
nine tega problema mnogo 
globje, saj ne gre zgolj za pla
če, ampak tudi zato, ker nima
jo več s čim delati, saj rezerv
nih delov skorajda ni več in 
morajo zaradi tega tudi odkla
njati delo.

»Reorganizacija podjetja na 
pet novih podjetij je začela po
skusno delati v takšni obliki 
v mesecu oktobru. Do novega 
leta naj bi imeli še skupni žiro 
račun, potem pa bi vsako po
djetje poslovalo samostojno. 
Preverili smo, da se do novega 
leta to še ni zgodilo, ampak je 
bil denar še vedno na skupnem 
žiro računu. Seveda pa to situ
acije ne spremeni, saj proble

Vili Ograjenšek

mi ostajajo. Potrebujftno do
ber program, nekaj svežega 
denarja, dobro vodstvo in upa
ti je na boljše čase, saj nam 
strokovnosti, volje pa tudi že
lje po ohranitvi kolektiva ne 
manjka...«

Ivan Skok, predsednik stav
kovnega odbora in eden naj
starejših delavcev, je vidno 
prizadet nad vsem, kar se do
gaja z njihovo delavnico in po
djetjem.

»Boli me, da človek za po
šteno delo ne dobi poštenega 
plačila, če pa dva meseca ne 
dobiš plače, je še toliko težje. 
Če so prihranki pri hiši, še ne
kaj časa gre, ko pa teh zmanj
ka, se človek ne more več rav
nodušno obnašati. Odločeni 
smo bili, da s stavko vsaj opo
zorimo na našo agonijo, ven
dar smo se v dogovoru s sindi
katom in po našem lastnem

premisleku odločili, da tega ne 
storimo, saj s tem ne bomo ni
česar rešili. Vsekakor pa je do
ločen cilj dosežen, saj smo 
zdramili tiste, ki so si zatiskali 
oči pred problemom. Vemo, da 
lahko z delom, ki ga znamo 
dobro opravljati, služimo 
vsakdanji kruh, zato želimo 
vztrajati in naše podjetje ob
držati. Očitki, ki so leteli na 
naš račun, da smo nekakšni 
zaviralni element pri reorga
nizaciji Gramesa, so neosno- 
vani, saj smo prav mi že veli
kokrat opozarjali na posamez
ne nepravilnosti, žal pa nas 
nihče ni poslušal. Krivci za 
takšno stanje ne morejo biti 
nikjer drugje kot v vodstvu, 
računovodstvu, komerciali... 
Ve se, kdo mora kaj delati, mi 
smo tisti, ki delamo v proiz
vodnji, finančna politika, pro
daja pa je v rokah drugih.«

Vladimir Podbregar, dose
danji direktor Gramesa, je na 
tiskovni konferenci povedal, 
da od 18. 2. 1992 Gramesa ni 
več, ustanovljenih pa je bilo 
pet novih in samostojnih po
djetij. Tako sta se podjetji 
Montana in Uniprom tudi od
cepili ’ od Hmezada, Nizke 
gradnje, Servis in Poslovne 
storitve pa so zadržale naslov 
sedanjega podjetja. Delavcem 
so iz skupnega računa pred 
dnevi izplačali 80 odstotkov 
osebnega dohodka za mesec 
december, odslej pa bodo mo
rala poskrbeti zanje podjetja 
sama. Ko bodo znani podatki 
poslovanja za preteklo leto, 
Podbregar ocenjuje, da bo iz
guba v višini okrog 25 milijo
nov SLT, in ko bo opravljena 
delitvena bilanca, bodo posa
mezna podjetja lahko pričela 
samostojno poslovati. V izgubi 
pa predstavljajo največji delež 
obresti za najete kredite. Kriv
do o privatizaciji podjetja, ki 
jo delavci očitajo dosedanjemu 
direktorju, pa le-ta odločno 
zanika.

Dela, ki jih je prevzelo po
djetje Nizke gradnje v Egiptu, 
so stekla pretekli mesec, pod
pisana pogodba je vredna 1,5 
milijona dolarjev. V prihod
njih dneh bodo dobili prvo 
plačilo v višini 20 tisoč dolar
jev, tako bodo lahko pokrili 
del stroškov posla v Egiptu, ki 
znašajo štiri milijone SLT. 
Trenutno dela na tem projektu 
šest strokovnjakov. Rezultati 
natečaja za namakalna dela

v višini pet milijonov dolarjev 
še niso znani, nadejajo pa se, 
da jih bodo dobili. Podbregar 
pravi, da je bila, zaradi izgube 
jugoslovanskega tržišča, 
usmeritev na tuja edina re
šitev.

Delavci Servisa so nam na 
sestanku po tiskovni konfe
renci povedali, da se z odloči-

»Na sestanku s predstavniki 
Gramesa smo se dogovorili, da 
bodo posamezne enote pripra
vile plan za leto 1992, ta pa 
mora zajeti tudi morebitne 
tehnološke presežke. Hmeza
dova interna banka bo progra
me ocenila in sodelovala pri 
uresničevanju programov. Do
govorili smo se tudi, da se 
osebni dohodek za december 
izplača še iz skupne mase. Si
cer pa bodo morali v Gramesu 
čim prej pripraviti delitveno 
bilanco in se bolj kot s prete
klostjo uvkarjati s tekočim po
slovanjem'^ razvojem,« pravi 
podpredsednica Izvršnega 
sveta, Danica Korent-Je- 
zovšek.

tvami vodstva Gramesa ne 
strinjajo. Ne razumejo, zakaj 
jih vodstvo ni hotelo opredeliti 
kot trajni tehnološki višek. 
Prepričani so tudi, da novo 
vodstvo ni sposobno rešiti po
djetja, sicer pa so pripravljeni 
delati, za to pa terjajo redno 
plačilo.

Po začetnih zapletljajih, so 
po izjavi sekretarja zadovolji
vo rešili tudi delavke skupnih 
služb, nekaj jih bodo zaposlili 
v novih podjetjih, sedem jih bo 
šlo pa na Zavod za zaposlo
vanje.

Darko Naraglav
jk



Pokal
v trajno last

Šempeterski turistični 
delavci so pred dnevi imeli 
30. letno konferenco, ki sta 
se je poleg članov udeležila 
tudi predsednik celjske tu
ristične zveze Branko Sot- 
ler in častni predsednik 
prof. Zoran Vudler. Dru
štvu sta podelila pokal 
v trajno last, kot najbolj 
uspešnemu turističnemu 
društvu v lanskem letu na 
področju celjske turistične 
zveze.

Iz poročila predsednika 
TD Šempeter, Slavka 
Štrucla, pa je razvidno, da 
je bil obisk v obeh turistič
nih objektih zaradi znanih 
razmer lani precej manjši. 
Tako je bilo v Antičnem 
parku in jami Pekel skupaj 
33.783 obiskovalcev, kar je 
za okrog šest tisoč obisko
valcev manj kot leto po
prej. Člani društva so opra
vili več sto udarniških ur 
pri raznih vzdrževalnih de
lih. V razpravi so ocenili, 
da je bilo delo uspešno. Le
tos jih čaka kar veliko delo, 
ob 30-letnici društva pa so 
podelili več priznanj in 
plaket. Priznanje sta preje
la Ana Zakonšek in Franc 
Udrih, bronaste plakete 
Celjske turistične zveze, 
Jože Cijan, Alojz Klinc, 
Štefka Cokan, Ivica Čret
nik, Silva Štrucl in Dru
štvo inženirjev in tehnikov 
Gozdarstva Celje; srebrne 
Jamarski klub Črni galeb 
Prebold, Vlado Vrtačnik, 
Alojz Urankar, Peter Sed- 
minek, Marjan Volpe, Jože 
Žnidar, Martin Štorman, 
Branko Golavšek, Ivan Bo
žič, Slavko Štrucl, Malči 
Javoršek, Karolina Boc in 
Martin Pirc; zlato plaketo 
je prejel Franc Štorman. 
Gasilsko društvo Šempeter 
pa je TD Šempeter podelilo 
kipec Florjana, zaščitnika 
gasilcev za uspešno medse
bojno sodelovanje. Pro
gram so pripravili učenci 
OŠ Šempeter.

T. TAVČAR

Setev koruze
Kakovostno seme, ki naj bo 

sortno čisto, imeti mora visoko 
kaljivost (vsaj 95%), visoke 
vrednosti za energijo kalitve, 
hladni test (vsaj 85%), po obli
ki in velikosti mora biti izena
čeno, nam zagotavlja zanesljiv 
in visok poljski vznik in s tem 
doseganje optimalnih gostot 
posevka za posamezne hibride 
koruze.
Znano je da je predvsem pri 
novejših hibridih koruze viši
na pridelka, tako zrnja kot si- 
laže, tesno povezana s soraz
merno visokimi gostotami po
sevka. S setvijo semena slabe 
kakovosti ali celo lastnega pri
delka si lahko že na smem za
četku onemogočimo doseganje 
visokih pridelkov.

Ne glede na visoko ceno se
mena je redkejša setev ali celo 
setev »lastnega« semena ne
strokoven ukrep, ki nujno vodi 
k zmanjšanju prihodka z enote 
površine, s tem da bodo drugi 
agrotehnični ukrepi (priprava 
tal, gnojenje, varstvo pred ple
veli in škodljivci) dosledno 
opravljeni.

Zaradi vojne na Hrvaškem 
in zaradi zaprtja srbske meje 
bo na razpolago bistveno manj 
sort koruze, kot jih je v sort
nem izboru. Dobavitelji seme
na pa zagotavljajo, da bo se
mena dovolj. Kljub vsemu vam 
priporočamo, da si seme čim 
prej priskrbite.

V kmetijskih preskrbah pro
dajajo seme z ustrezno dekla
racijo. Na trgu pa se pojavljajo 
prodajalci semena koruze, ki 
nima ustrezne dokumentacije. 
Zato bodite pri nakupu pre
vidni. V kmetijskih preskrbah 
lahko dobite hibride EVA, 
MIRNA, DEA, HELGA, 
BC318 in BC272.

SEZONA RIBOLOVA PRED VRATI

Krivolov narašča
Zaradi lepega in toplega 

vremena v januarju so člani 
Ribiške družine Šempeter že 
pričeli z izlovi potokov in vla
ganjem postrvi v posamezne 
ribolovne vode. Pa tudi nova 
ribiška sezona je pred vrati, 
zato je skrb ribičev v prvi vrsti 
namenjena prav vzreji in »po- 
ribljavanju« vod. Z dobro za
stavljeno gospodarsko dejav
nostjo v preteklem letu so po
sledice poplav v letu 1990 od
pravili. Kmalu po poplavah so 
namreč ponudile solidarnost
no pomoč ribiške družine iz 
Slovenije in Hrvaške. Žal so 
politični dogodki v bivši Jugo
slaviji preprečili, da bi to po
nujeno pomoč izkoristili, so pa

pripeljali večjo količino rib iz 
Kolpe, ki jih je podarila RD 
Metlika.

Izlovna ekipa je že v januar
ju izlovila del potoka Reka,'ki 
teče na območju Marija Reke 
in Prebolda. Spodnji del poto
ka je bil na posameznih mestih 
sorazmerno bogat s potočnimi 
postrvmi in šarenkami, žal pa 
ribiči ugotavljajo, da narašča 
divji lov. Pri izlovu so naleteli 
na posamezne odseke potoka, 
dolge po sto in več metrov, na 
katerih je dosti tolmunov, pra
gov in jezov, kjer so sicer pri
čakovali obilen ulov, žal pa so 
bili povsem prazni. Tudi ure
jene steze do teh tolmunov so 
dovolj zgovorne. Tipičen pri

mer ribiških mrhovinarjev je 
tudi 40 centimetrov dolga po
strv, ki so jo ribiči našli prebo
deno z ostjo.

Ribiči so bili zgroženi tudi 
nad »zeleno« osveščenostjo 
krajanov, saj v njihovih ribo
lovnih revirjih ne manjka ra
zličnih odpadkov, konzervnih 
škatel, različnih delov koles, 
ostankov kolin, celo starih av
tomobilskih školjk, večina hiš 
ob vodi pa ima fekalije spelja
ne kar v potok.

Ob letošnjem izlovu so šem
peterski ribiči preizkusili tudi 
nov elektroagregat, ki bo olaj
šal delo izlovni ekipi, saj je 
bilo njegovo prenašanje pri 
izlovu najtežje opravilo.

F. Pondelak

Kuharski tečaj v Petrovčah
Med številnimi izobraževanji v zimskem času, ki jih je pripravila Kmetijska svetovalna služba 

v Žalcu, je bil tudi kuharski tečaj, ki je potekal v dveh skupinah v kuharskem kabinetu OŠ 
v Petrovčah. Tečaj je vodila prof. Jožica štruc, ki že 27 let predava na celjski šoli za gostinstvo in 
turizem. Na posnetku stoji na levi strani. t . TAVČAR

Vabljeni na Jožefov sejem
Ne smemo pozabiti na dej

stvo, da je domača obrt ena 
izmed stalnih področij ljudske 
ustvarjalnosti in umetnosti. Ti 
pa sta v sodobnem svetu vedno 
bolj cenjeni.

Tudi pri nas v Savinjski do
lini marsikateri mojster doma
če obrti izdeluje izdelke iz do
mačih, naravnih materialov.

Naj bo prav Jožefov sejem 
priložnost, da se ljudski umet
niki in ustvarjalci srečajo, po
kažejo in tudi ponudijo svoje 
izdelke za prodajo.

Torej lončarji, pletarji, tkal
ci, Sitarji, mlinarji, sodarji, 
slamnikarji, kovači, coklarji, 
medičarji in svečarji pa tudi 
branjevke: prisrčno vabljeni.

Tudi izpod pridnih rok 
kmečkih gospodinj prihajajo 
izdelki vrhunske kvalitete, bo
disi s področja kulinarike ali 
ostale ročne spretnosti. Zakaj 
ne bi tudi to delo predstavljalo 
del dohodka kmetije. Ljudje 
vedno bolj cenijo domače, 
kmečke izdelke. Vsa leta Jože
fovega sejma so prodajalke

Setveni koledar za marec
1. nedelja —

2. ponedeljek korenina
3. torek cvet
4. sreda cvet
5. četrtek list
6. petek list
7. sobota list
8. nedelja plod
9. ponedeljek plod

10. torek korenina
11. sreda korenina
12. četrtek korenina do 15., od 16. cvet
13. petek cvet
14. sobota cvet do 14., od 15. list
15. nedelja list
16. ponedeljek —
17. torek plod
18. sreda plod do 10., od 11. korenina
19. četrtek plod do 10. ure
20. petek korenina
21. sobota korenina do 15., od 16. cvet
22. nedelja cvet
23. ponedeljek list
24. torek list
25. sreda list do 11., od 12. plod
26. četrtek plod
27. petek plod
28. sobota cvet od 7. do 16., od 17. korenina
29. nedelja korenina
20. ponedeljek korenina do 8., od 9. cvet
31. torek cvet

-  kmetice prodale vse svoje iz
delke, od dobrega domačega 
kruha, domačih jajc, rezancev, 
domače potice.

Pripravili bomo tudi razsta
vo kruhov, domačih salam in 
klobas. Vse domače izdeloval
ce suhih domačih salam in 
klobas vabimo, da sodelujejo 
na razstavi in prodaji. Pripra
vili bomo tudi ocenjevanje le 
teh. Zaželjeno je, da tudi v tej 
akciji sodelujete.
. Vabimo pa tudi vse, ki imate 

doma staro, še uporabno kme
tijsko mehanizacijo in je ne ra
bite več. Morda bo prišla prav 
komu drugemu. Lahko jo pro
date sami v času sejma ali pa 
to za vas naredi Kmetijska 
preskrba v obliki komisijske 
prodaje.

Kmetijsko svetovalna 
služba enota Žalec

$faaho
FRIZERSKI SALON 
IN TRGOVINICA
IV A  P O Z N IČ , V R A N S K O  3 6

V m esecu marcu, m esecu praznovanja vseh že
na, m ater in  deklet, vam iskrene čestitke pošilja  
frizerski salon  »FIGARO« Vransko in  vam pokla
nja 10% popust za vse usluge.

Posebne ugodnosti:
-  15% družinski popust
-  20%  otroški popust
-  odlog plačila
V trgovinici »FIGARO« vam nudimo vse za nego las, telesa 
ter DARILA, ki jih svojim najdražjim podarimo iz srca! 
Pričakujemo vas: od torka do petka od 7. do 18.30,
ob sobotah od 7. do 12.00.

Sprejemamo tudi naročila po telefonu: (063) 725-109

S E  PRIPO RO ČAM O !

TARA -  trgovina
P o d lo g  11 /c , Š e m p e te r 
T e le fo n  (0 6 3 ) 7 0 1 -4 7 5

Posebej ugodno:
— sladkor 50/1 4 2 ,0 0

1/1 4 7 ,0 0
— m oka »Taboljša« 1/1 2 9 ,8 0

Tip  5 0 0  25/1 19 ,00
— olje 1/1 9 4 ,6 0
— prašek O skar 3 kg 3 8 9 ,0 0
— orehi (neluščeni) 1 kg 3 6 0 ,0 0
— kava 10 0  g 4 4 ,0 0

KRMILA: pesni rezanci 1 kg 13,00 SLT
vse vrste krmil, koruza, oves, ječmen, 
semenski kompir, čebuljček...

OBLAČILA: trenerke že od 870,00 SLT naprej; 
kavbojke od 560,00 SLT naprej

Odprto: vsak dan od 8. do 18., sobota do 15., nedelja 
od 9. do 11. ure.

T R G O V IN A
M ešano blago in kom isijska prodaja 
M ILENA MIKLAVC
Dolenja vas, Prebold, tel. -  fax: 723-047

Teden ugodnega nakupa 
od 29. 2. do 8. 3. 1992 
ob prvi obletnici poslovanja 
in dneva žena

V teh dneh lahko pri nas kupite po zelo ugodnih cenah:
. ■ ,  * .  a  r, o Q7G Alpralni prašek OSKAR 3 kg

-  uvožen mehčalec, 41
-  WC papir dvojni

mehki (10 zavojev)
-  olje ZVEZDA, PVC, liter
-  mineralna voda Radenska
-  kava bar, 1 kg
-  vino Jeruzalemčan
-  otroške hlače, kavbojke
Cenjenim strankam se zahvaljujemo za dosedanje zaupanje. 
Ženam, materam in gospodinjam vse najlepše ob njihovem 
prazniku B. marcu.

Kolektiv trgovine Miklavc

379.60 SLT
289.80 SLT

229.60 SLT
95.80 SLT
22.80 SLT

436.00 SLT
117.80 SLT
369.00 SLT

£XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXJJ

BLAGOVNI CENTER
CELJE BOLJŠA PONUDBA 

JE GALA PONUDBA.

ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI
Radenska 
Pivo Laško 
Rum 1 1 
Grajski rizling

20,80
25,40

125,60
76,00

Za bogato obloženo pustno 
mizo smo vam pripravili 
veliko izbiro suhomesnih 

izdelkov in krofe.

Maske vam ponujamo že 
od 72,00 SLT dalje.

íxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx



600 let naselbin 
na območju Prebolda

V krajevni skupnosti Pre
bold bodo letos praznovali kar 
večkrat. Ob 600-letnici na
stanka naselbin na območju 
sedanjega trga Prebolda bodo 
preboldski gasilci proslavljali 
150. obletnico najstarejših 
tekstilnih tovarn v Sloveniji, 
gasilci iz Latkove vasi bodo 
praznovali 90. leto delovanja 
gasilskega društva, prebold
ski planinci pa bodo svojo 
dvajsetletnico tudi primemo 
označili. Poleg tega pa v Pre
boldu nadaljujejo s komunal
nimi deli, ki so jih začeli že 
pred leti. Pa si podrobneje 
oglejmo, kako bodo delovali 
v bližnji prihodnosti.

S pomočjo samoprispevka, 
ki ga plačujejo krajani Prebol
da in okoliških vasi že vrsto 
let, bodo letos v prvih mesecih 
nadaljevali izgradnjo primar
ne vodovodne napeljave in iz
gradnjo sekundarne mreže 
v Latkovi vasi. Tako imajo, po 
besedah predsednika KS 
Franca Rokovnika, v načrtu 
zgraditi 1600 metrov vodovo
da, kar bi vsaj za silo pokrilo 
potrebe. Iz sredstev, pridoblje
nih s samoprispevkom, pa mi
slijo v Predoldu zgraditi še 400 
metrov sekundarnega voda 
kanalizacije.

S sredstvi, ki jih je prispeva
la Republiška uprava za ceste 
za gradnjo cestne infrastruk
ture, bodo letos v Preboldu na
daljevali delo okoli mosta 
v Dolenji vasi in v novozgraje
nem križišču. Most in križišče, 
ki sta dana v uporabo samo 
pogojno, bo treba primemo 
komunalno in znakovno opre
miti, izboljšati asfaltno pre
vleko ter zagotoviti primemo 
prometno dostavo do gasilske
ga doma, PTT ter zadruge. Pri 
tem pa mislijo urediti tudi na
domestne parkirne prostore, 
saj so z izgradnjo nove ceste 
uničili obstoječe parkirne pro
store pri stojnici za zelenjavo. 
Dokončno pa bo potrebno ure
diti tudi cesto skozi Prebold,

saj je trenutno stanje katastro
falno.

V vasi Marija Reka, ki obse
ga dve tretjini območja kra
jevne skupnosti Prebold, pa se 
pogovarjajo o rekonstrukciji 
cestnih povezav. Sredstva za 
tako dejavnost so namreč za
gotovljena iz sklada za demo
grafsko ogrožena območja, ka
mor po veljavnih parametrih 
spada vas Marija Reka. Ven
dar bo ta akcija potekala dru
gače kot podobna pred leti. 
Takrat je stekla pod geslom »z 
avtom do vsake hribovske

kmetije«, ko so bile povezave 
med hišami zgrajene iz sred
stev proračuna brez sodelova
nja samih krajanov. Tokrat 
bodo za pridobitev velikega 
dela sredstev morali biti zain
teresirani tudi sami vaščani. 
Ob poznavanju problematike 
in duha, ki je prisoten med 
prebivalci Marije Reke, pa bi 
že sedaj lahko zatrdili, da in
teres obstaja in da si vaščani 
želijo boljših cestnih povezav 
z dolino. Konec koncev pa si 
jih tudi zaslužijo, mar ne?

Brane L.

Nova PTT 
centrala na 
Vranskem

Po nekajletnih prizade
vanjih so na Vranskem do
bili novo telefonsko cen
tralo s 528 priključki. Te 
dni na novo centralo že 
priključujejo obstoječe na
ročnike, ko pa bo zgrajeno 
omrežje, bodo priključili 
tudi nove.

PTT Celje načrtuje v le
tošnjem letu povečanje ka
pacitet v šempetrski in žal
ski centrali. V Žalcu, kjer 
trenutno ni na voljo novih 
priključkov, potrebe pa so 
precejšnje, naj bi pridobili 
1500 novih telefonskih 
priključkov.

jk

Pri Šonovih v Zabukovici
Zgleden primer gostoljubja do beguncev iz Hrvaške

Običajno se pri Šonovih 
oglašamo zaradi urejanja 
planinskih zadev. Florjan ali 
Janek, kakor ga večina kliče, 
je namreč eden najmarljivej
ših planincev PD Žalec in 
izredno zaslužen pri dogra
ditvi planinske postojanke 
na Bukovici. In sploh je vsa 
družina Šonovih ljubiteljica 
planin, v  svoji soseščini pa 
poznana po dobrotljivosti in 
gostoljubju.

Dogovor je bil tokrat na
menjen predvsem počutju 
gostov -  beguncev iz Hrvat- 
ske in sploh o vojnih razme
rah. Sin Bojan je namreč 
lansko leto takoj po začetku 
vojne konec junija zapustil 
jugo-aviacijo v  Pulju, kjer je 
bil vojaški pilot inštruktor, 
in se z družino vrnil v  domo
vino, v  rodno Zabukovico. In 
sedaj že dela v  vrstah sloven
ske vojske. V  jeseni lanskega 
leta sta obe družini Šonovih

BORIS ŽGAJNER

sprejeli v  varstvo sedem be
guncev iz območja Zadra.

Nastala je sicer prostorska 
stiska, vendar so rade volje 
nudili streho in vso oskrbo 
svojim najbližnjim. Pri tem 
pa niso ostali osamljeni. Tri
je begunci so se pred tedni že 
vrnili, štirje pa so še v Zabu
kovici, in sicer, Rosanda 
Sertič s svojo mamo Drago 
in dvema otrokoma, 2-let- 
nim Mladenom in 4-meseč- 
nim Davorjem. Vsi so srečni 
in izredno zadovoljni, da so 
našli varno in toplo zavetje 
pri tako dobrih ljudeh.

Mlada mamica Rosanda je 
še vedno z ostanki strahu in 
nemira pripovedovala o gro
zotah vojne na Hrvatskem.

Pred 4 meseci je rodila v  za- 
darski bolnišnici ob stalnih 
napadih in eksplozijah. Ve
čino dni in noči do srečnega 
odhoda v Slovenijo je morala 
z malčkoma prebiti v  zaklo
niščih. Upa, da pri otrocih ne 
bo hujših posledic, čeprav

jih vsak pok vznemiri. Sedaj 
že čuti določeno domotožje, 
vendar se prav zaradi otrok 
ne upa vrniti. V  tolažbo pa se 
pogosto po telefonu oglasi 
mož, ki kot varnostni inženir 
dela v  civilni zaščiti mesta 
Zadra. Le kdaj bo končana 
ta vojna norija in morija? 
Rosanda z mamo Drago in 
vsi Šonovi se iskreno zahva
ljujejo številnim dobrotni
kom za pomoč, saj bi sami ob 
skromnih dohodkih takega 
bremena ne zmogli. Hvaležni 
so Kotnikovim za vsakod
nevno pošiljko dveh litrov 
mleka, Randlovim iz Griž za 
živila, Španovi, Metešovi in 
Kranjčevi za oblačila, pa tu
di OO RK  Žalec za darilne 
pakete. Presenetili so jih tu
di učenci iz Polzele in An
draža z novoletnimi voščili 
in darili. Z  malo srca in so
čutja do soljudi lahko pri
spevamo veliko za srečo 
ljudi.

Janez Meglič

Materinski dan 
v obnovljeni 
dvorani

V Ponikvi doslej niso imeli 
dvorane za družabne dejavno
sti. V Zadružnem domu te dni 
s prostovoljnim delom urejajo 
prostore sušilnice hmelja, 
v katerih bodo pripravili pro
slavo materinskega dne. Ali bo 
to le začasna rešitev, v načrtu 
imajo namreč gradnjo večna
menskega doma, bo odvisno 
od finančnih možnosti. Brez 
ustreznih prostorov so tudi ga
silci. V Ponikvi pa gradijo tudi 
Slomškov dom in mrliško ve
žico. Svet krajevne skupnosti, 
ki ga vodi Ivan Jelen, je uspeš
no opravil program za prete
klo leto, o letošnjem pa se bo
do v naslednjih dneh pogovo
rili s krajani.

»Čeprav nam samoprispe
vek ni uspel, smo se lotih iz
gradnje mrliške vežice in ob
nove dvorane v Zadružnem 
domu. S prispevki krajanov 
smo kupili material, dela pa 
opravili udarniško. Za finanč
no pomoč smo zaprosili tudi 
občino. Sedaj hitimo obnav
ljati dvorano saj želimo mate
rinski dan proslaviti že v tej 
dvorani. Upamo, da se bo KZ 
Savinjska dolina odrekla na
jemnini, ki nam jo zaračunava 
tudi za pisarno krajevne skup
nosti. Zadružni dom so gradili 
naši zadružniki in bilo bi prav, 
da bi nam ga zadruga končno 
vrnila,« pravi Ivan Jelen.

Oskrbnik doma 
pod Reško planino

Planinski dom preboldskih 
planincev pod Reško planino 
je pred kratkim dobil novega 
oskrbnika. Ni še dolgo tega ko 
smo v našem glasilu predstavi
li Danila Berzelaka, mladega 
fanta iz Trnave, ki se je odločil 
služiti svoj vsakdanji kruh 
v tem prijetnem okolju Mari- 
jareških hribov. Imel je veliko 
načrtov, žal pa je v avtomobil
ski nesreči izgubil življenje. 
Preboldski planinci so zopet 
ostali brez oskrbnika. Nekaj 
časa so še dežurali, sedaj pa 
jim ni treba več. Dom so za
upali v oskrbo Borisu Žgaj
narju in njegovi ženi Dragici, 
ki se trudita planincem in dru
gim obiskovalcem omogočiti 
čim prijetnejše bivanje.

Boris Žgajner je delal pri 
celjski Varnosti. Delo je bilo 
večinoma nočno in zato si je 
želel spremeniti način življe
nja. Žena Dragica je zaposlena 
v TT Prebold in ob koncu ted
na preživlja čas v domu. Dela 
je enkrat več, drugič manj. Kot 
pravita, bi želela, da bi ga bilo 
vedno dovolj, saj bi tako tudi 
vedela, da delata dobro. Nekaj 
izkušenj sta si že dobila, ko sta 
pomagala prijatelju in njegovi 
ženi na Mrzlici in Homu. Prav
zaprav pa je to tudi vplivalts, 
da sta se odločila prevzeti 
v oskrbo ta dom planincev. Si
cer pa sta rada v planinah, za-

Boris Žgajner

to delo opravljata s še toliko 
večjim zadovoljstvom.

V domu preboldskih planin
cev je prostora precej. Tu so se 
vsa ta leta, odkar je dom od
prt, zvrstile najrazličnejše pri
reditve. Bilo je kar nekaj po
rok, fantovščin, družabnih 
srečanj, jubilejev in drugih ve
selih trenutkov. Boris upa, da 
bo tako tudi v prihodnje. Da 
bo časovno vse to lažje izved
ljivo, bo odslej dom odprt že 
od četrtka zjutraj do nedelje 
zvečer. Ker je v domu telefon 
(723-723), bodo medsebojne 
komunikacije lahko bistveno 
boljše in v zadovoljstvo vsako
mur, ki bi želel imeti v teh 
prostorih kakršnekoli aktiv
nosti. „  ..  .D.Naraglav

Obiskali oskrbovance 
na Polzeli

Svet KS Tabor je imel ob zaključku leta 1991 23. decem
bra zadnjo delovno sejo. Po pregledu del v letu 1991 in 
osnutku plana za leto 1992 je bilo med drugim dogovor
jeno, da obiščemo oskrbovance iz naše KS v domu upoko
jencev na Polzeli in 90-letnike na domovih.

24. januarja smo opravili obisk in vodstvo doma na 
Polzeli nas je prijazno sprejelo. Skupaj smo obiskali oskr
bovance po sobah, tu priživljajo jesen življenja Franc 
Maček in Marija Stanko s Črnega Vrha, Marjetka Skok iz 
Kaple, Marija Bergant in Marija Goropevšek iz Lok, Ana 
Belej iz Tabora in Marija Matko iz Miklavža.

Vsi so bili obiska zelo veseli. Zanimali so se za delo 
v krajevni skupnosti, predvsem pa za svojce, sosede in 
znance. Z njimi smo se pogovarjali o njihovem življenju 
v domu, jim zaželili zdravja in dobrega počutja ter jim 
izročili priložnostna darila. Vodstvu in osebju doma se 
zahvaljujemo in jim izrekamo priznanje Za dobro oskrbo 
in počutje stanovalcev.

S Polzele smo šli na obisk k 90-letnikom. To so Mihael 
Primožič in Marija Ribič iz Ojstriške vasi in Genovefa 
Florjan iz Kaple. Ti so tudi naši najstarejši krajani. Vsi so 
bili prijetno presenečeni in so se zanimali za naše delo. 
Seznanili smo jih z dosežki v lanskem letu: zaključili smo 
telefonijo, dogradili dom krajanov, asfaltirali nekaj cest
nih odsekov in cesto v črni Vrh. Lepo je, da so vsi naši 
najstarejši krajani še precej čili, predvsem pa zdravega 
duha. Vsi po radiu in časopisih spremljajo dogodke doma 
in po svetu. Ga. Marija Ribič, ki je po rodu s Koroške, 
pravi, da se kaj takega, kot se sedaj dogaja na Hrvaškem, 
ni dogajalo leta 1919 na Koroškem.

Med pogovori smo marsikaj slišali in se tudi nasmejali. 
Ob slovesu nam je ga. Genovefa Florjan dejala: »90 let je 
pa le 90.«

V toplejših pomladanskih dneh načrtujemo tudi sreča
nje starejših v našem novem domu krajanov v Taboru.
Na obisku smo bili Tone Pilko, Vid Poznič in Lojze Rak.

Lojze Rak

Ivan Jelen
Zahteven program pa so si 

zadah tudi za letošnje leto. Na 
komunalnem področju bodo 
nadaljevali z obnovo ceste na 
Brezovo, vzdrževanjem maka
damskih cest in urejanjem 
propustov. Odstranili bodo tu
di črna odlagališča odpadkov, 
ki jih je v kraju več. Ker v kra
ju nimajo otroškega igrišča, bi 
radi uredili igrišče, ki bo služi
lo tudi za rekreacijo krajanov. 
Najzahtevnejša naloga pa bo 
dokončanje mrliške vežice.

O programu za letošnje leto 
se bodo še pogovorih s krajani 
na zboru, predvsem pa ga bo
do morah uskladiti s finančni
mi možnostmi. Poleg sredstev 
krajanov pričakujejo pomoč 
tudi iz občinske malhe.

jk

Preimenovanje ulic v Žalcu
Posebna komisija, ki jo je imenoval mestni svet, je 

pripravila predlog uhc, ki naj bi jih preimenovali. Mestni 
svet se s predlogom ni strinjal v celoti. Tako se je odločil, 
da bo predlagal občinski skupščini, ki bo sprejela dokon
čen predlog, naslednje spremembe. Kardeljeva ulica naj bi 
postala zopet Savinjska cesta, Titov trg pa Mestni trg. 
Kruševska ulica naj bi se preimenovala v  Trubarjevo. 
Vzhodni del Tomšičeve naj bi bila Plečnikova, južni del 
Partizanske pa Roblekova.

Mestni svet priporoča krajanom omenjenih uhc, ki naj 
bi se preimenovale, da z zamenjavo osebnih dokumentov 
počakajo do sprejetja sklepa občinske skupščine.

Kozmetični 
salon Zvonka 
v Gotovljah

Zdravljenje z elektromag
netno terapijo v medicinsko 
kozmetičnem salonu Zvonka 
v Gotovljah, kjer poslujejo od 
konca lanskega leta, pomeni 
premagovanje bolezni z elek
tromagnetnimi impulzi. To
vrstno zdravljenje je mogoče le 
z izredno dragimi in zato tudi 
zelo radkimi aparati, uvoženi
mi iz Švice.

V vsaki človeški celici so 
ioni, ki prehajajo skozi celično 
membrano. Pri različnih obo
lenjih je ta prehod moten in 
ravno z elektromagnetno tera
pijo lahko prehod pospešimo. 
Pulzirajoče elektromagnetno 
polje namreč v organizmu

vpliva na boljši arterijski in 
venozni pretok krvi, limfotok, 
poveča se parcialni pritisk ki
sika v tkivu, pospešuje se pre
snova. Vse to je kajpak pri 
zdravljenju izredno pomemb
no. Elektromagnetni impulzi 
prodirajo tudi skozi mavec.

Tako lahko z elektromag
netno terapijo zdravimo obo
lenja hrbtenice, sklepov okon
čin, mišic, revmatska obole
nja, različne vrste bolečin, vse 
rane, ki se nočejo zaceliti (tudi 
gnojne), poškodbe kosti in 
veznih tkiv (zlomi, izvini, 
udarnine), vsa kronična in sta
rostna obolenja itd.

V salonu Zvonka v Gotov
ljah 67 pri Žalcu vam medicin
ska sestra Zvonka Kačnik nu
di še limfno drenažo z apara
tom Mydren, in sicer za od
pravljanje celuhta in odvečnih 
maščobnih blazinic, akupunk
turo in akupresuro ter pediku
ro v salonu ali tudi na domu.
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Uspešna glasbena turneja  
Franca Rizm ala po Taivvanu
Šest koncertov slovenskega violinista na Daljnem vzhodu
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Franc Rizmal v družbi flavtistke Yen shao-shia ter njenim sinom. V ozadju vidimo paro iz 
žveplenih izvirov vulkanskega otoka Taiwan.

Franc Rizmal, Žalčan, je si
cer profesor na Srednji glasbe
ni šoli v Ljubljani, kjer je diri
gent simfoničnega orkestra ter 
profesor dirigiranja. Sredi ja
nuarja pa je odpotoval na Ta
iwan, enega izmed daljne- 
vzhodnih gospodarskih zmajč
kov, kot mnogi pravijo tej biv
ši kitajski deželi. Na povabilo 
Taipei Chamber Orchestra je 
sodeloval na koncertni turneji 
skupaj s Chen Tai-chungon, 
doktorjem glasbenih umetno
sti, sicer najboljšim pianistom 
na Taiwanu, ter s flavtistko 
Yen shao-shia, priznano peda
goginjo.

Kako ste prišli do tega, da so 
vas povabili na gostovanje ta
ko daleč od doma?

»Do sedaj sem gostoval sa
mo v Avstriji in v ostalih 
evropskih deželah, • na druge 
kontinente pa me še ni vodila 
pot. Tokrat sem gostiteljem 
poslal samo svoj program, ti 
pa so mi sporočili, da bi me 
z veseljem sprejeli v goste. Vso 
organizacijo koncertov je sicer 
vodil moj prijatelj Chang 
Weng Sheng, s katerim sva se 
spoznala že pred leti na Duna
ju, kjer sva oba študirala pri 
istem profesorju na Akademiji 
za glasbo.«..

Kakšna sta bila sprejem in 
organizacija koncertov?

»Treba je povedati, da so bili 
gostitelji izredno dobri orga
nizatorji samih koncertov, po
leg tega pa so se izkazali kot 
izredno velikodušni in srčni 
ljudje. Okoli njih kar veje ne
kakšna nezaigrana toplina. 
Res je bilo prijetno. Zato mo
ram povedati, da je bilo brez
hibno vse, od koncertnih kla-

virjev do nastanitve in poto
vanj.«

Kaj pa koncertne dvorane in 
poslušalstvo?
Koncertirali smo v šestih me
stih, od katerih je vsako večje 
od naše Ljubljane. Dvorane so 
lahko sprejele od 800 do čez 
1000 poslušalcev, bile pa so 
vedno 50-75% zasedene. To je 
za Taiwan zelo dobro, kakor 
so mi zagotovili gostitelji. Po
slušalstvo pa je drugačno od 
tistega, ki sem ga bil navajen. 
Vedno se mi je zdelo, da izka
zujejo nekakšno spoštovnaje 
umetnikom, ki smo jim igrali 
lahkotnejšo in spevnejšo glas
bo uveljavljenih avtorjev. Kot

da nas ne bi hoteli motiti. 
Z vzkliki in aplavzi so se razv
neli šele po tem, ko smo odšli 
z odra.«

Pa samo potovanje po Ta- 
iwanu?
»Po začetnem koncertu smo se 
podali na pot od severa proti 
jugu po zahodni strani otoka. 
Koncertirali smo tako v kra
jih, kot so Hua-lien, Tai- 
chung, Ping-tung, Miao-li, Ti- 
ao-yuan ter Taipei. Pri tem pa 
sem imel tudi veliko časa, da 
sem skupaj s predanimi gosti
telji spoznaval ljudi in običaje, 
navade in zgodovino otoka. 
Prav prijetno sem se počutil, 
ko sem se lahko kopal v nešte-

tih izvirih vroče vode, ki krasi
jo Taiwan. Okusil sem tudi 
mnogo kitajske hrane, gostite
lji pa so mi na koncu dejali, da 
pijem čaj kot pravi Kitajec.«

In ocena koncertne turneje?
»Na Taiwanu, kot kaže, ne 

pišejo kritik v časopise tako 
pogosto, kot smo tega vajeni 
pri nas. So pa koncerti po moji 
oceni in oceni sokoneertantov 
ter seveda publike uspeli. Se 
pa bom v kratkem, kot kaže, 
na Taiwan zopet podal, saj se 
že dogovarjamo za novo gosto
vanje. Le da bom tokrat gosto
val kot dirigent, verjetno pri 
državnem taiwanskem simfo
ničnem orkestru.« Brane L.

Ivan Centrih Zvonka Gerčar Anton Stergar Antonija

DELAVCI SMO SITI OBLJUB, KAKO NA| PREŽIVIMO PA NIHČE NE POVE

Kruh naš vsakdanji, kje si?
Ko smo se odločali o takšni anketi, smo se zavedali, da bomo 

težko našli ljudi, ki bodo voljni spregovoriti o svojem socialnem 
položaju. V nas je še vedno nekakšen ponos, saj kaj neradi javno 
govorimo o svojih problemih, da ne rečemo o revščini, ki nas vse 
bolj obdaja. Naše domneve so se potrdile, čeravno brez odgovorov 
nismo ostali. Spregovorili smo z upokojencem, delavko, trgovcem in 
fotografinjo.

Ivan Centrih, predstavnik 
upokojencev: »Stanje, v  kate
rem se nahaja velik del upoko
jencev, je izredno težko. Mnogi 
so na robu preživetja. Precej je 
že tudi takšnih, ki si čez dan 
enostavno odvijejo varovalko in 
tako ne morejo uporabljati 
elektrike, zvečer pa ponekod že 
gorijo sveče. Naša upokojenska 
stranka po svojih možnostih po
maga najbolj ogroženim. Teža
va pa je, da je teh vsak dan več 
in da zaradi tega ne bomo mogli 
biti dovolj učinkoviti. Ne vemo, 
kam vse to vodi. Gospodarstvo 
je v razsulu, socialni program je 
le na papirju ali pa še to ne, 
delavci imajo nizke prejemke; 
položaj je vse bolj boleč. Upo
kojenci se sprašujemo, ah bo 
potrebno iti na ulice in našim

strankam in voditeljem na ta 
način povedati, da smo tu in da 
hočemo na jesen življenje pre
življati človeka vredno sta
rost .. .«

Zvonka Gerčar, delavka: »Po 
ložaj delavcev je sicer od po
djetja do podjetja različen. Za 
isto delo lahko dobimo solidno 
ali pa mizemo plačo. Še huje pa 
je, če je sploh ne dobiš in moraš 
biti na plečih drugih. Z možem 
sva oba v takšnem podjetju, kjer 
že dva meseca nismo prejeli pla
če. Sreča je v  tem, da to za sedaj 
dobivata vsaj sin in snaha. Prav 
lahko se zgodi, da že jutri tudi 
tega ne bo. Zdi se mi izredno 
ponižujoče, da moram biti v  le
tih, ko si še lahko sama služim 
kruh, na plečih sina in snahe.

Mislim, da smo delavci siti šte
vilnih obljub strankarskih pr
vakov, vodilnih v  podjetjih in 
drugih. Hočemo, da se nekaj 
spremeni, izboljša, saj smo že 
vse predolgo v  situaciji, kateri 
ne vidimo konca.. . «

Anton Stergar, trgovec: »Že
prek dvajset let sem v tem poli
ču, vendar nikoli ni bilo tako 
slabo, kot je sedaj. Na obrazih 
ljudi je vidna zaskrbljenost, nji
hovo obnašanje pa je tudi temu 
primemo. Vsesplošna kriza je 
dodobra osušila denarnice, dra
ginja pa je čedalje večja. Za na
meček je z novim zakonom pri
šlo še do obdavčenja osnovnih 
živil, kar je še dodatno prizade
lo tiste z nizkimi osebnimi pre
jemki, ki so že prej presneto pa
zili, kaj so kupili. Nakupi so ta
ko pri večini ostali le spomin na 
čase, ko so se s plačo lahko res 
oskrbeli za cel mesec. Danes je 
tega vedno manj, kupujejo le 
najnujnejše. Odpovedali so se 
skoraj vsemu, kar ni nujno po
trebno . . . «

Antonija Jurčec, fotografinja:
»Mislim, da za nikogar niso več 
rožnati časi, čeravno so vmes 
tudi izjeme. V  našem poklicu 
smo že od nekdaj navajeni se
zonskih obdobij. Največ dela 
smo imeli po dopustih, ko so 
ljudje prinesli svoje fotografske 
izdelke v  obdelavo. Tega je se
daj zelo malo, saj si le redki 
privoščijo fotografijo oz. do
pust. Ljubiteljskega fotografi
ranja, ki je bilo že zelo razširje
no, je čedalje manj, kar pomeni, 
da ljudje za to preprosto nimajo 
več denarja. Fotografiranje je 
postalo, enostavno povedano, 
razkošje, še posebno sedaj, ko 
sta se čmo-bela in barvna foto
grafija cenovno izenačili. Lju
dje se odločajo za fotografiranje 
v  glavnem ob porokah in drugih 
pomembnejših priložnostih.

Morajo pa se slikati za razne 
dokumente. Tega se sedaj ne 
manjka, saj bo postopoma po
trebno zamenjati vse doku
mente .. .«

D. Naraglav

KLEPET OB KAVI

»Svoje delo im am zelo rada, 
županja pa ne bi bila«
Tako pravi Štefka Pfeifer, žalskega župana desna roka

Začeti pogovor s Štefko Pfeifer ni 
težko. V  zgradbi občinske skupščine te 
sprejme nasmejana in vedno priprav
ljena dati nasvet ah kako drugače po
magati. Tokrat smo jo prosili za neobi
čajno uslugo: namreč za klepet o tem 
in onem, predvsem pa o njenem delu. 
Štefka je namreč že celih dvajset let 
v  službi kot tajnica občinskega župana 
ah pravilneje kot osebna sekretarka 
prvega občinskega moža. V  času nje
nega službovanja se jih je zamenjalo že 
pet in vsi so bili z njenim delom zado
voljni.

Kaj ste delali prej, preden ste prišli 
v županovo pisarno?

»Pred tem sem se spoznavala z opra
v ili v  vseh upravnih organih v  občinski 
zgradbi. Tako sem dodobra spoznala 
delo v  tej hiši, kar mi sedaj zelo ko
risti.«

In potem ste postala županova tajni
ca. Kakšno delo je to?

Moram reči, da je zelo razgibano, 
polno sprememb, nepredvidenih opra
v il in zadolžitev, saj se je treba neneh
no prilagajati novim situacijam.

Vsak župan je na to mesto prinesel 
tudi svoje ideale in zamisli, svoj pro
gram dela. Vsak izmed njih je bil zame 
zaprta knjiga, uganka, vpraša j ... 
Verjetno sem si s prizadevnostjo, upo
števanjem želja, hotenj in prilagoje
nostjo ustvarila zaupanje. Sicer pa je 
prilagajanje ena od lastnosti, k i jih» 
moraš zelo dobro obvladati, če hočeš 
biti uspešen in opravljati delo tako, 
kot od tebe pričakujejo. Moje delo na
mreč v  veliki meri temelji na komuni
kaciji; osebni, po telefonu, sprejemam 
pošto in podobno, zato se je treba 
v vsaki situaciji znajti. Zavedam se, da 
je prvi vtis zelo pomemben, zato moraš 
biti enako kulturen do vseh, pa naj gre 
za navadnega občana, ministra repu

bliške vlade ah celo za ministrskega 
predsednika.«

Ljudje, lri želijo k županu, se najprej 
srečajo z vami!

»Res je, in če vsakemu, ki pride ah 
pokhče po telefonu, nameniš le nekaj 
tophh in prijaznih besed ah stvar pri
memo razložiš, delo laže steče. Topli
na in prijaznost običajno razbijeta 
manjše zadrege in negotovosti.«

In to delo traja od sedmih do treh?
»Pa ne vedno. Kot sem že dejala, je 

treba biti pri tem delu razgiban in 
prilagodljiv. Neštetokrat se je namreč 
zgodilo, da sem morala ob različnih 
izrednih priložnostih opravljati zadol
žitve tudi izven delovnega časa. In mo
ram reči, da mi takšne situacije niso

bile nikoli odveč, saj to delo zelo rada 
opravljam.«

Kar nekaj županov se je zvrstilo 
v vašem službovanju!«

Da, pet jih je bilo. In vsak izmed njih 
je bil zame najboljši. Vsak je imel svo
jo vizijo delovanja, vsi so se močno 
trudili. Sicer pa mislim, da župan ne 
more b iti kdorkoli, uživati mora ugled, 
si pridobiti zaupanje. Da pa smo dobro 
sodelovah in da je bilo delo oboje
stransko korektno, dokazuje tudi dej
stvo, da se še sedaj radi vračajo na 
klepet in kavico.«

Pa bi hoteli postati županja?
»Hvala za tako prijetno vprašanje. Žu
panja pa ne bi bila, kajti bolje je 
spremljati to izpostavljeno in zahtev
no delo iz neposredne bližine.«

B. Lobnikar

Zlatoporočenca Frančiška 
in Avgust Jelen

Pred dnevi sta na Polzeli praznovala zlato 
poroko Frančiška in Avgust Jelen. Oba izhajata 
iz številnih kmečkih družin.

Prvi DA sta reka Frančiška in Avgust leta 
1942. Po poroki sta nekaj časa živela na Ponik
vi, kjer je doma žena, nato sta se preselila v Za- 
lože, Orlo vas in na Polzelo. Povsod sta si zgra
dila dom in manjšo gospodarsko poslopje. V za
konu sta imela osem otrok, doslej pa se je Jele
nova družina že povečala za 13 vnukov. Kljub 
letom sta še čila in zdrava, tako da še sama 
gospodarita na manjši kmetiji na Polzeli. Fran
čiška, ki se je izučila za šiviljo, še tudi kaj zašije, 
Avgust pa se je izučil za mizarja in poleg dela na 
kmetiji še tudi kaj naredi.

Obred zlate poroke je v farmi cerkvi na Polze
li opravil polzelski župnik Jože Kovačec.

T.T.

NA OBISKU PRI SIRKOVIH IZ PONGRACA

D elo  je tudi duševna hrana
Pri Sirkovih vsakogar lepo sprejmejo, so mi 

rekli, ko sem se odpravljala, in da sta 82-letni 
Anton Sirk in njegova 76-letna žena Angela še 
prav čila in delovna. Pa sem se sklenila pre
pričati, če drži, da so tudi v teh težkih časih še 
ljudje dobre volje. Kar nekajkrat sem potrka
la na napačna vrata, preden sem končno ob
stala pred visoko hišo, upajoč, da sem vendar
le našla domovanje Sirkovih. Takoj je k meni 
pritekel kuža in me začel previdno ovohavati, 
potem pa sem zaslišala prijazen glas: »Tam ne 
bo nič. Kar tukaj okoli pridite.«

Ko je Anton Sirk izvedel, s kakšnim name
nom sem prišla, me je nemudoma povabil v hi
šo. Pravkar je prišel iz hoste in si nanosil 
nekaj mekone, da bo lahko nadaljeval s plete
njem košev. S tem si namreč krajša čas pozi
mi. To zimo je spletel že deset košev, pa še 
pletenke in košare dela. Večkrat ljudje koše 
naročijo, Anton pa jih ponavadi podari. Noče 
plačila. Prav tako ne tudi njegova žena Angela 
Sirk, ki me je s prisrčno naglico povabila 
naprej. Ona plete nogavice; kakšnih petdeset 
parov jih je že napletla na roke in od tega jih 
je približno dvajset že tudi podarila. »Volno 
mi prinese hčerka iz Laškega,« pravi, »ni tre
ba, da bi človek za to plačilo jemal.« Kot 
dobra gospodinja takoj postreže z domačim 
vinom, ki ga sama pridelata. Nekaj ga data 
zetu, nekaj pa ga prodata v Zagorje. Tudi 
potica pride na mizo in jabolka, zraven pa se 
hiti opravičevati, da je ravno takšen čas, ko 
nima nič za zraven. Sicer pa vsako leto zako- 
ljeta dva prašička, da imata meso.

Kar lepo živita na tej majhni kmetiji v Pon- 
gracu. Dela jima prav gotovo ne zmanjka, saj 
teliček, koza, dva prašička, dva zajca in celo 
morski prašički zahtevajo veliko skrbi. Tudi 
kravico sta imela, pa si je nista mogla več 
privoščiti. Lani sta prodala nekaj koz, kar 22 
kokoši pa jima je pomorila kuna. »Mislila sem, 
da me bo kap,« mi pove Angela, »ampak sose
dje so nama že podarili nove. Zares imava 
zlate sosede.«

Pa življenje tudi njima ni bilo vedno tako 
naklonjeno. Anton Sirk je s trinajstimi leti kot
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Anton Sirk

eden izmed trinajstih otrok moral iz rojstnega 
kraja Matke pod Kamnikom v svet s trebuhom 
za kruhom. Leta 1926 se je zaposlil v rudniku 
Huda jama v Laškem, kjer je delal do leta 
1960, ko se je upokojil. Angela Sirk, doma iz 
Laškega, pa se je 16-letna kot zelo dobra 
učenka -  »Odličnjakinja sem bila,« se pohvali 
-  zaposlila kot operacijska sestra v bolnici. 
Delo je opravljala štiri leta, ko pa ji je zbolela 
mama, ga je morala opustiti. Se vedno ji je 
nekoliko žal in veseli se, ker sta se njeni vnu
kinji odločili za zdravstveni poklic. S prvim 
možem je bila poročena 18 let in iz tega zako-

Angela Sirk

na ima hčerko ter sina. Ko je ovdovela, sta se 
našla z Antonom Sirkom in sedaj sta srečno 
poročena že 36 let.

»Da bi le zdrava bila in da bi mir bil,« si 
želita. Pa zdravje jima še dobro služi, le Ange
la je imela nekaj težav po nesrečni smrti sina 
in vnuka. »Pa to bo verjetno od živcev,« mi 
razloži in me Rriianja, naj vendarle vzamem 
kakšen kos potice. Ko pa odklonim pijačo, mi 
hiti zatrjevati, da onadva z možem prav tako 
skorajda ne pijeta. Pogovor prekine obisk 
znanca, ki je prišel po koš. Ni strahu, da bi le-

teh zmanjkalo, čeprav jih Anton velikodušno 
razdaja. Neko zimo, kmalu po upokojitvi, jih 
je naredil kar 36. »Če bi imel vse pripravljeno, 
bi enega delal približno dva dni,« preračuna
va, doda pa, da človek nikoli nima časa samo 
za eno opravilo, saj je treba poleg pletenja še 
marsikaj postoriti. Delo sta si lepo porazdelila 
in živino ima na skrbi Angela. Tudi drugače 
jima ni prav nič dolgčas, saj se pri tako gosto
ljubnih ljudeh obiski kar vrstijo, hčerka je pri 
njiju vsak teden in tudi po telefonu se da kaj 
pogovoriti. Zvečer gledata poročila, potem pa 
se ponavadi oba lotita vsak svojega opravila: 
Angela plete nogavice tudi do enajste ure zve
čer, Anton pa dela koše. »Joj, tako imamo 
umazano,« se mi Angela Sirk opravičuje, »am
pak ne morem pustiti ata, da bi zunaj delal, 
kar tule noter sedi.« Malce ga tudi pokara, češ 
da noče k zdravniku zaradi težav z vidom, pa 
ji odrezavo odvrne, da »dohtarji tudi umrje- 
jo«, zakaj bi le hodil tja.

Pa ni življenje nič težko zanju, ko živita 
samo z eno pokojnino, ju povprašam. »Ah, kje 
pa,« se nočeta pritoževati. Nekaj zemlje ima
ta, sicer slabe, pa vendar pridelata fižol, 
krompir in povrtnino, meso je od prašičkov, 
koza da tudi do štiri litre mleka na dan, pa kar 
gre. »In še sosedje so zlata vredni,« ne pozabi
ta večkrat omeniti. Pokažeta mi cele vrste 
buteljk, ki so jih jima prinesli v zahvalo, več
krat jima odstopijo liste in žagovino za gnoj 
pa drva in še pomije, star kruh, odpadno ko
ruzo ah češplje za hrano prašičkom. Prav radi 
ju njuni prijazni sosedje tudi kam zapeljejo, če 
imata nujna pota, ampak Angela se pohvali, 
da je za 70-letnico dobila motor, s katerim se 
kar pridno prevaža. Ne, od tu ne bi šla nikoli, 
četudi je bilo treba v hiši marsikaj urediti, ko 
sta jo kupila. Oskrbeti vodovod, napeljati te
lefon, centralno kurjavo, celo težave z elektri
ko so bile. Pa delo je v tem domu vedno dobro
došlo. »Veste,« mi Anton zaupa, »zame je delo 
tudi duševna hrana. Nekateri ljudje hodijo po 
veselicah, pri nas pa za kaj takega ni časa.« 
»Ne vem, če bi še bila tako zdrava, če me ne bi 
delo držalo pokonci,« ga dopolni njegova že
na. Preden odidem, mi razkažeta še svoje ži- 
valice in mi za slovo stisneta v roke vrečko 
jabolk in tople pletene nogavice. »Pa zglasite 
se še kaj pri nas, če boste hodili tod okoli,« mi 
skušata izvabiti obljubo. Seveda, obljubim tu
di sebi. Nekaj zatrdno drži: pri Sirkovih bi me 
prav gotovo lepo sprejeli.

Dominika Sambolič

KINOLOŠKO DRUŠTVO ŽALEC

Šolanje psov njihova stalna naloga
Intervju z Dušanom Rebecem, podpredsednikom KD Žalec

Pes je že od nekdaj človekov najzvestejši prijatelj. Domačega 
psa so vzgojili iz volka in šakala in je najstarejša udomačena 
žival v Evropi. Danes poznamo številne pasme, ki se razvrščajo 
med lovske, službene pse, pse čuvaje in tako imenovane luk
suzne pse. Pri lovskih psih so nam najbolj znani jazbečar, 
ptičar, foksterier, hrt, seter, pointer. Službeni psi, ki jih uporab
ljajo reševalci, policija, vojska in seveda kot ljubljence tudi vsi 
ostali so ovčar, bemandinec, boksar, šnavcer. Čuvaji so novo- 
furlandec, pudel, pinč, terier. Med luksuzne pse pa se prištevajo 
mops, pekines, mali španjel itd. Seveda pa je to le osnova, saj iz 
tega izhajajo nove vrste in podvrste glede na kraj vzreje in 
mešanje. Vsi ti psi pa se dajo seveda tudi šolati, s tem pa so 
lastniku v še večje veselje in zadovoljstvo.

Za šolanje psov skrbijo ki
nološka društva, ki jih je  
v Sloveniji kar lepo število. 
V zadnjem času pa se pojavlja
jo tudi zasebne šole. V naši ob
čini je pri tem nadvse uspešno 
in dejavno kinološko društvo 
Žalec, ki ima svoj poligon za 
šolanje v Ložnici pri Žalcu. Da 
bi kaj več zvedeli o njihovem 
delu in predvsem šolanju, smo 
povabili pred mikrofon Duša
na Rebeca, podpredsednika 
društva in predsednika teh
nične komisije za šolanje psov 
in ostale kinološke prireditve.

Šolanje psov zahteva dolo
čeno obdobje. Koliko tečajev 
imate na leto, kako dolgo tra
jajo...?

»Tečaj je pravzaprav kar na
poren, tako za psa kot njego
vega vodnika. Brez vztrajnosti 
pa seveda pri tem ne gre. Tečaj 
traja 70 ur. Dobivamo se dva
krat tedensko, in to ne glede 
na vreme. Nekako v štirih me
secih se tečaj zaključi, psi pa 
se seveda v tem času tudi mar
sičesa naučijo. V društvu vsa
ko leto pripravimo spomla

danski in jesenski tečaj. Spo
mladanski vključuje izpite, 
medtem ko je jesenski le ne
kakšna mala šola za spomla
danski tečaj in izpite.«

Kakšne pasme psov šolate? 
Kot vemo, so nadvse uspešni 
tudi razni mešanci, čeravno se 
ljudje ne odločajo pogosto za 
organizirane oblike učenja 
svojih ljubljencev.

»Slednje povsem drži, ven
dar je vse več tudi takšnih 
vzrejnikov in ljubiteljev pasjih 
štirinožcev, ki želijo kultivira
ti svojega psa, zato se odločajo 
za šolanje v naših tečajih. Po
udariti moram, da šolanje 
psov ni omejeno na pasmo, 
ampak lahko šola psa vsak, ki 
hoče, da bo njegov pes znal še 
kaj več kot zgolj tisto, kar ima 
nekako že v genih...«

Sedaj že nekaj vemo tudi ti
sti, ki se na te stvari ne spoz
namo preveč dobro. Zanimivo 
pa bi bilo zvedeti tudi, kako 
šolanje sploh poteka?

»Šolanje je sestavljeno iz 
treh delov. In sicer iz vaj po
slušnosti, vaj sledenja in vaj

obrambe. Prav iz slednje vaje 
pa se dela tudi selekcija med 
psi, saj se na podlagi teh vaj 
odločimo, kateri izpit bo 
opravljal posamezni pes. Dej
stvo je, da nam obrambni na
gon psa pove, kateri pes je 
sposoben za opravljanje višjih 
izpitov in kateri ne. Pes, ki ni
ma dobrega obrambnega na
gona, opravlja večinoma samo 
izpit A. Ta ne vključuje vaj 
sledenja in obrambe. Nasled
nja stopnja šolanja je izpit B, 
nadaljnji izpiti in sposobnosti 
psa pa se ocenjujejo z rimski
mi številkami od ena do tri. Tri 
pa je seveda riajvišji izpit in 
takšnih psov ni ravno veliko.

Če pogledamo še nekoliko 
podrobneje, kaj na primer zna 
pes, ki opravi izpit z oznako 
rimska ena?

»Takšen pes zna poiskati 
dva predmeta na 400 korakov 
dolgi sledi, obvlada vodljivost 
na povodcu, prosto vodljivost

Člani Kinološkega društva 
Žalec imajo 29. februarja svoj 
redni letni občni zbor. Dobili 
se bodo ob 18. uri v prostorih 
krajevne skupnosti Polzela. Če 
želite, se jim pridružite in se 
včlanite v njihovo druščino.

ob nogi, sedenje med gibanjem 
vodnika, ležanje z odpoklicem, 
prinaša predmete čez ovire, 
najbolj atraktivno pri tem in 
ostalih izpitih pa je njegova 
obrambna usposobljenost. Za 
tovrstno šolanje pa so tudi šo
lani ljudje -  markerji, ki imajo 
posebne izpite -  licence. Ti pse

naučijo obrambe oz. napada.«
Za konec našega pogovora 

morda še to; kaj bi kot pozna
valec in učitelj svetovali last
nikom psov in kakšni so vaši 
načrti v prihodnje?

»Vsak, ki se odloči za šolanje 
svojega psa, rabi pasjo ovrat
nico, usnjeno vrvico -  povodec 
ter predmet za igranje oz. pri
našalo. Povedati je treba tudi, 
da vsakdo, ki želi svojega psa 
kultivirati, to najbolje stori 
z vpisom v enega izmed naših 
tečajev. Dejstvo je namreč, da 
psi v družbi z drugimi psi veli
ko pridobijo pri svojem obna
šanju. Niso več napadalni do 
drugih psov, so bolj ubogljivi 
in zato tudi nam v večje vese
lje. V našem klubu, katerega 
predsednik je Karli Korber, 
smo veseli vsakogar, ki želi 
postati član naše druščine. 
Vsekakor pa nam načrtov za 
prihodnost ne manjka. Letos

bomo na poligonu do konca 
zgradili brunarico, pripravili 
bomo dva tečaja, organizirali 
izpite, se udeleževali republi
ških in drugih tekmovanj ipd.«

Upamo, da smo vam nekoli
ko približali to nadvse zanimi-

Letošnji spomladanski tečaj 
šolanja psov se pričenja prve
ga marca ob 10. uri na njiho
vem učnem poligonu v Ložnici 
pri Žalcu. Vsi, ki želite šolati 
svojega psa, se jim tega dne 
lahko pridružite in takrat ure
dite vse formalnosti.

vo področje delovanja kinolo
škega društva Žalec in vas 
morda celo navdušili za šola
nje vašega hišnega štirinožne
ga prijatelja.

D. Naraglav



Kultura je bogastvo duha
Ker so na dan kulturnega 

praznika v  Žalcu odprli K le
menčičevo galerijo, je bila 
osrednja občinska proslava 
tega praznika teden dni kas
neje v  Domu II. slovenskega 
tabora. Slavnostni govornik

je bil predsednik občinske 
skupščine Milan Dobnik, ki 
je poudaril, da se skozi kul
turno zgodovino naroda zr
cali njegova kulturna zrelost 
in vrednost.

V  umetniškem programu

S podelitve Savinovih odličij. Foto: T. T.

je nastopil oktet Adoramus 
s Polzele. Ob tej priložnosti 
so podelili tudi Savinova 
priznanja, nagrade in pla
kete.

Priznanja so prejeli: Hilda 
Javornik, Stane Podbregar, 
Rozika Pukmajster, Mija 
Novak in Marko Slokar, vsi 
s Polzele, Franc Kokovnik iz 
Prebolda, Breda Veber iz 
Griž in V ili Pižom  iz An
draža.

Plakete so prejeli: Anton 
Farčnik iz Prebolda, Feliks 
Srebot iz Liboj in Jožica 
Ocvirk iz Žalca.

Nagrade so prejeli: Jože 
Jančič za dolgoletno delo 
v  Svobodi Liboje, Lojze Rak 
iz Tabora za neumorno delo 
na kulturnem področju v  Ta
boru ter Kulturno društvo iz 
Gotovelj ob stoletnici zbo
rovskega petja in delovanja 
društva.
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Deseti brat v Taboru
Dramska skupina Kulturnega društva Ivan Cankar iz Tabora je v soboto prvič uprizorila 

dramo Josipa Jurčiča Deseti brat. Po besedah režiserja Janeza Kozmelja so se na uprizoritev 
drame pripravljali več kot štiri mesece in imeli okrog 60 vaj. Domačemu občinstvu so se 
predstavili v soboto in nedeljo, načrtujejo pa že tudi gostovanja in prvo bo na Vranskem. Na sliki: 
Igralci z režiserjem Janezom Kozmeljem. t . TAVČAR

Uspešno sodelovanje s starši
Srečen otrok je pogoj za njegov in družben razvoj, pravi Mara Mohorko

»V preteklih letih je bilo 
v žalski občini zgrajenih veli
ko objektov za otroško varstvo 
tudi s pomočjo samoprispev
kov. V redne oblike varstva je 
bilo vključenih 60 odstotkov, 
s skrajšanimi pa kar 80 odstot
kov otrok. Posledice družbene 
krize pa niso prizanesle niti 
najmlajšim, številne družine 
so v stiski, družbena pomoč ne 
zadošča potrebam. Posledice 
stisk otrok in družin se bodo in 
se že kažejo, le zavedamo se jih 
še ne. Da je srečen otrok pogoj 
za njegov in družbeni razvoj, 
se v Vzgojno-varstvenem za
vodu še kako zavedamo,« pra
vi ravnateljica Mara Mohorko.

stroškov varstva. Omogočamo 
sicer tudi odlog plačil, zlasti 
pri tistih starših, ki neredno 
prejemajo plačo, pa vseeno ne 
moremo učinkoviteje vplivati 
na odhajanje otrok. V vedno 
težjih ekonomskih razmerah 
pa posluje tudi naš zavod, saj 
materialni stroški nezadržno 
rastejo. Zato bomo morali tudi 
mi povišati cene, ki nam jih 
določa republika.

Nova zakonodaja predvide
va tudi druge oblike organizi

ranja varstva otrok, zato bo 
kakovost dela zelo pomembna. 
Z izobraževanjem in trdim de
lom smo na strokovnem po
dročju sledili znanosti, ki je 
v zadnjih letih precej napredo
vala. Otroci in starši postajajo 
soustvarjalci programa. Tako 
nam je uspelo izvesti več skup
nih prireditev, v katere so se 
starši radi vključili. Iščemo tu
di zunanje sodelavce, teh pa ni 
lahko pridobiti. Za dodatne 
programe pripravljamo publi

kacijo, v njej pa bodo med 
drugim zajete plesne, kuhar
ske in šivilske dejavnosti. 
Vzgojiteljice so pripravile 
otroški abonma, z njim pa bo
mo gostovali po vseh enotah. 
Skratka našo dejavnost želimo 
obogatiti z novimi oblikami in 
s pomočjo staršev in zunanjih 
sodelavcev. Če se bomo med
sebojno bolje poznali, se bomo 
tudi bolje razumeli,« pravi 
ravnateljica Mara Mohorko.

jk

Mara Mohorko
»S posledicami družbene 

krize se srečujemo tudi na po
dročju otroškega varstva.
V dnevne oblike varstva je se
daj vključenih manj kot polo
vica otrok. Starši, ki izgubijo 
zaposlitev, so največkrat prisi
ljeni otroka obdržati doma.
V krajih, kjer je vrtec bolj od
daljen, starši pa nimajo pre
voznih sredstev, opažamo
osip. Najpogostejši vzrok pa je 
seveda ekonomski. Kriteriji za 
družbeno pomoč so zaradi po- 
mankanja sredstev vedno 
ostrejši, starši pa zaradi nizkih 
osebnih prejemkov ne zmorejo

Trgovina
z mešanim blagom

KLINC
Podlog 8/b, 
telefon: 063/701-359

Najcenejše pivo 
v Savinjski dolini

ZABOJ PIVA: 
samo 550,00 SLT
PERSIL -  3 kg -  504,00 SLT
KAVABAR-100g- 44.00SLT

Cene veljajo do konca zalog!

U P I -  LJU D S K A  
U N IV E R Z A  ŽA LE C
Usposabljanje in permanentno izobraževanje

Prva generacija oblikovalcev 
zaključila študij ob delu
Nekateri ljudje šele v letih, ko dozorijo, 

spoznajo, kaj jih v življenju resnično vese
li. Žal je še vedno tako, da določeni poklici 
zaradi takšnih »mladostnih zmot« za mno
ge ostanejo za vedno nedosegljivi.

Na UPI-Ljudski univerzi Žalec so doka
zali, da so poti lahko vedno odprte, če si to 
resnično želimo. Skupaj s Srednjo šolo za 
oblikovanje in fotografijo Ljubljana so 
pred dobrimi tremi leti ponudilil tistim, ki 
so čutili nagnjenje in imeli tudi nekaj na
darjenosti za oblikovalsko delo, možnost, 
da si pridobijo poklic, o katerem sanjari 
marsikdo -  poklic modnega ali industrij
skega oblikovalca. Prijav za šolanje je bilo 
veliko -  kar 58 kandidatov je opravljalo 
preizkus likovne nadarjenosti. Za šolanje 
je bilo izbranih 28, do konca jih je vztraja
lo 17. Vzrok za tolikšen osip je v dejstvu, 
da šola zahteva ob predavanjih še veliko 
domačega dela, risanja, oblikovanja ra
zličnih materialov, šivanja... To pa so ob 
službi zmogli le najbolj vztrajni.

Toda splačalo se je in prva generacija je 
z izdelavo obsežne diplomske naloge in 
kolekcije oblačil za modno revijo zaključi
la šolanje. So prvi v Sloveniji, ki jim je 
uspelo zaključiti tovrstni študij ob delu, 
zato so na svoj uspeh še posebej ponosni. 
Nekateri med njimi že delajo v oblikoval
skih oddelkih podjetij, nekateri se bodo 
šele poskusili uveljaviti. Drugi začenjajo 
poklicno pot v lastnem podjetju ali trgovi
ni. Upajmo, da bodo v času, ko se bo treba 
na domačem in tujem tržišču uveljavljati 
predvsem z lepo oblikovanimi industrij
skimi izdelki, lahko svoje znanje s pridom 
uporabili.

In še dobra vest za tiste, ki o takem 
poklicu sanjarite: tudi letos bodo vpisovali 
v obe smeri -  modno in industrijsko obli
kovanje. V program se lahko vključite, če 
ste končali vsaj triletno poklicno šolo ka

terekoli smeri, vse potrebne informacije pa 
dobire na UPI-Ljudski univerzi Žalec.

Vabilo v šolo za starše
Starši se v obdobju, ko njihov otrok 

odrašča, kar naprej srečujejo z mnogimi 
problemi. Pri njihovem reševanju si poma
gajo s priročniki, z osebnimi izkušnjami, 
pogosto pa pogrešajo nasvete strokovnja
kov, h katerim bi se lahko zatekli po 
pomoč.

Na UPI-Ljudski univerzi Žalec so se od
ločili, da bodo pomagali staršem pri reše
vanju učnih in vzgojnih težav njihovih 
otrok. Zato bodo v naslednjih mesecih or
ganizirali ciklus predavanj, ki so ga po
imenovali ŠOLA ZA STARŠE. Izkušeni 
strokovnjaki s področja vzgoje in izobra
ževanja bodo poskušali pomagati staršem, 
da se bodo bolje znašli v odnosu do svojega 
otroka.
Teme predavanj:
-  ZA OTROKOVO BOLJŠO SAMOPO
DOBO -  predavateljica prof. -Danica Ce
dilnik (za vse starše),
-  POT K  OTROKU -  predavateljica prof. 
Magda Juvan, (za vse starše),
-  TEŽAVE PRI BRANJU IN  RAZVIJA
NJE BRALNIH NAVAD -  predavateljica 
prof. Danica Cedilnik (za starše učencev 
razredne stopnje),
-  VZGOJA K  DELAVNOSTI -  predavate
ljica prof. Magda Juvan (za starše učencev 
razredne stopnje),
-  UČIMO SE Z MISELNIMI VZORCI
-  predavateljica prof. Marija Gabrijelčič 
(za vse starše),
-  ZDRAVSTVENE TEŽAVE NAŠIH ŠO
LARJEV -  predavateljica bo zdravnica- 
pediatrinja (za vse starše).

Prvo predavanje bo v petek, 13. marca, 
ob 17. uri v prostorih ljudske univerze

Vabljeni!

Nova knjiga A. Videčnika
Znani publicist, Aleksander Videčnik, iz Mozirja je 

izdal novo knjigo, ki ima naslov Iz roda v rod. Na slovesni 
predstavitvi v mozirski občinski knjižnici, kjer so odprli 
tudi razstavo glasbil in drugega gradiva v povezavi s pre
teklostjo domačih godcev, je o novi knjigi spregovoril 
najprej prof. dr. Matjaž Kmecl, nato pa še magister Lojze 
Plaznik, to je že 19 knjiga Aleksandra Videčnika. 
_________________________________________________  T. T.

Galerija in spominska soba 
v Savinovi hiši

V Savinovi hiši v Žalcu sta odprti galerija rojaka Doreta 
Klemenčiča-Maja in obnovljena spominska soba Rista 
Savina, in sicer vsak četrtek od 9. do 12. ure in od 15. do 
18. ure.

Ogled za skupine je možen po dogovoru, za kar je treba 
poklicati Občinsko matično knjižnico na številko 713-245.

Proslavili 8. februar
Za slovenski kulturni praznik so v domu oskrbovancev 

na Polzeli organizirali proslavo, ji jo je pripravila Vilma 
Marčinko. V programu so oskrbovanci recitirali Prešer
nove poezije in predstavili Cankarjeva dela. Zapel je 
mešani pevski zbor Svoboda Polzela pod vodstvom Marka 
Slokarja, na koncu programa pa so vsi skupaj zapeli več 
narodnih pesmi.

J. P.

Hmezad Telefon: 
721-246, 721-242

KZ SAVINJSKA DOLINA 
KMETIJSKA PRESKRBA 
BRASLOVČE

Odprto: od 7.30 do 15. ure, vsak četrtek od 7.30 do 17. ure, 
sobota od 7.30 do 12. ure

NA ZALOGI PO STARI CENI
TRAKTORJI: IMT, SAME DELFINO, TORPEDO DEUTZ, 
ZETOR, UTB, SAME DELFINO FRUTETO HMELJARSKI

KOMPLETNI PROGRAM SIP ŠEMPETER:
nakladalka SNP 17, SNP 20, SNP 26, kosilnica 135 RK, 
kosilnice 165 RK pajek 230, pajek 340, pajek 460, tornado

IN SAMO ENKRATNA FEBRUARSKA PONUDBA -  
PO UGODNIH CENAH
trosilnik ORJAK 25, trosilnik ORJAK 40

CISTERNE CREINA:
1201, 17001, 22001, 27001, 32001

TEHNOSTROJ LJUTOMER:
kiper prikolica 4,5 ton, itd__

Po zelo ugodnih razmerah lahko dobite:
semenski krompir, koruza semenska (PIONIR, EVA, KLARA, 
DEA, MIRNA, BC 388, 318, 272), gradbeni material, cement, 
apno, kritina, opeka itd__

OBIŠČITE NAS ALI NAS POKLIČITE PO TELEFONU IN SE 
PREPRIČAJTE O KONKURENČNIH (STARIH) CENAH!



Se druga plat zvona
Opozicija vedno bolj srdito 

in nekulturno napada pred
sednika vlade Lojzeta Peterle
ta, češ da je njegova vlada ne
sposobna. To je za vlado in za 
predsednika žaljivo. Ogromne 
škode, ki so jo komunisti v 45 
letih vladanja napravili na 
skoraj vseh področjih, pred
vsem pa v gospodarstvu, pač 
ni mogel g. Peterle s svojo vla
do popraviti v tako kratkem 
času. Vladi je bilo delo ovirano 
tudi zato, ker so mu ti njegovi 
kritiki, ki so krivci za stanje, 
kakršno je sedaj pri nas, meta
li polena pod noge, namesto da 
bi mu pomagali, ko je poprav
ljal njihove grehe.

Kljub tako težkemu stanju, 
kakršno je prevzel, in velikim 
oviram pa je njegova vlada na
redila mnogo. Preprečila je 
popolno razsulo gospodarstva, 
zagotovila socialni mir, uvedla 
lastno valuto in dosegla spre
jem nove ustave. Gospod Pe
terle ima zagotovo nesporne 
zasluge za osamosvojitev Slo
venije, saj so nam bile naklo
njene in so nam pomagale 
stranke krščanskih demokra
tov, ki jih je g. Peterle skrbno 
obiskoval.

Nasprotno pa so naši osa
mosvojitvi bile nenaklonjene 
vse levo usmerjene stranke in 
vlade Evrope, seveda tudi naši 
prenovljeni komunisti in nji
hovi simpatizerji, Školjčevi li
beralci, socialisti in njim po
dobni, ki imajo dva obraza.

Govorili in pisali so za osamo
svojitev, ker so videli, da se je 
tako odločil ves slovenski na
rod in bi bili politično onemo
gočeni, če bi ravnali drugače; 
mislili pa so si svoje. Predvide
vali so, da bo komunistična ju
goslovanska armada poskuša
la ohraniti boljševizem tudi 
v Sloveniji. Zato so si levičarji 
prizadevali, da bi jim to uspe
lo. Bili so proti slovenski voj
ski, brez katere bi naše osamo
svojitve sploh ne bilo. Za Slo
venijo brez vojske so se zavze
mali prenovitelji, posebno So
nja Lokar, Školjč, Šetinc, Po
trč in še drugi.

Še vedno namreč drži pravi
lo, da boljševiki govorijo in pi
šejo eno, delajo pa povsem 
drugo. Njihovo glavno načelo 
je: dokopati se do oblasti in se 
na njej obdržati. Na nepošten 
način, z lažmi in prevarami to

poskušajo pri nas tudi danes. 
Držijo se pravila: če ponoviš 
laž desetkrat, bo postala resni
ca. Staro boljševistično pravi
lo je: najboljše in najbolj po
štene ljudi potisniti v blato, 
nesposobneže in pokvarjence 
pa povzdigniti do odgovornih 
funkcij. Zato tako pogosto se
stavljajo ankete o pozitivnih 
in negativnih Slovencih. To so 
dobro preštudirane in prireje
ne metode za dezinformacijo 
Slovencev.

Kljub takim metodam pa je 
Marxov nauk -  boljševistični 
režim dokazal življenjsko ne
sposobnost in propadel v 70. 
letih. Na oblast je prišel s te
rorjem, lažjo in prevaro, z ena
kimi sredstvi se skuša obdržati 
čim dlje na oblasti tudi pri 
nas. Zato je nujno potrebno 
v novem volilnem zakonu upo
rabiti v glavnem večinski si
stem in stranke, ki bodo levo 
usmerjene, tudi kot take ozna
čiti. Tako bi se lahko volilci 
pravilno odločili brez kakrš
negakoli zavajanja. Prepričani 
smo, da bi takšen volilni zakon 
lahko pripravila samo sedanja 
vlada.

Jože Tominšek,
Prelska 12, Vinska Gora

Še druga plat zvona ali komu zvoni
Gospod Jože Tominšek!

Prehod iz socialistične druž
bene ureditve je imel poleg 

'drugega za posledico tudi se
stop političnega podsistema (=  
komunistične partije) s cen
tralnega mesta v družbeni ure
ditvi, s čimer je politični pod
sistem izgubil tudi regulativno 
funkcijo celotnega družbenega 
dogajanja. Nadomestil ga je 
sistem parlamentarne demo
kracije, za katero je Churcill 
dejal, da je najslabša od vseh 
možnosti, da kopiči napačne 
odločitve brez primere, toda 
težava je v tem, da ni nobene 
boljše. Iz tega izhaja, da lahko 
parlamentarni sistem jemlje
mo kot sistem z napakami, 
vendar tudi kot trenutno naj
boljši poznani način, s katerim 
prebivalstvo izraža svojo legi
timno in legalno voljo. Je pa 
rezultat vsakih volitev v par
lamentu formuliranje vladajo
če pozicije in njej nasprotujoče 
opozicije. In v taki začasni 
(poudarek je na besedi začas
no) porazdelitvi moči so raz
deljene tudi funkcije delo
vanja.

Vladajoča pozicija vlada, 
opozicija pa ji pri tem gleda 
pod prste in se oglasi vsako
krat, kadar ji kaj ni všeč, tako 
s konstruktivnimi kakor tudi 
z nekonstruktivnimi kritika
mi. In taka igra poteka tako 
dolgo, dokler se vladajoča po
zicija in opozicija ne dogovori
ta, da bosta delovali družno in 
soglasno. Taki dogovori pa se 
sklepajo za posamezna po
dročja politike, ki pomenijo 
državno važne odločitve. Ena 
takšnih odločitev je bila tudi 
odločitev o osamosvojitvi, kjer 
so družno nastopile vse parla
mentarne in izvenparlamen- 
tame politične stranke. Taka 
je bila tudi volja ljudstva, se še 
spomnite? Zato so vaše naved-

be v pismu Še druga plat zvo
na, ko političnim veljakom ne
katerih političnih strank na 
Slovenskem očitate dvoličnost 
in naklonjenost komunistični 
jugoslovanski armadi vredne 
najprej pomisleka o moralnih 
kvalitetah vaše osebnosti, ki 
pa me na tem mestu ne zani
ma. Želel bi vam navesti samo 
nekaj dejstev: sam se uvrščam 
nekam levo od sredine na le
stvici politične pripadnosti, 
čeprav nisem član nobene po
litične stranke.

Ves čas agresije na Slovenijo 
sem bil v uniformi in kot mno
žica meni podobnih mladih 
ljudi sem bil tudi sam prepri
čan, da ne bom pustil jugoslo
vanski vojski podjarmiti niti 
koščka dežele, kjer sem pre
življal svoje otroštvo in mla
dost. Zato sem užaljen, da me 
zmerjate z boljševikom in mi 
očitate zavestni kolaboraci- 
onizem (iz duha vašega pisma 
namreč izhaja miselnost, da 
kdor ni z nami, je proti nam). 
Zanima me, kje za vraga ste 
bili vi med minulo vojno, saj 
skoraj ne morem verjeti, da ne 
bi opazili, da se uniformirani 
volilci niso med seboj delili po 
strankarski pripadnosti. Živi
mo namreč v Sloveniji, ne na 
Hrvaškem. Naslednja, manjša 
dejstva pa so, da ne znate pra
vilno napisati niti priimka 
Marx (po vaše Marks -  po na
čelu. Piši kao što govoriš), kot 
kaže, pa vam tudi ni znano 
dejstvo iz politologije, da je 
boljševizem v trenutnem slo
venskem prostoru že preživeta 
stvar. Znašel se je na smetišču 
zgodovinske šare in se kot tak 
ne more več predstavljati kot 
realnost, lahko samo straši, 
podpbno kot zmaji in hudobne 
čarovnice iz pravljic. Le teh pa 
se ne bojijo več niti otroci. In 
še nekaj vaših smelih ugotovi-

tev. Po vaše bi naj Peterletova 
vlada zagotovila socialni mir. 
Ja, kje za vraga pa živite, da si 
upate izjaviti takšen bistro
umen nesmisel. Kajti, blagor 
vam, če se v tem času čutite 
socialno vami. In da vam 
osvežim spomin: tisto, kar no
site v denarnici in se imenuje 
tolar, ni denarna valuta, tem
več samo bon, ki jo nadomeš
ča. Le te zaenkrat v Sloveniji 
še nimamo? So tudi za to krivi 
Potrč, Školč, Šetinc, Lokarje
va in podobni?

In še vaš bistroumni zaklju
ček pisma, ki nima nobene 
zveze z ostalimi odstavki vaše
ga pisanja. Čeprav se podpiše
te z imenom in priimkom in- 
nikjer ne navedete svoje pri
padnosti katerikoli politični 
stranki ali gibanju, vehement
no operirate z izrazom »mi« 
(»prepričani smo...«). Le v či
gavem imenu ste pisali? In kot 
sociolog vam moram priznati, 
da je vaše znanje s področja 
teorije volilnih sistemov straš
no pomanjkljivo. Ker, če se 
hočete res iti demokracijo, po
tem uporabljate proporcional
ni sistem. Mogoče s popravki. 
In naj si na koncu dovolim še 
lekcijo iz sociolingvistike: Slo
venci poznamo ali drugo plat 
medalje ali pa bitje po plati 
zvona. Oba reka imata povsem 
različna pomena, zato ne mo
remo od vsakega vzeti po malo 
in sestaviti novega.

In ko smo Slovenci v prete
klosti slišali, da bije zvon, smo 
vedeli, ali da je poplava ah da 
gori, v skrajnem primeru je 
v deželo pihaj al Turek. Mimi 
smo bili le ob opoldanskem 
zvonjenju v nedeljo, ko bitje 
zvona milo odmeva po lepi de
želi slovenski. Kaj mislite, go
spod Jože, komu zvoni?

Z odličnim spoštovanjem

Brane Lobnikar

Nekateri zaman čakali na avtobus
Na kulturni praznik, 8. fe

bruarja, sta se udeležili tradi
cionalnega pohoda Dramlje- 
-Žiče-Špitalič-Uršula dve 
manjši skupini iz naše občine. 
Med njimi je bil tudi planinec, 
ki se je udeležil vseh doseda
njih pohodov. Vse skupaj ne bi 
bilo nič posebnega, če se ne bi 
stvari nerazumljivo zapletle. 
Za ta pohod je bil namreč že 
rezerviran poseben manjši av
tobus, vendar smo ga morali 
odpovedati, saj je podpredsed
nik PD Žalec Dušan Šip na 
vabilu napisal, da je organizi
ran prevoz skupaj s PD Zabu- 
kovica.

V Žalcu je nato večja skupi
na čakala na avtobus pred Ob

čino, kot je bilo dogovorjeno, 
vendar ga ob navedenem času 
ni bilo od nikoder, pa tudi 
pozneje ne. Ne vemo, ali v tem 
primeru Dušan Šip ni menil, 
da je potrebno odpoved avto
busa sporočiti tudi zainteresi
ranim. Mislimo, da so posa
mezni funkcionarji zaradi 
članstva, ne pa obratno. Čas bi 
že bil, da to v PD Žalec končno 
dojamejo! Nekateri smo se pač 
znašli, kot smo se znali, drugi 
pa so razočarani odšli na bliž
nji Hom, saj je bila sobota kot 
nalašač za planinski izlet. 
O izletu smo povprašali tudi 
tajnika PD Zabukovica, ki pa 
se je tudi sam jezil, saj za izlet 
niso obesili niti letaka z vabi

lom in zato tudi ni bilo prijav. 
Tisti najvztrajnejši so odšli na 
pot z osebnim avtom in na po
hodu smo se tudi srečali.

Ker je bilo za ta pohod ved
no dovolj zanimanja, lahko tr
dimo, da bi se nas zbralo več 
kot za mali avtobus, zato bi se 
morali tisti, ki so nas zavedli, 
da smo ga odpovedali, opravi
čiti vsem tistim, ki so avtobus 
čakali zaman. Zaradi takih in 
podobnih dogodkov lahko sa
mo rečemo, da si planinstva ne 
sme nihče lastiti kot nekaj 
svojega, posebej pa ne sedaj, 
ko smo pred stotim jubilejem 
planinstva v Sloveniji in tudi 
v dolini. Posebej pa bodo o tem 
morali premisliti v Žalcu! i . j .

NARKOMANOVA ZGODBA

»Nikoli niso imeli časa zame...«
Recimo, da ji je ime An

dreja. Andreja je štirinajst
letno dekle, doma iz lepe hi
še iz kraja, nekje v Savinjski 
dolini. Sama pripoveduje 
tole zgodbo:

»Ko sem bila še otrok, sta 
starša gradila hišo in tako 
sem bila veliko časa pri stari 
mami ali pa sem se igrala 
s svojimi prijateljicami iz 
osnovne šole. Doma se ni
smo nikoli prepirali, vendar 
pa oče in mama zaradi zida
ve in službe nista imela pre
več časa zame. To pa tudi ni 
bilo potrebno, saj sem se 
v šoli dobro učila. In tako 
sem se v šestem razredu pr
vič zaljubila v fanta iz 
osmega razreda. Spomnim 
se, da so po pouku kadili za 
šolo. Nekoč mi je dejal, da se 
že ne bo družil s takšno 
smrkljo, ki si ne upa kaditi. 
Tako sem pokadila svojo pr
vo cigareto. Včasih smo pili 
tudi pivo in v sedmem razre
du sem prvič prišla domov 
pijana. Ko sem ležala v po
stelji in mami-rekla, da me 
boli trebuh, mi je dejala; ,Oh 
Andreja, pač postajaš žen
ska1. Ni je bilo težko preten
tati. V osmem razredu pa 
sem z druščino postopala po 
trgu, ko smo srečali fanta, ki 
je hodil v srednjo šolo. Po
vabil nas je na pivo in na 
igrišču za šolo se mi je prvič 
Zgodilo, da sem kadila tra
vo. Hotela sem poskusiti, 
kako bo delovalo name. Bila 
sem omotična in spominjam 
se, da smo se veliko smejali. 
Tako smo še večkrat kadili,

Zaprite odvisnost, 
ne odvisnike

Nedolgo tega je moj mah nadobudnež 
(šesti razred osnovne šole) prišel domov ves 
prestrašen in vznemirjen. »Mami, več kot 
polovica petega razreda je zbolela! Vsi so 
začeli nenadoma bruhati, bolela jih je gla
va ...« Naslednji dan je prinesel novico 
o čudnih nalepkah, imenovanih Blue star. 
Na njih naj bi bila mamila, ki se tako priče
njajo počasi širiti tudi na osnovnih šolah.

Statistika dokazuje, da so samo v žalski 
—  občini leta 1990 izdali štiri kazenske ovad

be za omogočanje uživanja droge, leta 1991 
pa dve ovadbi zaradi proizvodnje in prede
lave mamil. Zasegli so 260 sadik indijske 
konoplje. Sodniku za prekrške so zaradi 
posedovanja mamil podali štiri predloge. 
Trenutno je registriranih okoli šestdeset 
uživalcev trde droge in derivatov, vse več 
otrok pa se »zabava« z vdihavanjem hlapov 
lepila in bencina.

V samopostrežni pri blagajni pred mano 
mladenič, sedmi, osmi razred osnovne šole, 
plačuje pivo. Vprašam ga, če ne bi bilo 
bolje, da bi si za žejo kupil liter mleka. »Je 
PREDRAGO, ravno toliko imam, da si lah
ko kupim pivo,« mi odvrne.

Razmišljam, kam vse to pelje? Ljudje si 
pred resnico radi zatisnemo oči, ker resnica 
pogosto boli. Običajno zamahnemo z roko, 
češ da se to ne dogaja nam, naši otroci pa že 
niso takšni. MOJ OTROK ŽE NE! Dragi 
starši, ravno zaradi tega sem sklenila pri
četi »malo vojno« proti zasvojenosti s ciga
retami, alkoholom in mamili.

Človek je žrtev zasvojenosti že od roj
stva. Prične se z dudo ali prstom. Vsi vemo, 
kako težko je otroka od tega odvaditi. Du
da je prva tolažba, ki jo dobi otrok, včasih 
tudi v zameno za pravljico za lahko noč. Ko 
včasih na sistematskem pregledu triletni- 
kov na to opozorim, je pogost odgovor, da 
dude ni težko dati stran. Starši, ali ni to 
laganje samemu sebi?

Vesela leta pubertete. Otroci ne želijo 
biti več otroci. Z malimi nogami stopajo 
v veliki svet odraslih. A  kaj, ko niso vsi kot 
obuti maček iz pravljice. Pogosto v želji po

odraslosti sežejo po cigareti. Najprej eni, 
dveh, treh... nevede in nehote navada pre
rase v pet, šest, na koncu v škatlico, dve. In 
potem, kako prenehati? Pravijo, da lisica 
obsoja past in ne sebe. Da ji človek ni v tem 
podoben? Najstniki si tako kujejo lastne 
verige, kajti NIKOLI NE VEŠ, KAJ JE DO
VOLJ, DOKLER NE SPOZNAŠ, KAJ JE 
PREVEČ!

V teh »veselih letih« so v modi tudi žuri, 
prvi obiski diskotek, v njih pa prvi kozarci 
»taprave pijače«. Več močnega spiješ, večji 
»frajer« si. No, maček potem res ni prijeten, 
a se preživi. Sedaj, na žalost in obup, gredo 
temu na roko še davki. Se je sploh kdo od 
davčnih predpisovalcev vprašal, koliko 
mladih bo sedaj prej kot po mleku seglo po 
alkoholu. Se zavedajo, da bodo pomagali 
zresti generaciji, ki bo bolj poznala žgane 
pijače kot mleko in njegove proizvode?

In že smo na vrhu piramide, ki se imenuje 
odvisnost! Prilezli smo na vrh ledene gore, 
ki se imenuje: mamilo! To ni stvar zahoda, 
to ni bolezen kapitalistične družbe, to je 
bolezen, ki je pričela razjedati tudi nas! To 
je ledena gora, ki se ji vidi le vrh. Prične se 
nedolžno, s prvo cigareto -  jointom, zaradi 
»heca«, nadaljuje pa se zelo hitro in konča 
z razpadom osebnosti, z uničenjem druži
ne. Starši ponavadi resnico spoznajo zelo 
pozno ali celo prepozno. Vsi ti mladi zasvo
jenci kmalu ugotovijo, kam jih to vodi, 
a kaj, ko si sami, brez pomoči staršev, druž
be in zdravnikov, ne morejo pomagati.

Zato, dragi starši, sem sklenila, da bom 
napisala nekaj o tem. Ozrimo se okoli sebe, 
če bomo iz krempljev mamil uspeli rešiti 
enega samega človeka in mu pokazali pra
vo pot, bomo štorih veliko. Dovolj bo že 
samo to, če vas bo moje pisanje spodbudilo 
k razmišljanju. Pomagal mi bo znanec Bra
ne z resničnimi zgodbami. To niso zgodbe 
pisatelja, te zgodbe je napisalo življenje 
samo.

Pravijo, da kdor obžaluje žebelj, bo izgu
bil podkev, kdor obžaluje podkev, bo izgu
bil konja. Sklenila sem zabiti prvi žebelj,, 
prižgati prvo lučko, ki bo morda razsvetlila 
dogajanje okoli nas. Morda bo komu poka
zala pot iz teme, pod svobodno sonce, kjer 
ni mamil.

Vaša pediatrinja

sedaj pa, ko hodim v srednjo 
šolo, mi do robe ni težko pri
ti. Sicer pa mislim, da mi 
marihuana ne more škoditi, 
saj ima blažji učinek kot 
močna pijača, ki jo pije moj 
oče. Pravzaprav mislim, da 
marihuana sploh ni ,ta pra
va1 droga. Pa tudi doma ni
mam problemov, saj se še 
vedno dobro učim. če pa je 
kdo tečen, odidem k prijate
ljem ali kam na samo, da

pokadim nekaj dimov join- 
ta. Pa kaj, drugi pijejo alko
hol in kavo, mi pa kadimo 
marihuano. S tem ni nič na
robe, mar ne?« Mar res ne, 
Andreja? In ali ste vi, ljubi 
starši, res prepričani, da se 
nisem pogovarjal ravno 
z vašo hčerko. Veste, imena 
in leta si vedno izmislim. 
Zgodba pa drži kot pribito.

Foto: Lucas



Graditelji pa kar po svoje
Na sestavek, ki je bil objav

ljen pod tem naslovom v Sa
vinjčanu, imamo člani društva 
za varstvo okolja Velika Pire- 
šica-Galicija pripombe. Res je 
skrajni čas, da se zavedamo, 
na kakšni zemlji bomo gradili 
stanovanjske in industrijske 
objekte, in pri tem v celoti 
podpiramo g. Marinška. Do se
daj inšpekcijska služba takš
nih del oziroma črnih gradenj 
ni zavračala, v bodoče pa pri
čakujemo prav na tem področ
ju strogo disciplino. Ne more
mo pa mimo tega, da so v tem 
članku zajeti stanovanjski ob
jekti, zgrajeni z veliko težavo 
in pridnostjo, ne zajema pa in
dustrijskih objektov. Nekaj 
teh je ekološko zelo problema
tičnih, med njimi tudi objekt 
obrata CaCl, last Cestnega po
djetja Celje.

Kot vam je že znano, je ob
jekt zgrajen na črno, proizvod
nja obratuje, čeprav smo jo 
krajani na zboru v celoti zavr
nili. Za nobeno ceno je ne bo
mo sprejeli v naše okolje, ker' 
je za nas že asfaltna baza pre
velik ekološki problem, zraven 
pa spada tudi drobilnica 
v kamnolomu.

Pričakujemo, da se bodo in
dustrijski objekti obravnavali 
mnogo strožje kot stanovanj
ski, ker prvi po navadi stojijo 
na najlepši obdelovalni zemlji, 
kar pa seveda ne pomeni, da 
industrijskih objektov ne sme
mo več graditi. Vprašanje je le, 
kje?

Društvo za varstvo okolja 
V. Pirešica-Galicija, 

Miran Podpečan, 
V. Pirešica 16

Objava popravka
Zaradi članka z naslovom 

Žalska pogrebna mafija, ob
javljenega v časopisu Savinj
čan, decembra 1991, številka 
12, in januarja 1992, prizadeti 
Jožef Strahovnik, Vrečarjeva 
2, Žalec, želim, da se objavi 
naslednje pojasnilo in po
pravek:

Omenjena članka sta me ze
lo prizadela, saj so trditve, ki 
jih objavljata, neresnične. Ce
ne pogrebnih storitev, ki jih 
zaračunavam svojim stran
kam, so bistveno nižje kot pri 
mestni skupnosti, pa tudi nižje 
kot pri ostalih izvajalcih po
grebne dejavnosti.

Zaradi tega zahtevam, naj 
uredništvo objavi cene po
grebnih storitev, ki jih zaraču
nava mestna skupnost, in ce
ne, ki jih zaračunavam svojim 
strankam jaz. Objavijo naj se 
tudi cene drugih izvajalcev 
pogrebnih storitev, iz česar bo 
razvidno, da so moje cene kon
kurenčne in . za stranke 
ugodne.

Glede vencev in ostalega 
cvetja želim povedati, da ga ne 
pripravljam sam, temveč ga 
pripravljajo cvetličarne, kate
rih storitve so kakovostne in 
jih stranke posebej cenijo. Za

radi tega je sleherno namigo
vanje na slabo kakovost ven
cev čisto obrekovanje in laž.

Družina Strahovnik oprav
lja pogrebne storitve v različ
nih organizacijskih oblikah že 
sto let in v tem času so se njeni 
rodovi naučili kakovostnega 
in poštenega dela. Zaradi na
vedenih člankov nam je priza
dejana velika moralna škoda, 
kajti četudi so vse trditve 
v njih neresnične, so vseeno 
oblatile ugled imena Stra
hovnik.

Jožef Strahovnik

Uredništvo

Po naknadnem preverjanju 
smo ugotovili, da avtor pisma 
Žalska pogrebna mafija, ne 
obstaja.Za to se prizadetim 
opravičujemo.

Na mestni skupnosti in ob
čini pa smo dobili podatke 
o cenah nekaterih storitev med 
katerimi je primerljiva le cena 
za izkop jame. Cena Mestne 
skupnosti, veljavna v decem
bru 1991 je 3.650,00 SLT, i 
Strahovnikova pa 4940,00 
SLT. Sum Edvarda Kovačiča, 
da je v afero vključeno tudi 
uredništvo, je povsem neosno- 
van.

Ferralitove obljube drugače
V  decembrski številki Sa

vinjčana je bil objavljen čla
nek o tem, kako je Ferralit 
ugodil zahtevam občanov in 
saniral hrup in ostale zade
ve, ki jih povzroča pri oprav
ljanju svoje dejavnosti.

V  zvezi s tem želim bralce 
seznaniti z naslednjimi dej
stvi:

Na zboru občanov, kjer je 
bil predstavljen osnutek za
zidalnega načrta Ferralita, 
so bili številni prisotni obča
ni proti širitvi tovarne na 
obstoječi lokaciji, ker je le-ta 
zaradi neposredne bližine 
naselja neprimerna. Tovarna 
povzroča podnevi in ponoči 
hrup s kompresorji, pne- 
umatskimi kladivi, lastnimi 
in tujimi transportnimi sred
stvi, premetavanjem kovin
skih izdelkov in surovin. 
Zahtevali so, da se lokacija 
tovarne v  celoti prestavi in 
se s tem popravi napaka, ki 
je bila storjena pred leti 
z določitvijo sedanje loka
cije.

Prizadeti občani smo na 
občinski upravni organ po
sredovali tudi peticijo s 162 
podpisi, s katero smo na
sprotovali razširitvi tovarne.

Kljub vsem našim naspro
tovanjem je SO Žalec 23. 12. 
1991 sprejela odlok o zazi
dalnem načrtu Ferralita Ža
lec, ki predvideva razširitev 
tovarne.

Na zboru občanov je di
rektor zagotavljal, da je

hrup že saniran, in ko smo 
dvomili v  trajnost in uspeš
nost te sanacije, je zagotovil, 
da je sanacija izvršena za 
stalno, ker ni možnosti, da bi 
obstoječi nameščeni filtri 
odpovedali. Da temu ni tako, 
se je izkazalo že v  decembru 
1991, ker se iz tovarne od 
takrat dalje zopet širi nezno
sen hrup, ravno takšen kot 
pred sanacijo, za katero smo 
se občani borili od leta 1987.

Na'istem zboru so občani 
zahtevali, naj kompresorsko 
postajo prestavijo na drugo 
lokacijo in naj krajane zašči
tijo s protihrupno zaščitno 
ograjo in ne z zasaditvijo ze
lenega tampona, kot to pred
videva sprejeti odlok.

Ferralit je torej svoje dose
gel, sedaj ima zazidalni na
črt, ukrepov za varstvo oko
lja ne bo spoštoval, občani 
pa se čutimo izigrane in ope
harjene. Pristojni in odgo
vorni naj poskušajo prespati 
noč pri konstantnem hrupu 
50 dB.

Ferralitu in pristojnim or
ganom občine postavljamo 
javno vprašanje: »Kdaj bo 
ponovno saniran hrup iz 
krompresorske postaje? Bo
do to naredili sami od sebe 
ali moramo ponovno obnovi
ti ves postopek prek republi
ških organov, tako kot smo 
bili prisiljeni to početi 
v prejšnjih letih?

Stane M im ik

Žalski kino
Že dolgo časa se vsi, ki 

radi hodimo v kino in uži
vamo ob gledanju dobrih 
filmov, sprašujemo, kdaj se 
bo tudi v žalskem kinu kaj 
spremenilo.

Doslej smo se pogovarja
li le med seboj, sedaj pa bi 
se lahko pogovorili tudi 
širše.

Pred leti smo si v Žalcu 
lahko ogledali vsaj en do
ber film na teden, včasih 
tudi dva. Na svoj račun so 
prišli tisti, ki radi gledajo 
drame, kriminalke, groz
ljivke, akcijske, erotične 
filme. Nekoč so nas razve
selili celo s filmskim gleda
liščem. Filme so predvajali 
petkrat tedensko. Pravo 
razkošje v primerjavi z da
našnjim stanjem! Med ted
nom smo prišli na vrsto ti
sti, ki si radi ogledamo ka
kovostne filme, vredne 
ogled^» medtem ko so za 
konec tedna običajno pred
vajali filme za »širše občin
stvo«.

Potem so kar naenkrat 
ukinili predstave med ted
nom in ob petkih, filme pa 
še danes predvajajo le ob 
sobotah in nedeljah. Pa tu-, 
di s tem bi se še zadovoljili, 
če bi bili vsaj filmi količkaj 
zanimivi in kakovostni. 
Toda v žalskem kinu si lah
ko ogledaš negledljive, ne
umne, nekakovostne, veči
noma policijske in hudo 
akcijske filme in zanima 
me, zakaj? Resnici na ljubo 
povejmo, da si enkrat me
sečno lahko ogledamo do
ber film, ki pa so ga v Celju 
vrteli že pred pol leta. Kaj 
v Žalec res ne morejo pri
speti malo boljši filmi? Mar 
v Žalcu res ni človeka, ki bi 
bil na tekočem s filmsko 
produkcijo in bi znal pri
vabiti gledalce v kinodvo
rano?

Pogost izgovor zaposle
nih v žalskem kinu se glasi, 
da ni in ni gledalcev, da jih 
je le deset, dvajset. Se sre
ča, da jih ni, da ljudje ne 
hodijo gledat podpovpreč
nih filmov.

Prepričana sem, da bi 
s kakovostnimi in boljšimi 
filmi zopet privabili gle
dalce v kinodvorano. Saj 
mi ni treba razlagati, da je 
tudi film umetnost in kul
tura.

M. N.

Demanti
V zvezi s člankom, objavlje

nim v Savinjčanu 12. decem
bra 1991, na strani 17 v rubri
ki Odmevi in z naslovom Žal
ska pogrebna mafija, izjav
ljam:

Žalska pogrebna služba je 
organizirana po poslovniku, ki 
ga izda mestni svet, za kar je 
odgovoren predsednik sveta 
mestne skupnosti.

Podpisani Edvar Kovačič iz
vajam dela in naloge upravite
lja pokopališča. Za izvedene 
pogrebne storitve stranke pla
čajo storitve mestni skupnosti 
po ceniku, ki ga potrdi mestna 
skupnost. Vse ostalo o »kasira- 
nju«, ki je navedeno v tem 
članku, v celoti zavračam kot 
tendenciozno podtikanje in 
laž, s čimer se blati moje ime 
na način, ki je služil v bližnji 
preteklosti kot orodje za ma
nipulacijo s posameznikom. 
To še posebej potrjuje dejstvo, 
da je po novih spoznanjih av
tor anonimen, čeprav uredni
štvo v navedenem članku na
vaja, da poseduje avtorjev na
slov. To dejstvo tudi potrjuje 
spoznanje, da je uredništvo so
udeleženo pri tendencioznem 
in lažnem članku.

Edvard Kovačič, 
Gregorčičeva 1, Žalec

JO ljubljanska banka
Splošna banka Celje d. d., Celje

Z bančno kartico  
do gotovine
24 ur na dan, tudi ob nedeljah in praznikih 
Bančni avtomat -  najenostavnejša pot do gotovine

Ni v e d n o  d o v o lj, d a  im a te  d e n a r v a rn o  s p ra v lje n  n a  te k o 
č e m  ra č u n u  in  so  č e k i p ra k tič n o  v s e le j p ri ro k i. V č a s ih  b re z  
g o to v in e  ne  g re . Z a to  v  b an k i u v a ja m o  s a m o p o s tre ž n o  
p o s lo v a n je  p re k  b a n č n ih  a v to m a to v , ki o m o g o č a jo  d v ig  
g o to v in e  2 4  u r d n e v n o , tu d i o b  so b o ta h , n e d e lja h  in  p ra z 
n ik ih .

Z  u v e d b o  b a n č n ih  a v to m a to v  v a m  z a  s e d a j n u d im o  m ož- 
p o s t d v ig a n ja  m a n jš ih  z n e s k o v  d e n a r ja , k a s n e je  p a  bo 
m o ž n o  z  n je g o v o  p o m o č jo  o p ra v iti tu d i d ru g e  e n o s ta v n e jš e  
b a n č n e  pos le .

P o le g  b a n č n e g a  a v to m a ta , ki je  že  e n o  le to  n a m e š č e n  
v  e k s p o z itu r i C e lje , V o d n ik o v a  u lica , b o d o  n o v i b a n čn i 
a v to m a ti n a m e š č e n i š e  v  C e lju , v  e k s p o z itu r i n a  T rg u  V. 
k o n g re s a , in v  e k s p o z itu r i v  Ž a lcu , S lo v e n s k ih  K o n jic a h  in 
R o g a š k i S la tin i.

P re p r ič a n i sm o , d a  je  ta  s o d o b n a  p r id o b ite v  z a n im iv a  tu d i 
z a  va s . Č e  že lite  u p o ra b lja t i b a n č n e  a v to m a te  L ju b lja n s k e  
b a n k e , p re d a jte  z a h te v e k  v  e n o ti, k je r  v o d ijo  v a š  te k o č i 
ra ču n . P r id o b lje n a  b a n č n a  k a rtic a  v a m  b o  o m o g o č ila  d v ig  
g o to v in e  v  6 5  o b s to je č ih  b a n č n ih  a v to m a tih  s is te m a  L ju b 
lja n s k e  b a n k e  po  v s e j S lo v e n iji.

Alergije
V časih, ko nas vsakodnevno 

bolita srce in duša, ko nam obi
ski v trgovinah puščajo neskonč
no praznino v naših družinskih 
proračunih, ni čudno, če človek 
postaja alergičen na nekatere 
stvari.

Tako postajam bolezensko 
vzkipljiv, kadar vidim, koliko 
denarja lahko prezrači bivši mi
nister Maks Bastl. Bolje, da tega 
ne preračunavamo v plače de
lavcev, on pa tebi nič, meni nič 
izjavlja, da se ne čuti nič kri
vega.

Smeh umirajočega me zapopa- 
de, ko zaslišim glas gospoda Pe
terleta: »Zelo sem vesel...« ali 
»... vlada je naredila vse, kar je 
bilo mogoče...« Takšne never
jetne vere v neumnost slovenske
ga občestva ne srečamo vsak 
dan. Ljudje smo vsekakor po ve
čini DOBRI, kajti tako tolerant- 
• nih avtohtonih domorodcev, kot 
so državljani Slovenije, najbrž ni 
nikjer drugje na svetu. Priprav
ljeni smo se tudi postiti dvakrat 
na teden, da bo le nekaj veselja, 
v vladnih krogih.

Srh me spopade, ko berem 
v časopisu, da imajo v elektrogo
spodarstvu le 15.000,00 povpreč
ne plače in pripravljajo splošno 
stavko, ker so nezadovoljni 
s plačami in drugimi pogoji. Ti
sti v Keramični, Zarji ali v TT 
Prebold bi torej skozi svoje sin
dikalne celice že morali ustanav
ljati anarhoteroristične skupine 
za moralno zadoščenje stradajo
čega ljudstva. Ko hodim po goz
du in vidim, kaj počenjamo z na
cionalnim bogastvom, dobim 
svoje druge mozolje. Spominjam 
se starega moža z mozirskih pla
nin, ki mi je nekoč izpovedal 
mnenje, da dober kmečki gospo
dar do zadnjega ne bo iskal do
hodka v svoji hosti. Danes veselo 
sekamo in izvažamo les v prija
teljske dežele (ki jasno niso tako 
zmedene, da bi izsekavale svoje 
gozdove).

Prizanesljiv pogled privoščim 
vsem, ki napovedujejo dohodni
no za leto 1991. Država je poskr

bela za nas. Spet bomo tekali od 
enega nerazumljivega formular
ja do drugega, si brusih pete 
s sprehajanjem po občinskih 
hodnikih in z nejevoljo pričako
vali končni izid davčnega prime
ža za naše osirotele plebejske 
žepe.

Bog mi odpusti moje grde mi
sli, ki jih gojim do nekaterih na
ših vodilnih politikov in mini
strov. Res ne morem pomagati, 
sem takšen človek, da povem, 
kar mislim. Pozor bodočim volil
nim rodovom: ZAPOMNITI SI 
VELJA NEKATERA IMENA 
OBLASTNIKOV. Volk dlako in 
stranko menja, nravi nikdar!

Tudi senen nahod sem dobil. 
Toda ne od cvetja. Zato so po
skrbeli gospoda Vencelj in Ca
puder ter gospa Bohova. Poskr
beli so, da se zdravniki prostitu-

irajo za borih 14.000,00 tolarjev 
in da učitelji pripravljajo pro
grame, za katere si fotokopije in 
papir kupujejo sami.

ALELUJA, bratje in sestre, to
da nismo še končali. Strah pred 
naslednjimi koraki sedanjih ra
zumsko razmetanih oblastnikov 
je velik. Le kakšna bodo njihova 
naslednja dejanja, njihove na
daljnje odločitve? Kako se bodo 
potrudili, da nas bodo prepriča
li, da potrebujemo še kakšen da
vek in še kakšno participacijo? 
Vse, kar bodo predlagali, tega 
me je najbolj strah, bodo korist
ne in univerzalne zadeve, ki jih 
pozna vsa zahodna Evropa!?

KRUHA IN IGER? Ali zgolj 
kruha, lačnemu in vsega politič
nega sranja sitemu ljudstvu; TO 
JE ZDAJ VPRAŠANJE!

Gregor Vovk

Obrekovani zaradi dobrote
Večina Slovencev je bila zgro

žena ob oddaji RTV Slovenije 
o beguncih s Hrvaške. Posebno 
boleča je bila izjava Zagrebča
nov, ki še danes ne vedo, da je pri 
njih vojna. Izjavljali so, da jim 
nismo pomagali oziroma da je 
bila ta pomoč premajhna. Tudi 
pri nas smo nudili zatočišče in 
pomoč nekaterim hrvaškim be
guncem, o čemer smo pisali tudi 
v Savinjčanu.

Nerazumljivo je predvsem to, 
da je bila oddaja prikazana brez 
ustreznega komentarja novinar
ke, ki niti ni skušala spodbijati 
neodgovornih izjav. Sam po
znam vsaj štiri družine, ki so be
guncem nudile zatočišče, in vem, 
da so jim pomagali po svojih naj
boljših močeh. Žal je res, da so 
predvsem mlajši, odraščajoči be
gunci jemali stvari neodgovorno, 
kar jim ne gre zameriti, saj so 
otroci. V šolah so dobili brez
plačno malico, kosilo, knjige. 
Sošolci so jim nosili zvezke, na
livna peresa, kemične svinčnike, 
skratka vse, kar so potrebovali 
za šolanje. Otroci so to spreje
mali z mešanimi občutki, pač 
odvisno od njihove domače 
vzgoje.

Odgovorneje in z večjo hvalež
nostjo so gostoljubje jemali

odrasli begunci, ki so pri nas na
šli zavetišče zase in za svoje 
otroke. Ti bi novinarki gotovo 
povedali drugače kot Zagrebča
ni. Moti pa me neokusno pri
pravljena oddaja slovenske tele
vizije in novinarka, ki je tako 
pomanjkljive izjave objavila. 
Tudi trditve predstavnice Rde
čega križa, da so begunci dobi
vali denar, je iz trte zvita. Tisti 
begunci, ki jih poznam, niso do
bili niti tolarja, res pa je, da so 
dobili najnujnejša oblačila, hra
na, ki so jo prejeli, pa ne bi za
doščala niti za teden dni, kaj šele 
za tri mesece, tako dolgo so bili 
namreč tukaj nekateri begunci.

Nihče od gostiteljev ne zahte
va plačila za to, kar je storil, 
čeprav jih je za dobro srce in 
stroške, ki so jih imeli z begunci, 
dobrota dodobra ožela. Zato si 
zaslužijo kaj drugega kot obre
kovanje in laži.

Naj spomnimo, da so naši lju
dje še vedno hvaležni Hrvatom 
za gostoljubje, ki so jim ga nudili 
med drugo svetovno vojno, in ta 
hvaležnost nikoli ni bila popače
na, kot je bila sedaj naša pomoč 
hrvaškim beguncem s pomočjo 
ljubljanske televizije, ki jo tudi 
prizadeti zelo visoko plačujemo.

I. Jurhar



S kolesom vzdolž Himalaje IV.
Med ladaškimi menihi

Leh je glavno mesto pešče
ne, a čudovite ladaške pokraji
ne. Zelena oaza na višini tri 
tisoč in nekaj metrov, obkro
žena z gorami peska in visoki
mi zasneženimi vrhovi. Nekoč 
je bil glavna postaja azijske 
svilene poti in hkrati njena ko
mercialna prestolnica, danes 
je tukaj le še velika vojaška 
baza indijske vojske in seveda 
mnogih tujih turistov. Na 
skalnem masivu tik nad me
stom se dviguje mogočna pala
ča, imenujejo jo mala Pothala 
zaradi velike podobnosti 
z znamenito Pothalo v Lhasi, 
glavnem mestu Tibeta, katere
ga vpliv je čutiti tukaj na vsa
kem koraku.

Stari del mesta s hišami ari
stokratov in nekdanjih služab
nikov je spravljen pri dnu hri
ba pod palačo, novi del pa se 
nahaja malce stran. Nekoč je 
imel Leh obzidje s tremi vrati 
(ena izmed nih še vedno stoji
jo), ki so jih imenovali kraljeva 
vrata, kajti uporabljali so jih 
lahko le kralj in njegova dru
žina. V južnem delu mesta je 
znameniti molilni zid Rongo 
Tajng, dolg približno pol kilo
metra, zgrajen iz več stotisoč 
kamnov, v  katere je vklesana 
molitev oziroma »mantra« 
v tibetanščini.

Piše:
Janko Jazbinšek

Po dolini Inda, indijske sve
te reke, so ohranjeni in še ved
no delujejo naj slikovitejši bu
distični samostani, ki jih je tu
kaj res veliko. Pravijo, da se 
v Ladakhu dobra desetina 
prebivalstva posveča bogu. 
Z lamo-menihom se ponaša 
tako rekoč vsaka družina in le 
ta ima v življenju ljudi nepo
grešljivo vlogo. Sodeluje pri 
vseh obredih, od rojstva, prek 
poročnih do pogrebnih, pogo
sto pa opravlja tudi vlogo ve
deževalca in učitelja. Večina 
jih pripada rumeni sekti, kate
re ustanovitelj je bil znameniti 
Tsongkhapa, eden izmed bo
gov, ki so upodobljeni na bar
vitih mandalah na stenah vseh 
budističnih samostanov.

Sklenila sva ostati tukaj, saj 
se je teden dni po najinem pri
hodu začel eden izmed festiva
lov v bližnji gompi, ki ga nika
kor nisva hotela zamuditi.

Srečanje z najino prijateljico 
Bojko, ki je po istih poteh ho
dila z drugačnimi prevoznimi 
sredstvi, sva prepustila sluča
ju, saj je lahko iskanje nekoga 
med množico ljudi, prodajaln 
in vzhodnjaških restavracij či
sto brezupno. Pot proti Spitok 
gompi je vodila mimo nekaj 
kilometrov dolgega vojaškega 
kampa, vkopanega v pesek in 
obdanega z bodečo žico.

Gompa stoji na manjšem 
skalnem grebenu nad dolino 
Inda izven Leha, v njej je še 
danes kakšnih 120 menihov. 
Gompa ima tri kapele, od ka
terih je največja Kali Mater ali 
Paldan Lamo tempel tudi naj
bolj impresivna. To svetišče je 
staro več kot tisoč let. Sobe so 
polne čudovitih zidnih man- 
dal, tangk, srebrnih chorte- 
nov, Buddhinih kipcev in veli
kih trdo vezenih knjig. V sa
mostanu je tudi kip boginje 
Kali, katere obraz je viden le 
enkrat na leto. Kali je ena iz
med tantričnih boginj. Ko je 
rojena, na svetu zavladajo ne
sreče in sovraštvo, dokler ni 
premagana na bojišču.

Nekaj menihov je na dvoriš
ču, vendar se ne menijo za na
ju. Z zanimanjem si ogleduje
va barvite stenske slikarije. Le 
malokatera stena je obdržala 
svoj naravni izgled. Iz očem 
skritih prostorov prihajajo 
zvoki rogov, cimbal in bobnov, 
ki kakor da so oživili podobe 
na stenah. Eden od menihov 
naju je opozoril na dogajanje 
v molilnici na drugem koncu 
samostana. Pohitela sva preko 
številnih stopnic in se znašla

KULTURNO DRUŠTVO 
IVAN CANKAR TABOR

Mešani pevski zbor pripravlja
v soboto , 29. februarja  
1992, v  Dom u krajanov  
v Taboru

maškarado,

na kateri vas bo zabaval 
ansam bel Zupan.

Bogate nagrade!

Vabljeni!

■ M i

pred težkimi lesenimi vrati, 
pred katerimi je bila množica 
preprostih obuval. Vrata so se 
škripaj e začela odpirati in iz 
temačnega prostora so drug za 
drugim prihajali menihi. Pod 
visokim polkrožnim dežni
kom, v rokah mlajšega meni
ha, je stopal vodilni lama, ki je 
z globokim mrmrajočim gla
som prepeval enega svetih na
pevov. Za njim so stopali osta
li menihi in tisti mlajši, ki so 
nosili velike samostanske za
pise, obdane z debelimi platni
cami iz živalskih kož.

Pisana povorka je nadalje
vala pot preko mnogih strmih 
stopnic skozi glavna vrata sa
mostana navzdol proti bližnji 
vasi. Torej sva zopet prišla 
prepozno? Kot sva izvedela 
kasneje, se bodo v vasi zadrže
vali do večera, potem bo v sa
mostanu še večerna molitev. 
Treba se bo vrniti zvečer...

Vstopila sva skozi velika 
vrata v temačen prostor, poln 
težkih zastorov in stebrov iz 
temnega lesa, pod vrhom po
slikanih z liki zmajev v mno
gih pisanih barvah. Čevlje sva 
pustila zunaj in stopala po de
belem sloju volnenih preprog, 
okrašenih s podobami iz budi
stičnega sveta. Zrak je bil za
sičen s težkim vonjem kadila. 
Poiskal sem prostor v kotu, 
Marjan pa je ostal na nogah, 
saj je hotel obred posneti na 
trak video kamere. Menihi so 
počasi polnili prostor in po
sedli po nizkih okrašenih klo
peh, z nogami prekrižanimi

v lotos. Glavni lama je prebi
ral molitve, drugi so mu sledili 
in obračali liste debelih samo
stanskih knjig.

Kljub navidezni nezbranosti 
je obred potekal utečeno in 
udarci bobnov kot da so se zli
vali v enega. Po prostoru je 
romala velika ročka s čajem in 
kaj kmalu sta se tudi pred na
ma znašli dve skodelici. Dobi
la sva tibetanski čaj, ki ga Ti
betanci zaradi velike hranlji
vosti pijejo, preden se odpra
vijo na pot. Okus po prekaje
nem mesu, sol namesto slad
korja in jakovo maslo v njem 
delujejo naravnost presenetlji
vo. Tudi pri razdeljevanju ve
čerje nisva bila izpuščena. Me
nihi so naju, tujca, sprejeli 
brez vprašanj in kljub svoji 
revščini vse delili z nama. Ne
hote sem pogledal svoje, ne 
ravno čiste roke in se bolj iz 
vljudnosti do teh dobrih ljudi 
kot pa zaradi lakote lotil riža 
in zelenjave na velikem kovin
skem krožniku. Samo z roka
mi, brez žlice ali drugih pripo
močkov, sem bil precej nero
den, vendar me zaradi tega 
nihče ni zasmehoval. Ob kon
cu večerje so si menihi razdeli
li denar, ki so jim ga ob praz
niku darovali vaščani, in s tem 
zaključili celoten obred.
Vljudno so naju odpravili in se 
lotili vsakodnevnih opravil, 
midva pa sva se med vojaškimi 
kampi v dolini odpeljala proti 
Lehu, še vedno pod vplivom 
z duhovi nasičenega ozračja 
v samostanu.

To dejanje, ki mi je vzbudilo 
občutek neskončne izgube, me 
je prisililo, da sem si poiskal 
prostor tolažbe. Zašel sem 
v kavarno na glavnem trgu. 
Bila je to neke vrste pekama, 
slaščičarna in kavama s siste
mom: PAY FOR A CUP, 
DRINK IT ALL ! To naj bi po
menilo, da si s tem, ko si plačal 
skodelico kave, dobil v roke 
skodelico, ki si jo lahko nešte
tokrat napolnil s kavo in spil, 
ne da bi še enkrat plačal. Na ta 
način sem res poskusil vse vr
ste kave: STRONG FRENCH 
COFFEE, KOFFEE WITH 
KOFEIN AND WITHOUT 
KOFEIN, NORMAL COFFEE 
itd.

Kot že veste, se človek naj
lažje pomiri, kadar dobi kje 
kaj zastonj in tudi tokrat je 
učinkovalo. V kavami sem 
imel prvič enkratno priliko, da 
sem se srečal s CUISIN CO
OKING AND BAKING. Ame
ričani niso kakšni posebni sla
dokusci, kar se tiče posebnih 
vrst kruha. Vendar na ameri
škem jugu, kamor brez dvoma 
sodi New Orleans, poznajo 
precej primesi dobre franco
ske kuhinje. Tako se je v že 
omenjeni kavami dalo kupiti 
poseben čm kruh, ki je bil 
izrednega okusa in dolge traj
nosti. Celinski Američani so se 
tem posebnim vrstam kruha 
zelo izogibali in so najraje uži
vali petdeset vrst toasta.

Iz kavarne sem se napotil na 
vam že predstavljeni trg, kjer 
sem kupil nekaj artičok, in- 
gveija in meni neznano 1,7 kg 
težko morsko ribo. Prodajalec 
je bil Kitajec, tako da mi ni 
uspelo zabeležiti imena ribe.

Za Kitajce je namreč značilno, 
da zelo slabo govorijo angle
ško. Nekoliko se jim jezik po
pravi, ko robo že kupite in jo je 
potrebno plačati. Govorimo 
seveda o povprečnih skupinah. 
Podobno je z Japonci. Celo na 
univerzi se skupine japonskih 
študentk in študentov tudi ob 
odmorih in v času razvedrila 
in sprostitve pogovarjajo po 
angleško, da bi se bolje naučili 
jezika. Kupil sem torej še ne
kaj dišav, ki so bile najbolj po
dobne našim, in se odpravil 
v začasno stanovanje. Tistega 
dne sem namreč obljubil, da 
bom poskrbel za hrano. Pri
pravil sem meni neznano 
šmentano ribo v ingverjevi in 
koprovi omaki, s prilogo para
dižnika in limon, narezanih 
v obliki zvezd, ter artičok, ku
hanih v vodni pari. V tem času 
sta se vrnila Mike in Lidia, za 
katera bi sicer težko trdil, da 
sta poznavalca kulinarične 
umetnosti, čeprav je resnici na 
ljubo potrebno povedati, da 
sta bila izredno vljudna in pri
jazna (kot npr.: »Mmmm, kako 
okusno, kako lepo to izgle- 
da...«). Lahko ste prepričani, 
da sta brez zadržkov vse po
jedla in če ne bi bil že po nara
vi dobro pripravljen za boj za 
preživetje, bi ostal brez pošte
nega grižljaja.

Po počitku smo se popoldne 
odpravili v meni bolj malo 
znan konec mesta, kjer smo se 
namenili ogledati rojstno hišo 
Luisa Armstronga in mimo
grede obiskati fotografsko 
razstavo češkega fotografa Ja
na Saudeka, ki je bila napove
dana v lokalnem časopisu. 
S tramvajem brez oken, kar

prijetno deluje na človeka ob 
tropski in pasji vročini, smo 
pribluzili do velike hiše, ki naj 
bi bila hiša Satchma, kot pra
vijo, enega izmed največjih 
trobentačev vseh časov. Bila je 
to velika lesena hiša, kot ste 
jih imeli priliko videti v nada
ljevanki SEVER IN JUG. Po
dobna domačija, kot je bila hi
ša Orryja Maina (Patrick Swa- 
yze), se je tokrat dvigovala 
pred našimi očmi. Okoli hiše 
res ni bilo takšne plantaže, kot 
bi se spodobilo, vendar je stav
ba vseeno delovala kar impo
zantno. Prva zanimivost, ki 
sem opazil, je bilo ogromno 
tropsko drevje V okolici hiše.

Druga prav zanimiva podrob
nost je bila ta, da na meji s so
sednjo parcelo ni bilo nobene 
trimetrske ograje ali žive meje 
ali česa podobnega, česar smo 
navajeni Slovenci, pa tudi 
v  Hollywoodu srečaš podobne 
stvari. Žal tisti dan ni bilo mo
goče priti v hišo, kajti' oprav
ljali so nekakšna restavrator
ska dela, tako da je bilo naj
več, kar smo uspeli videti in 
odkriti, tisto, kar smo odkrili 
ob našem lazenju in plazenju 
okoli hiše. Jasno, da smo bili 
nekoliko razočarani, toda kaj 
kmalu smo se potolažili. Po 
manjših težavah smo namreč 
v  neki na videz ne preveč 
ugledni četrti odkrili galerijo, 
kjer je svoje fotografije raz
stavljal Jan Saudek. Da je bila 
četrt res na videz brezvezna, 
vam lahko ilustriram s pomoč
jo podatka, da je bila to edina 
galerija v celi ulici, kjer tudi ni 
bilo drugega razen majhne tr
govine, kjer smo si kupili vsak 
en diet čoke in chocolate sla

doled. Galerija je bila navadna 
hiša, enonadstropna, v notra
njosti so bile stene obložene 
z masivnimi hrastovimi deska
mi, polnimi lukenj, ki so jih 
v  les izdolbli drobni lesni zaje- 
dalci. V avli galerije, dva krat 
tri metre, smo uspeli odkriti 
pet velikih okvirjenih čmobe- 
lih fotografij nekega ameri-. 
škega fotografa z industrijsko 
impresivno tematiko, katera 
do mene ni prodrla. Z izrazom 
razočaranja sem torej vstopil 
v  galerijo, kjer pa me je priča
kalo presenečenje kot le ma
lokdaj.

Razstavljenih je bilo sede
mindvajset fotografij Jana Sa
udeka, za katerega sem tisti 
hip res prvič slišal. Šlo je za 
čmo-bele, z barvami retušira- 
ne portrete dolgočasnega živ
ljenja v češkem dnevu. Polovi
co od teh je bilo aktov, ki jih 
človek težko tako imenuje. Na 
slikah so bili ljudje z ulice: 
malo lepih, večina povprečnih 
in nekaj tistih manj perspek
tivnih. Fotograf se je večkrat 
fotografiral skupaj s svojimi 
portretiranci. Odprta okna 
s turobno vsakdanjostjo, lako
nični izrazi na obrazih ljudi, 
zamazane in raztrgane obleke 
z včasih grotesknimi pozami 
žensk in moških, mlade dekli
ce v žalostnem siju apokalip
tične težke in umazane praške 
industrije in nenazadnje 
umetnikov avtoportret z do
jenčkom, ki vam ga prilagam 
v ogled. Razstava me je vrgla 
v navdušujoč in mravljinčast 
šok, ki človeka doleti ob evfo
ričnem doživetju njemu ljube
ga dogodka. V. G.

(se nadaljuje)
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Strelstvo
Občinska liga -  zračna puška

Po končanih treh kolih je vo
dila ekipa SD Žalec 89 s 4304 
krogi in 29 točkami. Na drugo 
mesto seje uvrstila SD Slavko 
Šlander Šempeter s 4184 krogi 
in na tretje SD Braslovče. Posa
mezno je vodil Štefan Ošep 
-  Šempeter s 1110 krogi pred 
Melanškom -  Žalec 89 s 1108 
krogi in Kraljem -  Braslovče 
s 1088 krogi.

S četrtim kolom se je tekmo
vanje te lige zaključilo. Zmagala 
je ekipa SD Žalec 89 s skupnimi 
5737 krogi in 39 točkami. Druga 
je bila ekipa SD Slavko Šlander 
Šempeter s 3594 krogi in 33 toč
kami in tretja ekipa SD Braslov
če s 5199 krogi in 27 točkami.

Posamezno je bil najboljši Šte
fan Ošep -  Šempeter s skupnimi 
1472 krogi pred Mladenom Me
lanškom -  Žalec 89 s 1469 krogi 
in F. Kotnikom -  Žalec 89 s 1445 
krogi.

Tekmovanja se je udeležilo 37 
strelcev iz sedmih strelskih dru
žin, izvedli pa so ga strelci SD 
Slavko Šlander iz Šempetra. 
Prva slovenska liga

Na strelišču v Šempetru sta se 
v devetem kolu pomerili ekipi 
Šempetra in NTU iz Slovenj 
Gradca. Zmagali so domači 
strelci, in sicer Smrkolj, Ošep in 
Zagoričnik s 1108 krogi. Pri do
mačinih je bil najboljši Alojz Za
goričnik s 377 krogi, pri gostih 
pa Pok z enakim številom 
krogov.
Matkov memorial

Potekal je na strelišču v Tr
bovljah, udeležilo pa se ga je 16 
pionirskih ekip z 61 tekmovalci. 
Za Juteks Žalec so tekmovali: 
Aljoša Grobelnik, Damjan Krt in 
Kristjan Pukmajster, ki so ekip
no zasedli peto mesto. Med posa
mezniki je bil najboljši Kristjan 
Pukmajster s 177 krogi, ki je bil 
šesti posamezno: Ekipa Braslovč 
v sestavi: Rok Polajžar, Dejan 
Janežič in Jure Radišek, je bila 
petnajsta.

Turnir v Rušah
Ob krajevnem prazniku Ruš se 

je tradicionalnega tekmovanja 
udeležilo 120 strelcev in 54 pi
onirjev iz 18 slovenskih ekip. 
Ekipa pionirjev Juteks Žalec 
v sestavi Dejan Krt, Damjan 
Hrovat in Kristjan Pukmajster je 
v močni konkurenci zasedla od
lično tretje mesto s 498 krogi. 
Posamezno je Kristjan Pukmaj
ster zasedel odlično peto mesto 
s 178 krogi.
Občinsko prvenstvo 92 -  zračna 
puška

Letošnjega občinskega prven
stva se je udeležilo 52 tekmoval
cev ali 13 ekip. Občinski prvaki 
za leto 1992 so: pri pionirjih 
Kristjan Pukmajster 5 -  Juteks 
Žalec s 170 krogi; pri mladinkah 
Janja Habjan -  Juteks Žalec 
s 358 krogi; pri mladincih Simon 
Vošnjak -  Juteks Žalec s 354 
krogi in pri članih Alojz Zago
ričnik -  SD Slavko Šlander 
Šempeter s 376 krogi.

Ekipno so občinski prvaki: pri 
pionirjih SD Juteks Žalec s 493 
krogi; pri mladincih SD Juteks 
Žalec s 1045 krogi: pri mladin
kah SD Juteks Žalec s 1032 kro
gi in pri članih: SD S. Šlander 
Šempeter s 1122 krogi.

Najboljše trojke posamezno: 
pionirji -  Kristjan Pukmajster 
170, Aljoša Grobelnik 165 in 
Uroš Zupan 165 krogov. Mladin
ke: Janja Habjan 358, Lucija 
Klovar 339 in Mateja Derstven- 
šek 335 krogov. Mladinci: Simon 
Vošnjak 354, Dušan Novak 348 
in Robi Plazovnik 344 krogov. 
Člani: Alojz Zagoričnik 376, 
Štefan Ošep 374 in Bernard 
Martinovič 374 krogov.

J. Pukmajster

Sah
Na prvem mesečnem turnirju 

ŠK Savinjčan za leto 1992 je 
zmagal Stane Skok pred Jože
tom Peternelom in Jankom Voš- 
njakom.

Na osnovni šoli v Šempetru so 
pripravili občinsko šahovsko pr
venstvo, na katerem je nastopilo 
80 mladih šahistov. Pri mlajših 
pionirkah in pionirjih je zmaga
la OŠ Šempeter, pri starejših pi
onirkah OŠ Griže, pri pionirjih 
pa OŠ Petrovče. Zmagovalci po
sameznih kategorij so se uvrstili 
na regijsko prvenstvo. Prvenstvo 
so izvedli s pomočjo ŠK Savinj
čan, ŠK Žalec in ZTKO Žalec.

J. G.

Društva premalo povezana
Planinska društva, ki delu

jejo v občini Žalec, skušajo ob
držati čim bolj tesne stike 
s članstvom. Tako nekatera 
vsako leto sestavijo načrt dela, 
ki ga razmnožijo in razdelijo 
svojim članom, med njimi PD 
Žalec, Zabukovica, Polzela in 
Vinska Gora. Žal med njimi 
letos ni enega najbolj aktivnih 
društev, in sicer PD Prebold, 
ki je znano po množičnih in 
zanimivih pohodih.

Ti načrti običajno ne pred
stavljajo le predvidenih izle
tov, pohodov, tekmovanj in 
prireditev, ampak je informa
cija veliko širša. PD Polzela 
poleg koledarja akcij pred
stavlja tudi planinski dom na 
Gori Oljki in Savinjsko pla
ninsko pot. To društvo je zna
no tudi po tem, da skuša svoje 
članstvo vzgajati. Letos po

učujejo, kako se pozdravlja 
v gorah.

Vsebinsko bogat je program 
PD Žalec, ki predstavlja dru
štvo ter koče na Bukovici, 
Šentjungerti in na Gori, poleg 
tega pa še delo mladinskega 
odseka. Vidi se, da posvečajo 
veliko pozornost izobraževa
nju mladih. Novost njihovega 
programa je zemljevid.

PD Zabukovica je bilo vča
sih znano po bogato izdelanih 
načrtih, tokrat pa so objavili le 
načrt dela in kot kaže, jim je 
zmanjkalo sape.

PD Žalec praznuje letos 26- 
letnico in prvič je predvideno 
srečanje planincev občine Ža
lec ter planincev veteranov.

ZTKO Žalec je že lani izdala 
koledar občinskih planinskih 
prireditev za letošnje leto. Ve

liko akcij je že tradicionalnih, 
želijo pa, da bi se društva med 
seboj še bolj povezovala in 
skupaj načrtovala razne akci
je, kot so bili tabori najmlaj
ših. PD Vinska Gora, ki vodi 
najmlajše po vinskogorski 
transverzali, razmišlja, da bi 
skupaj s PD Zabukovica ob 
zaključku pohodov organizi
rali krajši tabor. Pred leti je 
bila zelo priljubljena klasična 
planinska orientacija in tako 
letos PD Prebold in Zabukovi
ca načrtujeta organizacijo 
takšnega tekmovanja. Zakaj 
se ne bi priključila še druga 
društva? Zamisli in načrti ka
žejo, da so med planinci še 
vedno zanesenjaki, ki delajo 
z mladimi, vodijo društva in 
žanjejo lepe uspehe. Vprašanje 
pa je, če je njihovo delo dovolj 
cenjeno. fj

Sirene, bobni in činele 
v Preboldu
Potem ko so košarkarji Prebolda osvojili prvo mesto v slo
venski območi košarkarski ligi-center in se tako uvrstili 
v play-off tekmovanje, se je zanimanje za košarko še 
povečalo. Na tekme redno prihaja več kot 250 bučnih 
navijačev, ki jih na gostovanja popeljejo tudi z avtobusi, 
med odmori pa za športno vzdušje poskrbijo plesalke.

Sicer pa so bili v drugem kolu play-offa, v katerem se 
borijo po dve prvouvrščeni ekipi treh slovenskih območ
nih lig, doseženi naslednji rezultati: Starše : Prebold 
97:106; Črnuče : Janče 93:80. Vrstni red: Prebold 8, 
Črnuče, Kočevje in Jelše po 6 ter Janče in Starše po 5 točk.

KK  Prebold bo 29. februarja igral doma s Kočevjem, 14. 
marca pa s Staršami, gostoval pa bo 7. marca v Črnučah, 
21. marca v Jelšah in 28. marca v Kočevju.

Srečko Lesjak

Drobne iz športa

Napredovanje iz leta v leto
Na občnem zboru PD Žalec 

je bilo izrečenih precej pohval 
zaradi uspešnega dela društva 
in posameznikov v njem, bilo 
pa je tudi nekaj kritik. PD Ža
lec oskrbuje dve planinski po
stojanki -  Bukovico in Šent- 
jungert. Obe sta lahko dostop
ni, prek pet tisoč obiskovalcev 
pa so nedvomno privabile tudi 
zmerne cene uslug in prijaz
nost članov, ki na postojankah 
dežurajo.

Mladinski odsek je bil na 
zboru posebej pohvaljen, saj 
so izvedli planinski tabor, pla
ninsko šolo za mlade in celo 
vrsto pohodov, za to pa sta za
služna predvsem prizadevna 
mentorja Marija Sirk in Bo
gdan Kučer.

Občni zbor je ocenil obseg 
pohodništva in izletništva 
v preteklem letu. Najbolj

Pohod na Ramšakov 
vrh

Pohod na Ramšakov vrh je že 
četrtič izvedlo PD Vinska Gora, 
prej planinska sekcija TVD Par
tizan. V lepi sončni nedelji po 
slovenskem kulturnem prazniku 
je opravilo pohod 171 vpisanih 
pohodnikov. Pri Gonžarju, nad 
razgledno istoimensko pečjo, in 
Lopatniku je vsak dobil čaj, 
kontrolni žig pa so odtisnili na 
vrhu. Vsak je lahko dobil še štiri 
žige njihove planinske poti po 
Vinski Gori. Po vrnitvi v dolino 
so bili nad nami športni padalci, 
ki so s pridom izkoriščali ugodno 
vreme.

Š.J.

uspela sta že tradicionalna po
hoda na obe postojanki, Buko
vico in Šentjungert. Novi spre
jeti program, ki je bil usklajen 
tudi z drugimi društvi, terja 
boljše sodelovanje med društvi 
pa tudi temeljitejšo obvešče
nost. Med letošnjimi priredi
tvami bosta tudi srečanje pla
nincev naše občine septembra 
meseca na Šentjungerti in 25- 
letnica društva na Bukovici 
v oktobru.

Največji lanski uspeh dru
štva je bilo odprtje doma na 
Bukovici, za dograditev kate
rega imajo zasluge številni 
člani društva in planinski pri
jatelji, najzaslužnejša pa sta 
bila zopet Florjan Son in Du
šan Šemrov, ki sta opravila 
prek tisoč prostovoljnih delov
nih ur. Veliko so prispevala 
tudi podjetja, obrtniki in tr
govci, ki so z uslugami, mate
rialom in denarjem pomagali, 
finančno pa so gradnjo podprli 
KS in ZTKO Žalec, IS občine 
Žalec s TO, LB-SB Celje in 
Zavarovalnica Triglav.

Ker dom na Bukovici še ni 
povsem končan, sedaj urejajo 
podstrešje koče, nameravajo 
pa urediti tudi okolico in 
spodnjo fasado. Na Šentjun
gerti bodo zgradili sanitarije 
z vodovodno napeljavo in ka
nalizacijo.

Občni zbor je le z manjšimi 
spremembami potrdil doseda
nji upravni odbor društva, po
delili pa so tudi bronaste čast
ne značke Planinske zveze 
Slovenije, ki so jih prejeli Ma
rija Sirk, Lidija Oman in Mi
lan Ašenberger, hkrati pa so se

vsem dežurnim planincem in 
sodelavcem zahvalili za vestno 
delo.

Janez Meglič

Pohod in zbor 
markacistov na Gori 
Oljki

Prejšnji mesec je bil 10. pla
ninski pohod pod geslom Zdrav
ju naproti, letos z obveznim do
stopom z železniške postaje Šo
štanj. Od velikega števila pohod
nikov se jih je devet udeležilo 
vseh desetih pohodov, in sicer: 
Fani Terglav, Vida in Vesti Tra- 
ter, Roman Turk, predsednik PD 
Zlatarne, Nandi Glavnik, Milan 
Orešnik, Stane Štorman ter Š. in 
B. Jordan). Letos je bilo izdanih 
131 novih izkaznic.

Markacisti savinjske območne 
skupine so se zbrali na Gori Olj
ki pod vodstvom Florjana Nun- 
čiča. Bili so iz PD Žalec, Bra
slovče, Polzela, Vinska Gora in 
Vransko. Ugotovili so, da stanje 
označenih poti ni zadovoljivo, 
zato so obljubili, da bodo stvari 
uredili, kot je treba. Tako manj
ka v Migojnicah prepotreben ka
žipot za prijazno kočo na Buko
vici izpred spominske plošče 
znanega slovenskega čebelarja, 
kot je zapisano v prvi številki 
našega Savinjčana.

Letos bo 20. obletnica Savinj
ske planinske poti. V Žalcu je bil 
na ZTKO sestanek, vendar s sla
bo udeležbo. Stari odbor je na
mreč razpuščen, ustanovljena pa 
je bila iniciativna skupina, ki naj 
bi uredila vse potrebno za orga
nizacijo praznovanja.

B. J.

•  V športnih društvih, ki de
lujejo na območju občine Žalec, 
intenzivno pripravljajo progra
me dela in finančne načrte za 
leto 1992. Večina društev je svoje 
plane že poslala ZTKO Žalec. Iz 
načrtov je razvidno, da v dru
štvih posvečajo veliko pozornost 
delu z mladino in vzdrževanju 
ter pridobivanju novih objektov. 
Vrednost programov je skoraj 
43,000.000 SLT, pri tem pa ne
katera društva niso navedla viši
no sredstev, ki jih potrebujejo za 
tekmovalni šport odraslih. Koli
ko potrebnih sredstev bo zago
tovljenih iz proračuna občine 
Žalec, bodo odločili v naslednjih 
tednih. Zanesljivo pa bo treba 
večji del sredstev za delo društev 
zagotavljati v društvih samih, 
pri proračunskih sredstvih pa bo 
imel prednost šport mladih.

•  Košarkarski klub Polzela in 
TVD Partizan Šempeter imata 
realne pogoje, da z uspešnim 
tekmovanjem v ligah napreduje
ta v naslednji tekmovalni sezoni 
v prvo državno ligo -  super ligo. 
Ker nobena od teh ekip nima za 
to ustrezne telovadnice, se zato 
na Polzeli in v Šempetru pri
pravljajo na razširitev tamkajš
njih telovadnic.

•  Prvi del medobčinske na
miznoteniške lige je pred kon
cem. V ligi vodi ekipa TVD Par
tizana Žalec, drugo mesto delita 
ekipi TVD Partizana Petrovče in 
Velenje. Poleg teh nastopajo v li
gi še Radeče, Pogri in Grimi 5. 
Zadnji dve ekipi sta iz Griž.

•  V Grižah je bil medobčinski 
turnir v namiznem tenisu. V tek
movanju 15 dvojic so zmagali 
Velenjčani, četrto mesto pa je 
osvojila dvojica Gajšek -  Bevec 
iz Žalca.

• Končana so tekmovanja 
v kadetskih ligah v odbojki. Ka
deti Partizana Šempeter so zma
gali v vseh tekmah v dvobojih 
z ekipami Prevalj, Fužinarja iz 
Raven, Topolšice in Braslovč. 
Ekipa kadetov Braslovč je osvo
jila drugo mesto in se skupno 
s Šempetrčani uvrstila v državno 
finalno ligo. Uvrstitev v finalno

Veronika Součev Simona Simonič . Nina IvancJernej Masnec
Ê

Maša Uranjek

Naučili so se smučati
Med zimskimi počitnicami je tudi letos 

smučarski klub Gozdnik iz Žalca pripra
vil smučarski tečaj. Ker v dolini ni bilo 
snega, so se odločili tečaj pripraviti na 
Golteh. Kot je povedal vodja tečaja Mat
jaž Baudek, je tečaj, ki ga je obiskovalo 
67 mladih, trajal pet dni, na koncu pa so 
pripravili tekmovanje - v veleslalomu. 
O tečaju so nam povedali nekateri ta
kole:

Veronika Součev: »Vesela sem, da sem 
lahko obiskovala začetni tečaj. Tu na

Golteh je bilo lepo in veliko sem se na
učila. Učitelji smučanja so bili z nami 
potrpežljivi, udeležila pa sem se tudi tek
movanja ob koncu tečaja.«

Jernej Masnec: »Doma sem iz Šempe
tra in teh pet dopoldnevov na Golteh je 
bilo zanimivih, veliko smo smučali, prve 
dni pod nadzorstvom učitelja, nato pa 
tudi sami. Zelo rad se smučam, zato bom 
letos še večkrat na Golteh.«

Maša Uranjek: »Žalčanov nas je bilo 
kar nekaj. Stara sem osem let in sem bila

na tečaju med mlajšimi. Sprva je bilo 
nekaj težav, toda z vztrajnim delom in 
potrpežljivostjo učitelja smučanja sem se 
veliko naučila. Treba pa bo še vaditi.«

Simona Simonič: »Kljub vetru zadnji 
dan je bilo teh pet dni tu na Golteh res 
lepo. Udeležila sem se tudi tekmovanja, 
ki je bilo zame prvo. Nisem blestela, pro
go pa sem prevozila.«

Nina Ivanc: »Vesela sem, da sem se 
lahko udeležila tečaja smučanja. To je 
bila moja želja že dalj časa, toda v dolini 
ni bilo snega, lčtos pa sem se odločila in 
starši so mi plačali tečaj tu na Golteh. 
Bilo je kar naporno, vendar sem sedaj 
vesela, da znam Smučati.«

T. TAVČAR

ligo ni uspela ekipi Elektro Vi- 
tanc Braslovče v tekmovanju ka
detinj, saj je ekipa v tekmah 
z ekipami Krim, Tabor in Šen
tvid iz Ljubljane ter ekipo Kam
nika osvojila tretje mesto.

•  Končan je prvi del rokomet
ne lige kadetinj za skupino 
vzhod. V ligi 7 ekip vodi ekipa 
RK Žalec, njihova druga ekipa je 
zasedla 5. mesto. V času zimskih 
počitnic so člani RK Žalec orga
nizirali celotedensko rokometno 
šolo za pionirke 3. in 4. razredov.
V Grižah, Petrovčah, Šempetru 
in v Žalcu so tako pridobili okoli 
40 igralk.

• Kadeti, člani KK Polzela, so 
po končanem tekmovanju za pr
venstvo Slovenije osvojili 7. me
sto, ekipa mladincev istega klu
ba pa je zasedla 12. mesto.

• Letošnja zima nam je na
klonila vsaj nekaj snega, ki so ga 
smučarji in organizatorji izkori
stili za izvedbo tekmovanj. Tako 
so imeli na Vranskem paralelni 
veleslalom, v Taboru tekmo 
v skokih, na Gomilskem pa tek
mo v veleslalomu. Na Gomil
skem so v posameznih kategori
jah zmagali Miloš Širše, Davor 
Jelen, Nataša Drča, Gorazd Je
len, Janja Turnšek, Sonja To- 
povšek, Marjan Laznik in Stane 
Novak. Na tekmovanju je nasto
pilo 60 smučarjev.

•  Evropskega mladinskega 
prvenstva v badmintonu, ki je 
bilo ČSFR v Kladnem, se je ude
ležil tudi član TVD Partizana 
Braslovče Kristijan Hajnšek.

• Karate zveza Slovenije je 
bila sprejeta v Svetovno karate 
zvezo in v MOK. S tem so sloven
ski karateisti dobili pravico na
stopati na uradnih tekmovanjih. 
Tako se je član karate kluba Ža
lec Tomo Popovič udeležil 
evropskega prvenstva za mla
dince v Lizboni na Portugal
skem.

• V zimskem času so aktivni 
tudi nogometaši, saj imajo zim
sko ligo malega nogometa. Tek
movanje je v telovadnici OŠ Ža
lec in se ga udeležuje 18 ekip. Do 
sedaj je bilo končano tekmova
nje v dveh predtekmovalnih li
gah, začelo pa se bo finalno tek
movanje najboljših 10 ekip.

•  Zaključeno je poletno pr
venstvo malega nogometa z zma
go ekipe Ključavničarstvo Šalej, 
drugi so bili Vranšani, tretji pa 
Juteks Žalec.

•  Na področju športne rekre
acije so najaktivnejši člani pla
ninskih društev. Poleg organizi
ranja planinskih pohodov in 
udeležbe na njih je veliko dela 
tudi pri organizaciji prireditve 
ob 20-letnici Savinjske poti in 
v zvezi s predlaganimi spremem
bami v trasi poti. Na sestanku 
odbora za Savinjsko pot je bil 
sprejet predlog, da bi pot zaklju
čili na območju občine Žalec, 
vključili pa bi nekatere dodatne 
planinske točke. Zaradi tega bo 
treba izdati nov vodnik Savinj
ske planinske poti in natisniti 
popravljeno karto. Spremembe 
bi uvedli z letom 1993.

•  Zaključeno je že območno 
prvenstvo ekip ŠSD v odbojki za 
pionirke. Tudi letos so zmagale 
učenke osnovne šole Braslovče.
V Velenju so odprli državno pr
venstvo v odbojki za neregistri
rane igralce. Zmagah so igralci 
iz Šempetra, za kar jim čestita
mo. Začela se je kadetska liga 
v odbojki. V prvem kolu so igral
ci Šempetra zmagah v Kamniku 
s 3:1, igralci Braslovč pa so do
ma izgubili z ekipo Vileda Ma
ribor.



Bi prodali zemljišče,
pa ne poznate njegove 
vrednosti?

Cenitve kmetijskih  
zemljišč
(škod na pridelkih in zem
ljiščih)
Telefon: (063) 712-783 (po
poldne)

SERVIS
zamrzovalnikov in 
hladilnikov (vseh vrst) 
menjava izolacij na podu ter 
pooblaščeni servis hladilne 
opreme
Večja popravila -  plačilo na 
obroke
Milan Terglav  
Polzela 137a 
tel.-faks  721-406

Umrli so:

Miroslava ZOFFEL, 85 let, 
Polzela; Stanislav NOVAK, 63 
let, Žalec; Albin CIGLER, 58 
let, Sv. Lovrenc; Katarina 
ŠKERBEC, 86 let, Jeronim; 
Janez ŠALAMON, 80 let, Pol
zela; Alojzij LESJAK, 69 let, 
Zg. Roje; Jožef DROBEŽ, 75 
let, Kapla; Mirko KRIŽAN, 21 
let, Galicija; Andrej FERLIČ, 
57 let, Gotovolje; Marija LEŠ
NIK, 83, Žalec; Marija ČRET
NIK, 67, Pernovo; Frančišek 
ŠUSTER, 70 let, Polzela; Kar
la KARNOVŠEK, 83 let, Šem
peter; Ferdinand POCAJT, 88 
let, Zabukovica; Marija KAR
NOVŠEK, 83 let, Zg. Roje; 
Venčeslav MOHORKO, 57 let, 
Podvin; Anton ŠEPEC, 85 let, 
Žalec; Jožef JAVORNIK, 78 
let, Vinska gora; Alojz JO-

MARJAN

NAGROBNI 
SPOMENIKI, 

OKENSKE POLICE PO 
MERI, STOPNICE

iz  g ra n ita  a li m a rm o rja  
p o  u g o d n ih  c e n a h !

Šm artno  v  Rožni dolini, 
Slatina 9/a  

Telefon: 063/38-672

------------------------------------N
POGREBNE STORITVE 
STEBLOVNIK
Hitro in solidno že dalj časa opravljamo 
kompletne storitve s področja pogrebne 
dejavnosti, in sicer:
- dobava kompletne pogrebne opreme (krste, križi, 
žarne školjke)

- dobava in montaža žarnih niš s prevleko za žarne pokope
- postavitev mrtvaškega odra na domu
-  vse vrste prevozov, tudi v tujino in na upepeljitev v Ljubljano
- uredimo dokumentacijo v primeru smrti
- izvajamo izkope in zasipe grobnih jam
- dobavimo in dostavimo cvetje za okrasitev mrtvaškega odra 
doma ati v vežici, pripeljemo vam tudi vence

- organiziramo fotografiranje in snemanje pogrebnih slo
vesnosti na video kaseto

- fotografije umrlih preslikamo, povečamo, uokvirimo in opre
mimo z žalnim trakom

Če nas  p o tre b u je te , n a s  p o k lič ite  a li o b iš č ite  ob  
v s a k e m  č a s u . Telefon: 721-667 in 721-395

POGREBNE STORITVE STEBLOVNIK
PAR IŽU E 11/c, 63314 BRASLOVČE

V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ s
10 KOMUNALNO PODJETJE p. o

M m  63310 ŽALEC, Nade C ile nše k  5
Telefon: 063/712-131, 712-141, 712-149

DEŽURSTVO NA VODOVODU

Za popravilo  o kvar na g lavnem  vodovodnem  om režju  
v občini Ž a lec  so dežurni:

od 24. 2. do 2. 3. 1992
R adovan Č R E M O ŽN IK , G otovo lje  72/a
od 3. 3. do 9. 3. 1992
A nton JA G ER , Prebold 62/a, te le fon  723-097
od 10. 3. do 16. 3. 1992
M arko D O LIN A R , G riže 35, te le fon : 712-844
od 17. 3. do 23. 3. 1992
V lado ŠU PER , Vel. Pirešica Sle
od 24. 3. do 30. 3. 1992
Bogdan PA N TN ER , Polzela 209

Ob sobotah, nedeljah in praznikih je dežurni monter od 12. do
12.30 na sedežu podjetja. V ostalih dneh pa ga lahko poiščete 
doma ali ga pokličete po telefonu. Pisna sporočila lahko 
oddate tudi v poštni nabiralnik na sedežu podjetja.
Sporočila o okvarah pa lahko sporočite tudi prek avtomat
skega telefonskega odzivnika na številko 712-141 v popoldan
skem in nočnem času.

VAN, 75 let, Čmova; Karol 
JURKO, 70 let, Lopatmk in 
Ana KOVŠE, 80 let, Pongrac.

Mateja LESJAK iz Vinske 
gore in Bogdan PODPEČAN iz 
Cmove; Monika RAJŠP in Da
nijel PRISTOVŠEK, oba iz 
Šentruperta; Irena PODLES
N IK  iz Sela pri Vranskem in 
Franc PEČOVNIK z Vranske
ga; Branka BRŠEK in Marko 
SATLER oba iz Andraža; Lili
jana GOROPEVŠEK in Mar
jan RIBIČ iz Latkove vasi; Ne
venka ŠUBELJ iz Liboj in 
Janko JURAK iz Zabukovice.

G A R A ŽO  v Žalcu, ulica Fl. Pohli
na, prodam. Telefon: 714-408.

O P R E M LJEN O  IN O G R EVA N O  
P IS A R N O  V  ŽA LC U , 9,5 m2
s souporabo čajne kuhinje in to
aletnih prostorov, oddamo v na
jem. Zagotovljen parkirni prostor. 
Možnost koriščenja administra
tivnih storitev (tajnica, telefon). 
Ponudbe pod šifro »MINOLTA« 
pošljite na naslov uredništva.

T R A K TO R  Zetor 62-45, 730 de
lovnih ur, dobro ohranjen, pro
dam. Puncer Jože, Sp. Gorce 
11, Braslovče, tel. 721-342.

Z A H V A L A
Ob boleči izgubi naše ljube mame

ANTONIJE 
PRISLAN

iz Žalca
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija
teljem in znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje, sve
če in sv. maše in za številno spremstvo na njeni zadnji poti. 
Posebna zahvala Komunalnemu podjetju Žalec za pomoč, 
g. Aubrehtu za besede slovesa, g. župniku za opravljen 
obred, pevcem kvinteta SLAVČEK in g. Petni za izvedeno 

skladbo Tišina.
Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoča: hčerka Zvonka z družino

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, 
dedka in tasta

ALBINA
CIGLERJA

iz Sv. Lovrenca

se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in vsem 
ostalim za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in pomoč 

v najtežjih trenutkih.
Iskrena hvala gasilskemu društvu Sv. Lovrenc za besede slo
vesa in častno stražo, pevcem in gospodu župniku za poslo

vilni obred.

Žalujoči: žena in hčerka z družino

Z A H V L A

Ob prezgodnji izgubi dragega moža, 
sina in očeta

VIKTORJA 
NAVODNIKA

iz Letuša 11/a

se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, sodelav
cem Gozdnega gospodarstva Celje, Lovskim družinam, do
mačim lovcem in vsem ostalim za izrečeno in pisno sožalje, 
podarjeno cvetje in sveče ter vsem, ki ste ga v tako velikem 

številu pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala g. župniku Zidanšku za opravljen obred, go
vornikoma GG Celje in Lovske družine Braslovče, rogistom 

in pevcem.
Vsem še enkrat iskrena hvala;

Žalujoči: žena Francka, hči Magdalena, oče in mama

Z A H V A L A Z A H V A L A
Neizmerna je bolečina ob izgubi naših najdražjih

Ob boleči izgubi drage mame, stare mame in prababice

- p.  i ^.  LUDVIKA JUGA IVANKE KRESNIKIn
s Polzele

METKE JUG se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in pri
jateljem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, sveče, maše

Poznali in spoštovali ste našega Ludvika. Tako rad se je 
vračal v svoj domači kraj in kot obrtnik delal z vami.

Z veliko udeležbo, cvetjem ali kako drugače ste mu izkazali 
zahvalo na njegovi prezgodnji zadnji poti v Ljubljani. Iskre-

in spremstvo na njeni zadnji poti.
Posebna hvala duhovniku, govornikoma Krajevne skupnosti 
in Tovarne nogavic Polzela ter upokojenskemu zboru Pol

zela.
Hvala vsem, ki ste nam stali v težkih trenutkih ob strani.

na hvala vsem!

Neutlažljivi: mama in vsi najbližji Žalujoči: vnukinja Beti in hčerka Ivanka z družinama
Ločica pri Polzeli, 29. 1. 1992

|| Z A H V A L A

p: Ob mnogo prerani izgubi dragega
moža, brata in strica

1 STANKA
3 KELHARJA

iz Vrbja 37

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedu Miklavži
nu, prijateljem in znancem za izrečeno sožalje in darovano 
cvetje. Posebna hvala dr. Strouhalu, obema govornikoma za 
tople besede slovesa, g. župniku za opravljen obred ter 

vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.

Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: Vsi njegovi

Z A H V A L A
V 88. letu nas je zapustil naš dragi oče 

in stari ata

FERDO 
POCAJT st.

iz Zabukovice.
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
sosedom za darovane vence, cvetje in sveče ter za izrečeno 
sožalje. Hvala govorniku Ivanu Grobelniku za izbrane po
slovilne besede in godbi iz Zabukovice za odigrane žalo- 

stinke.
Hvala duhovniku za opravljen obred, borcem in predstavni
kom KS Griže ter vsem, ki ste našega ata v tako velikem 

številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: sin Ferdo in hčerka Dragica z družinama ter 
_____________________ ostalo sorodstvo_____________________

POGREBNA SLUŽBA 
STRAHOTNIH d.o.o., ŽALEC

Vrečarjeva 3, telefon (063) 712-261
Z dolgoletno tradicijo vam  ob boleči izgubi 
bližnjega nudimo po konkurenčnih cenah:

-  veliko izbiro krst in opreme
-  prevoz z avtofurgonom (vključno na upepelitev)
-  dekoracijo sobe, postavitev odra na domu
-  izkop grobnih jam in ureditev grobov
-  postavitev žarnih niš
-  ureditev kompletne dokumentacije
-  nudimo tudi vence in cvetje

NA USLUGO SH0 TAM OB VSAKEM ČASU,
Hvala za zaupanje!

Za tabo solz potok lijoč, 
oči glasnoče, cvet venoč, 
zgubljeni pokoj, kesanja strup 
v potrti duši črn obup.

(Simon Gregorčič)
V S P O M I N

4. februarja 1992 je minilo 10 let, 
odkar nas je zapustil naš dragi mož in 

očka

FRANC ČAKŠ
iz Migojnic 103/a, Griže.
(30. 11. 1934-4. 2.1982)

Vsem, ki se ga spominjate in obiskujete njegov prerani 
grob, prisrčna hvala.

Njegovi: žena Mimica, sinova Ivi in Saši



Vse en bog pomagaj, vam pravim
Z a d n j ič  sem se neka j postav lja l, p a  m i 

je  k a r  ža l. N e  morem vsem ustreči, Špeh 
m i raste  na hrbtu, tako me nam reč h v a li
te. Večino k a r  na sp lošno zan im a  vse 
m ogoče o v isok ih  d ržavn ih  fu n kc io n a r
jih , povem  vam, da im ajo  tud i svoje s k r 
bi, k a r  se p a  p o lit ik e  tiče, ja z  v id im  s tva ri 
takole:

P r v i m in is te r se k a r  nekam  sm ehlja, to 
n i dobro, n ič  se nam reč ne bo ji tistega 
Voljča, k i  na j b i p r iš e l iz  L a t in ske  A m e 
rike . Gospodarsk i in  f in an čn i re so r s i ce li 
rane  ob za v rn itv i p ro računa v p a rlam en 
tu in  p r ip ra v lja  nov  poskus. Š o ln ik i, k u l
tu rn ik i in  špo rtn ik i, p a  še k a te r i so  v  A l 
b e rtv illu , k je r  se občasno p o ja v ijo  tud i 
d ru g i m in is t r i in  m in istran ti. »Abram ba«  
p rou ču je  m ožnost k rižan ja  kenguru jev  
s te r ito r ia lc i za ra d i povečanega nadzora  
v  zraku . N o tran jc i veselo »štemplajo« in  
»kasira jo«  potne  liste , tablice, p rom etna  
dovo ljen ja  in  vozniška, p a  še ve lik o  d r
žav ljan s tev  n i urejenih. Zunan je  m in is tr 

stvo p a  podp isu je  lis t in e  o ve leposlan i
štv ih , k on zu la rn ih  p redstavn ištv ih , z ra 
ven p a  še »rihta« s to lčke  za tiste, k i  se 
j im  doma tresejo p o lo ža ji in  hlače. T r
govč ič i pa še nap re j trgujejo, le  da v d ru 
gem oko lju , dena r p a  je  isti.

B istveno  m an j vas je  zan im alo , k a j se 
kuha v  domačem loncu, v  p re lep i S av in j
sk i. H va la  bogu, sneg je  skopne l in  ga n i 
treba orati. P o č itn ice  so bile, da smo si 
oddahn ili od šo ln ik o v  in  otrok. Im eli smo 
k u ltu rn i p ra zn ik , v  počastitev  katerega 
smo v  F ra n c ij i o tv o r ili o lim p ijske  igre. 
Drugače  pa  n i b ilo  k a j posebej p re tre s lji
vega in  p ra v  je  tako, da smo se tud i 
obč in sk i o b la s tn ik i m a lo  odpoč ili in  se 
p r ip r a v il i na vročo pom lad.

Občinska skupšč ina, s katere vam p o 
navad i poročam , n i zasedala. O  čem pa  
na j b i p ra v zap rav  govo r ili, m a r o gospo
darstvu, km etijs tvu , brezposlenih, p ro 
s t itu c iji, n a rkom an iji, sam omorih, k r i 
m in a lu  in  d rug ih  to lova jstv ih? Oh ne,

o tem je  govora za vsakim  oglom, v  vseh 
dom ovih, oštarijah  in  bezn icah; pa b i to 
n o s ili v  parlam ent?

D ra g i m o ji občudova lc i, p rosim , ne p i 
š ite  m i več, sa j so p o š ta r ji tako j zavoha li 
denar in  p o d ra ž ili poštne  storitve , ob 
p reb iran ju  vaše pošte pa  sem p o ra b il že  
k a r  prece j nad  100 K W  in  e le k tr ič a r ji s i 
že  m anejo roke. K a r  n eka j d n i bom po ra 
b il, da bom ze len od je ze  iz p o ln il zelen 
obrazec o dohodnin i. N e ka j časa m i bo 
spet vzelo, da bom v b an k i d v ig n il tiste  
o rle  in  z  n jim i po ravna l ze lene obrazce, 
potem  je  pa tu še d ružina , k i tud i zahteva  
svoje. Tako vam n im am  časa odgovarjati 
na m nožico pisem , s k a te r im i m e vsakod
nevno zasipate. G lede  na odmev, k i  sem 
ga dosegel s p re jšn jim  č lankom , bom na j
verjetneje v  bodoče za korespondenco  
z  vam i, d rag i m o ji davkop lačeva lc i, uve
de l kartice , podobne tis tim  P O D A R IM  
D O B IM , do takra t pa srečno, m o ji obču
dova lc i iz  zelene doline. Pos lanec 61

Ribji dar Žalčanom
Žalčanom se je pred dne

vi posrečil nenavaden ribji 
ulov. Italijanski tovornjak, 
ki je prevažal žive ribe, se 
ie namreč prevrnil v križiš
ču na severni obvoznici 
v  bližini blokovnega nase
lja. Na kraj dogodka so 
kmalu prišli radovedneži, 
ki jih je bilo vsako minuto 
več. Ko pa je voznik tovor
njaka dovolil radovedne
žem pobirati ribe, je naen
krat nastala prava gneča. 
Za red so morali poskrbeti 
policaji.

Nenavaden ribji ulov je 
napolnil kar precej hladil
nih skrinj in tako obogatil 
jedilni list mnogim druži
nam. Mnogim med njimi je 
ribji dar prišel še kako 
prav. jk

Foto Ljubo Korber

in Metka -  
trgovinica za mlade

PSARNA TARZANOVA

9. marec -  
prvi šolski dan

Imate psa, ki vam pomeni 
več kot samo sužnja na verigi, 
ki odganja od hiše nepovablje
ne goste. Radi bi, da bi hodil 
ob vaši strani, vam poiskal iz
gubljeni predmet ali vas celo 
branil pred napadalci. Rešitev 
je preprosta. Vpišite se v tečaj 
za vodnike šolanih psov, ki se 
bo pričel 9. marca na vadišču 
pri Šeškem mostu ob Savinji.

Tečaj bo vodil izkušeni ki
nolog SILVO ANTLOGA iz 
Šempetra, ki je tudi trener 
tekmovalne ekipe v avstrij
skem kinološkem društvu 
v Bleiburgu.

Šolanje bo potekalo v dveh 
delih. Za pse od šestih mesecev 
do enega leta starosti bo naj
prej program male šole. Za: 
pse, starejše od enega leta, pa 
je predviden tečaj poslušnosti, 
sledenja in obrambe. Po zak
ljučku šolanja, ki traja 60 ur, 
bodo udeleženci opravili izpit.

Če vam program celega te
čaja ne ustreza, se lahko prija
vite samo k tistemu delu, ki 
ustreza vašim zahtevam. Poleg 
tega pa bodo usposabljali tudi 
pse za varovanje družbenih 
objektov.

Prijavite se lahko osebno 
v psami Tarzanova v Šempe
tru 137, in sicer lastniku Silvu 
Antloga, ali pokličite po tele
fonu na številko 701-034.

Če ste v svoje zadovoljstvo 
namenjeni posvetiti nekaj več 
prostega časa sebi in svojemu

štirinožnemu prijatelju, ne od
lašajte s prijavo, kajti prvi šol
ski dan je skoraj pred vrati.

V  Veliki Pirešici je Josipa Topolnjak v za
četku meseca februarja odprla trgovinico 
Janko in Metka, kjer prodajajo vso otroško 
konfekcijo od trenirk, mikic, anorakov, hlač 
do otroških spalnih srajc. V  najkrajšem mož
nem času vam za vašega malčka ali šolarja 
sešijejo kos oblačila tudi po naročilu. Pa še 
blago lahko prinesete s sabo. Zato vas lastni-* 
ca in vsi zaposleni vljudno vabijo v trgovini
co Janko in Metka, ki jo boste z lahkoto našli, 
saj je nasproti gostilne Fervega, tik ob cesti 
proti Velenju. Veseli bodo, če se boste oglasili 
vsak dan od 8. do 17. ure, ob sobotah pa vas 
pričakujejo od 8. do 12. ure. Obljubljajo pa 
vam tudi, da boste presenečeni ob nizkih 
cenah in kvalitetnih storitvah.

Klinčevi premagujejo draginjo
Trgovina Klinc v podlogu pri Šempetru je resnično nekaj posebnega. Pa ne po 

videzu, saj je na moč podobna ostalim trgovinam z mešanim blagom, temveč 
zaradi izredno ugodnih cen najrazličnejših artiklov, predvsem pa brezalkohol
nih pijač in piva. Lastnik trgovine Niko Klinc je namreč tudi avtoprevoznik in se 
zato velikokrat kar sam napoti do proizvajalcev, zaradi česar lahko proizvode 
ponudi mnogo ceneje kot njegovi konkurenti, ki jih ob razcvetu majhnih trgovin 
ne manjka niti v neposredni bližini.
Kajpada je najboljši pokazatelj uspešnosti obisk rednih kupcev, ki jih je v trgo
vini Klinc, odprti dobra dva meseca, iz dneva v dan več. Sicer pa Klinčevi 
napovedujejo, da bodo v naslednjih mesecih ponudbo še razširili.

Vinoteka Tajcbirt v Šempetru
Pri Vedenikovih v Šempetru je v davnih časih že bila furmanska gostilna. To 

navsezadnje potrjuje tudi domače ime te kmetije: Tajčbirt. Vsi ti priimki, ki so se 
končevali na birt, to potrjujejo. Danes je ta kmetija ena izmed naprednejših 
v občini, na njej pa dela tudi sin Jože z ženo Lučko, ki je zapustila službo v Sipu, 
saj je na kmetiji dosti dela za vse. Pred kratkim so pri Vedenikovih odprli tudi 
eno prvih vinotek v naši občini, gostom pa bodo v bližnji prihodnosti postregli 
z domačo hrano, pridelano na kmetiji. Vina je dovolj za vse okuse, ljudje ga 
lahko kupijo tudi za svoje domače zaloge, največ pa je povpraševanje po vinih iz 
severovzhodne Slovenije. Po besedah Jožeta Vedenika bo poglavitna dejavnost 
te kmetije še vedno živinoreja.

Vaška zimska olimpijada v Mariji Reki
Ne samo Francozi, tudi pri 

nas imamo olimpijske igre.

Le da so te veliko bolj prijet
ne napolnjene s smehom. Ta
ko so se veselo smejali tudi 
mladi in manj mladi v  Mariji 
Reki, kjer je bilo v  začetku 
meseca še vedno dovolj sne
ga, da so si lahko privoščili 
čisto »ta pravo« sankaško 
tekmo. Po strminah se je dr- 
čalo mnogo otrok pa tudi 
njihovih staršev. Rezultati 
niso pomembni, čeprav so jih 
budno merili. Veliko bolj po
membno je, da so si starši še 
našli čas za svoje otroke in 
tako vam vsi skupaj sporo
čajo: Bilo je veselo.

HMEZAD TP HAMA, p. o., talec
IN* IH H  Č 'Ni ¿ A lfe  (063> 711-231. IEVEC 26313

PRODAJNI CENTER 
NAM A LEVEC

POHIŠTVENI
SEJEM

10. 2. do 10. 3.1992  
gotovinski nakup  
-  «lo 4 0 %  popust, 

gotovinski nakup razstavnih  
eksponatov -  do 5 0 %  popust 

. Možnost nakupa na 
5 -  mesečno obročno 

odplačilo z m inim alnim i 
obrestm i


